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PREFACE

by Mary Rocamora, M. A.



After the January 20, 1998 death of Strother MacMinn, who was a professor of automotive design at Art Center, College of Design in Pasadena, California, it fell to my husband, Richard L. MacMinn, to be the executor of his estate. Among his effects was an antique embossed copper chest containing a treasure trove of old letters, deeds, photographs, several biographies of early MacMinns, and other historically relevant documents, dating from 1729 to 1905. After sorting all the documents into categories, I have begun the massive undertaking of preserving what is relevant to the MacMinn family heritage.

An extensive family history that dated back to 850 A. D., written by Herman S. MacMinn from 1903 to 1905 after thirty five years of historical research, was also found in the chest. Transcribing this into an accessible narrative has been the first phase of this historiographical project. The document, prefaced by a handwritten genealogy, is sixty-seven legal size tissue pages. It is a carbon copy of the original, with no spacing between sentences, few paragraph breaks, rampant spelling inconsistencies and inadequate punctuation. Transcription required a white sheet of paper behind each page, and a clear plastic ruler was used to distinguish one line from the next. A magnifying glass was needed to clarify words where the carbon had faded so badly that the words weren’t clear.

Editorially, I have tried to remain as faithful as possible to Herman’s archaic style of writing so that his personality, his extraordinary efforts, his devotion to the accuracy of this history, and his moral character were not lost. I have cleaned up cumbersome sentences, added paragraph breaks, and rectified inconsistent spellings of proper names. When the narrative is at its densest, either due to the ancient Scottish geography detailed in the early part of the work or by the endless listings of the progeny of descendants of Angus Mac Calman, I have tried to render it readable if one desires to venture through these passages.

The countless hours I have spent on this project so far, despite a busy career as Director of the Rocamora School, is my gift to my husband -- YOU, MacMinn, to help you satisfy your longing to know more about your heritage, and to verify that many MacMinns before you were large handsome Scotsmen with the same talents, passions and character traits you exhibit, and that Herman himself would find his own nature in you.

ABOUT THE AUTHOR

An excerpt from an obituary about Herman S. MacMinn, date and publication unknown

Edited by Mary Rocamora, M.A.



Herman S. MacMinn was born May 27, 1849. From earliest childhood, he had led a busy life, scarcely knowing what it meant to have idle moments. He therefore lived in a sense of achievement and work accomplished much beyond the years of his life as marked by the calendar. Much of Mr. MacMinn’s young manhood was spent in and near Williamsport, he having graduated from Dickinson Seminary and Williamsport Business College when was yet in his teens.

Mr. MacMinn went to the DuBois region when DuBois lumber interests, and and in the early (18)80’s became a permanent resident in the employ of the DuBois lumber interests. On January 1, 1896, he was united in marriage to Cora E. Fisher, daughter of the late William P. Fisher, of Unionville. He was able to accomplish Herculean tasks and withstand the ravages of inclement weather to which he was so often subjected in the work of his profession. He continued in the employ of John E. DuBois until the time of his death. He planned and plotted the various sub-divisions of the DuBois lands, not only in DuBois but in Sandy and Huston townships. He did much of the same work for others, including the late Albert C. Hopkins.

By nature a geologist, his private collection of specimens gathered from the hills and valleys of Clearfield and adjoining counties, as well as many from the Northwest, is invaluable, containing many Indian relics which he discovered in Sandy and Huston townships in Clearfield County.

As a local historian he was the peer of any man, and it is to be regretted that the manuscript of a local history which he had in the course of preparation at the earnest request of the publishers of the DuBois Morning Courier, for use in the columns of that newspaper and afterward to appear in book form, was in his hands at the time of his death and unfinished. Some years ago a history of the First Presbyterian Church of DuBois, and incidentally much other local history, was prepared by Mr. MacMinn and published in a special edition of the Courier and is highly prized both for its accuracy and the preservation of valuable information garnered by this student of history. Mr. MacMinn rendered valuable assistance to historical societies of Pennsylvania, adding many interesting pages to their records, and the appreciation of his work expressed to him many times by those capable of discerning his great ability in this field must have been a thorough satisfaction to him.

Clean in mind, clean in habits, he was a man of sterling worth and spotless character, standing at all times for the best things in his home life and in the community life. A man of inflexible principles and strong convictions, he was often misunderstood, and this misunderstanding of his motives grieved his sensitive nature sorely. He was of Quaker ancestry, and he always was true to his inner promptings. During the last thirty years he had been a consistent member of the First Presbyterian Church, served on its board of trustees, taught in its Sunday School and was one of the ardent supporters of its Men’s Bible Class. He was nearly 68 years of age at the time of his death. His wife Cora, with two daughters, Marjorie and Dorothea, survives him. He also left four brothers: The Rev. Edwin MacMinn, a Baptist minister of Alhambra, California, Joseph H. MacMinn, of Williamsport, B. Frank MacMinn, of Philadelphia, and C. V. Linnaeus MacMinn, of Newberry, and two sisters, Mrs.Mary Grier, of Newberry, and Mrs. Carrie Mackey, of Philadelphia.


INTRODUCTION BY THE AUTHOR




HERMAN S. MacMINN
Civil Engineer and Surveyor


Dubois, Pa., September 3rd, 1905


Dear Brother,

I have long entertained the desire to prepare a historical sketch of our Paternal Ancestor who has given us the name we bear, and this desire has been stimulated by requests that have been made of me to tell what I know of Angus Mc Minn. In full appreciation of the importance that it be no longer delayed, I have undertaken the task at this particular period in the absence of my family, to drive the lonesome hours that otherwise would torment me. It is accomplished I know in a very imperfect manner, with no thought that it may be considered a literary production of merit to be judged or criticized as such. But that the object alone has been for the love I bear my brothers who have, mutually with myself, shown such earnestness in solving the enigma of our origin, and the line of our descent through the misty past.

After thirty five years of thought, search, and research, investigation, comparison, and many interviews with those who have long since passed over the silent waters, and of expense and travel, and now from my voluminous notes and memory, present this to you. There appears to my mind the thought of unpardonable error to allow this never-to-be-recovered information to pass into oblivion. The truthfulness of the “salient” points in the narrative, have, to my mind, been so often verified by the various sources of information so widely separated, and from persons out of touch with one another in relating the same traditions, and their harmony with history and documentary evidence that their truthfulness cannot be doubted.

In the absence of continuous historical records, it has been necessary to embrace much that is contemporaneous written history as the natural environment to produce the isolated “touches” of family experiences that have molded the character and made us what we are.

I realize that there must be many typographical and grammatical errors in this production, for the reason largely is the manner and brief time in which I have had to give to its composition. I offer it to you in the original, with its many errors which with more careful revision could have been eliminated, having composed much of it directly to the typewriter as the work progressed. I trust these may be overlooked and its value considered only in the light it deserves, of a story of the years that are past and gone.



With sincere esteem,

Your brother,

[image: image1.png]Apgrsm ol




“There comes a voice to Ossian, and awakes his soul. It is the voice of years that are gone; they roll before me with all their deeds.

“Whence is the stream of years? Whither do they roll along? Where have they hid, in mist, their colored sides? I look unto the times of old, but they seem dim to Ossian’s eyes, like reflected moonbeams on a distant lake. Here rise the red beams of war! There, silent, dwells a feeble race! They mark no years with their deeds, as slow they pass along. Dweller between the shields: thou that awakest the failing soul! Descend from thy wall, harp of Cona, with thy voices three! Come with that which kindles the past: rear the forms of old, on their own dark brown years!”

OSSIAN

The pedigree of the MacMinn family is traced by their descent through the MacCalmans of Argyleshire and the Buchanan Clan of Sterlingshire, Scotland. Tradition of the Buchanan is that the Ancestor of the Clan was ANSELAN OKYAN, or EOGAN, of the fifth son of MILESIUS and SCOTA, the parents of the Milesians, who made settlement of Ireland, according to Abbe’ MacGeoghegan in his great history of that country and people, pages 57-63, B.C. 1004.

The earliest tradition of the family is related of a prince of the family of Hogan, of the petty kings of Ulster, who took the part of one of the fifteen pseudo ladies of the Irish nobility who responded in obedience to the orders of Turgesius, the Danish general, to dally with the officers during a festival held by that tyrant, about the year A.D. 850. This affair is related by MacGeoghegan, page 219, as follows:

“Turgesius had a castle built for himself in the vicinity of Malachi, prince of Meath, and went frequently to visit his neighbor. Malachi was a man of considerable talents -- an able politician, a brave warrior, and possessed of all the qualities requisite to govern a kingdom. He one day asked the tyrant what he should do to get rid of a certain kind of destructive birds that had lately arrived in the country. The tyrant, not mistrusting the statement, answered that their nests should be destroyed. Malachi, who by the birds meant the Normans, readily felt the force of this answer, and occupied himself solely with devising a means to act upon it, an opportunity for which was soon afforded him by the tyrant. Some days afterwards, he being on a visit with the prince of Meath, saw his daughter Melcha, who was young and formed to please, particularly in the eyes of a man of so depraved a character. His passion for her became violent, and wishing to make her his concubine, demanded her of her father. Nothing was farther from Malachi’s thoughts than the idea of dishonoring his daughter; it was, however, a delicate affair, and stratagem was necessary in the absence of strength, to extricate himself from the dilemma. Having weighed every circumstance, he on the one side saw the danger of refusing the barbarian, who was absolute master in the country, whose conduct was ruled solely by passion; on the other, should his project succeed, he conceived a faint hope of delivering his country from slavery. Having formed his plan, he turned his thoughts towards carrying it into effect. He told the tyrant that his proposal was hard, but as he could refuse him nothing, he would send him his daughter on an appointed day, together with fifteen young ladies of her own age, to keep her company and render her those services her rank required; at the same time requesting that the whole affair might be kept secret so as to screen his daughter’s honor. In the meantime, Malachi had the whole country searched for fifteen young men without beards of acknowledged honor and bravery, whom he caused to be dressed in female attire, with each a poniard concealed under his robe, and gave them instructions necessary to execute his project, which would put an end to tyranny. He also inspired them with sentiments of religion and patriotism and commanded them to defend the honor of the princess at the peril of their lives, and to have the doors opened for him, in order that he might come to their succor with a body of troops whom he should hold in readiness at a short distance, and lastly, to seize the tyrant and chain him without depriving him of life. Turgesius did not fail to repair, on the day appointed, to receive the princess Melcha and her fifteen young ladies; he even invited fifteen of the principal officers of his army to share the festival. After spending the day in feasting, each of the officers was shown to the apartment intended for him, and orders given for the guards and other domestics to retire. Turgesius himself remained alone in his apartment, where he impatiently awaited the arrival of the princess Melcha. The porter, who was the only one of the domestics entrusted with the secret, soon entered, accompanied by the princess, with her little troop of amazons who came like a second Judith to deliver her people. The tyrant, who was heated with wine, was about to insult the princess when the young men immediately threw off their robes, and drawing their weapons, seized him and tied him with cords to the pillars of his bed. They then opened the gates of the castle to permit Malachi and his troops to enter; they fell on the garrison, beginning with the officers, and put all except Turgesius to the sword.

“When Malachi had given the place up to pillage, in which they found immense booty, he repaired to the spot where the tyrant was bound and reproached him bitterly with his tyranny, cruelty and other vices, and having loaded him with chains, had him carried in triumph before him. He allowed him to live a few days in order that he should be a witness before his death to the sufferings of his countrymen and then caused him to be thrown, chained as he was, into Lough Ainnin in Westmeath where he perished.

“The news of the defeat of Turgesius spread rapidly throughout the whole island, and had the very opposite effects of the two parties. The Irish, who looked upon this advantage as a happy omen of the recovery of their liberty, took up arms, pursued the Normans in every direction, and killed a considerable number of them. On the other hand, the Normans, having lost their chief, made but a feeble resistance, and sought safety by flight. Those who were near the sea quickly regained their vessels and quit the island for a time. The princes and nobles of the kingdom, seeing themselves delivered from tyranny by the death of Turgesius and the universal extirpation of the Normans, assembled for the purpose of reestablishing the ancient constitution of the state and the legitimate succession to the throne. Malachi had deserved too much gratitude from his country to dread a rival. He was declared monarch of Ireland by unanimous consent, and placed on the throne which several of his ancestors had already occupied. Everything then returned to its natural order: religion again flourished -- the churches and monasteries were rebuilt, the laws to protect the innocent and punish the guilty were again vigorously enforced, and the ancient proprietors restored to the possession of the lands and lordships they had lost during the insurpation.” Malachi died A.D. 863.

The Danes, or Scandinavians, continued their incursions into the island and checked the progress of the Irish civilization from the closing years of the eighth century, and establishing themselves on the east coast of Ireland, and with the assistance of friendly tribes, continued to make predatory expeditions into the interior until their signal overthrow at the battle of Clontarf, near Dublin, by Brian Boramhe, Monarch of Ireland in A.D. 1014.

From the earliest period, each province of Ireland appears to have had its own king, subject to the Monarch, to whom the central district called Meath was allotted, and who usually resided at Tara. Each clan was governed by a chief selected from its most important family, and who were required to be of mature age, capable of taking the field efficiently when occasion required.

Ten years following the battle of Clontarf, or A.D. 1016, ANSELAN BUEY, son of OKYAN, left Ireland for Scotland. He landed with some attendants on the coast of Argleshire, near the Lennox, a district of country so-called which encircles the lower extremity of Loch Lomond, now the County of Dumbarton. ANSELAN was well received and was introduced to King Malcolm II, Mac Kenneth, who took him into his service against the Danes. This was the twelfth year of the reign of Malcolm. ANSELAN proved himself a brave soldier, especially in the last two battles fought by Malcolm against Camus and Canute, A.D. 1031 (Hume, Vol. 1, p. 18). He received grants of land for these valuable services from Malcolm, and marrying a lady named Deniestown, heiress of at least part of the estate of Buchanan. Thus ANSELAN became the first Laird of Buchanan, which afterwards became the family name. His descendants originally bore the name of Mc Aslan, a corruption of Anselan; they were chamberlains to the Earl of Lennox. In this capacity they were officers superior to all the officers and servants of the household, and had the direction and management of the private affairs of this nobleman.

In A.D. 1215, the Buchanans received from Malduin, Earl of Lennox, a charter for Clarinch, an island in Loch Lomond, which was adopted as a war cry of the clan. In 1482, a younger son founded the house of Drumnahill, from which sprung, in 1506, the celebrated George Buchanan, one of the most learned men of the 16th century, and who in 1570 became tutor to young king James VI of Scotland, afterwards James I of England. The family of Buchanan, though it flourished for upwards of 500 years while Scotland remained a separate kingdom, was never distinguished in political transactions. One evident cause was the smallness of the family estate, which included only the lower part of the present parish. Their fame rests on their literary eminence. Besides the classical Buchanan, they can boast of Dr. Buchanan, celebrated for his valuable works on the civil and natural history of India (obit. 15, June, 1829) and Dr. Claudius Buchanan who is entitled to respect and gratitude for having, by his writings and labors, excited the British nation to send the blessings of education and religion to their Indian Empire (obit. 9, Feb.1815).

ANSELAN was succeed by his son John (A.D. 1033), second Laird of Buchanan. John was succeeded by his son Walter (A.D. 1100), second of that name and third Laird of Buchanan. Anselan was succeeded by his son Walter (A.D. 1100), fourth Laird of Buchanan. Walter was succeeded by his son Bernard (A.D. 1133), fifth Laird of Buchanan. Bernard was succeeded by his son Macbeath (A.D.1166), sixth Laird of Buchanan. Mac Beath was succeeded by his son Anselan (A.D.1200), third of that name and seventh Laird of Buchanan. This third Anselan had three sons: Gilbert, who succeeded him (A.D. 1233), and who first assumed the surname BUCHANAN. Methlen, the second son, said to be the ancestor of the Mc Millans, and Colman, the youngest son, the ancestor of the Mac Calmans. Colman was an ancient Scottish Christian name, as for instance Colman Bishop of Lindisfarn, in Northumberland, and afterwards Abbot of Iona, in the reign of King Ferquhard I.

In A.D. 1249, Alexander III became King of Scotland on the death of his father Alexander II. In A.D. 1251, at the age of ten years, he married princess Margaret, oldest daughter of King Henry III. The reign of Alexander III, for thirty six years until his death in A.D. 1285, marked the most progressive and peaceful period of Scotland’s feudal history. He was a wise and able ruler and his reign was long remembered as a time of national comfort and plenty. Great attention was given to agriculture, and much new soil was brought under cultivation by clearing away the forests. The king was at great pains to encourage his people. Grain was more plentiful than it had ever been before. Oats were grown in abundance, with wheat, barley, peas and beans. The farmers and proprietors gave great attention to the rearing of large flocks of sheep and herds of cattle, which formed a principal branch of the wealth of the country. Numerous herds of swine fed on the oak and beech mast of the forests. The fisheries were greatly cultivated and vast quantities of fish were used. Foreign export of dried and salted fish, wool, skins and hides, horses, sheep and cattle, greyhounds and falcons, the furs of wild animals such as deer and roebuck, foxes and martins, were all exported.

Fine linen and silks, broadcloth, rich carpets and tapestry, wine and olive oil, spices, confections, drugs, arms and armor, and cutlery were the articles chiefly imported. The commerce of Scotland at this period exceeded any other. The clergy were the greatest ship owners. The Scottish ship carpenters at this time had a reputation even in foreign countries.

Peace and friendship with the surrounding nations marked Alexander’s reign. The king with his great court train visited to every part of his kingdom to hear their complaints, to deal out justice and remedy all wrongs. The progress of the royal cavalcade was from one residence to another. Each of the great lords who rode with the king was himself, when at home, a petty king; each was accompanied by his attendant knights and retainers so that the royal train took almost the proportion of a little army. The brilliant colored riding-cloaks, of scarlet, green or blue, worn by the knights and nobles, gave a rich and picturesque variety to the show. A minstrel perchance sings a ballad or tells a tale to shorten the way. Bow bearers, falconers with hooded hawk on wrist, huntsmen leading dogs of the chase on leash, show that abundant provision was made for the second great business of feudal life. Strings of baggage horses, loaded with dresses, naperies and plates brought up the rear of the procession. (Mackenzie History of Scotland, pgs. 99-104.)

It was during this peaceful period that COLMAN BUCHANAN, progenitor of the MAC CALMANS, left the lands of the Buchanan in Stirlingshire and went to Argyleshire. The exact time and cause of this migration is not very evident but it would appear from the occasional glimpse had of the family from time to time that their position was of some prominence, and usefulness in official capacity to the king’s service, and that they became allied, in all probability, with the Campbell Clan.

Tradition, as it comes down through the American branch of the Mac Calmans, relates in an indistinct manner that the Mac Calmans became partisans in the struggles of Robert the Bruce with the Mac Dougalls of Lorn. The history of this period throws light from that which has faded from memory, in the manner following.

When Alexander III died, A.D. 1285, he left only a grand-daughter named Margaret, eight years old, to succeed him. She was called the Maid of Norway. She was the daughter of Alexander’s daughter Margaret, who had married Eric, the King of Norway. On her way from Norway to Scotland to take possession of her kingdom, she died, in A.D. 1290. Her death terminated the last native dynasty of Scottish monarchs of Celtic descent in the male line. Then followed a period of strife by many claimants to the throne.

Edward I, King of England, was chosen umpire to decide on the claims of the candidates. He pronounced in favor of John Baliol in A.D.1292, but the king of England subjected him under his control. War followed, the English defeating the Scots at the battle of Dubar, when Baliol resigned his crown into the hands of Edward, A.D. 1296. William Wallace took up the cause of his country and was made Protector of Scotland. When the strife with the English continued, Wallace, after a struggle of nine years, was captured by the English, A.D. 1305 and executed. Six months after this, Robert the Bruce, Earl of Carrick and Lord of Annandale, Scotland, a claimant to the throne, was crowned king of the Scots. John Comyn, Lord of Badenock, called the “Red Comyn,” was sister’s son to Baliol, whom Edward, king of England, had named as King of Scotland, but who in truth became Edward’s vassal. As Baliol had given up all claim to the crown, his right, such as it was, came to his nephew, the Red Comyn. An agreement was made between Bruce and Comyn to assist each other in defense of their country against the English. Comyn proved a traitor in attempting to betray Bruce to the English king. Bruce, on learning this, met Comyn a short time afterwards in the church of the Gray Friars in Dumfries, accused Comyn of betraying him, which Comyn denied by saying “you lie,” whereupon Bruce drew his dagger and struck him down on the very steps of the altar. Bruce at once set up his standard, and many rallied to it and war was at once begun between him and the king of England. His deadly enemy in Scotland was Alexander Mac Dougal, Lord of Lorne, who married the third daughter, some say the aunt, of John Comyn, who was slain by Bruce. Lorne joined the English with eight hundred highlanders -- hardy active mountaineers. They met at Dalree, near Tyndrum, Perthshire; they defeated Bruce when he was on his way to Argyleshire to join his connection with Sir Neil Campbell. It was in this battle that a follower of the Mac Dougalls tore the brooch from the breast of Bruce and held it firmly even after he had been knocked on the head by Bruce with a steel hammer, one of the war implements of those days. The vanquished prince retreated, leaving his brooch, plaid and memorials of victory in the hands of his conqueror. The brooch is preserved by the Mac Dougalls and others and kept the pass at the river of Awe until Sir William Wallace came to his assistance. He was one of the great men summoned to Berwick in the year A.D. 1292, upon the part of Robert Bruce in the competiton with John Baliol, and was among the few loyal subjects who assisted in the coronation of Robert at Scone in A.D.1306. He gave many signal instances of firmness and fidelity to that monarch, and entered into an association with Sir Gilbert Hay and Sir Archibald Seaton, wherein they bound themselves in a most solemn manner to defend with their lives and fortunes the liberties of their country and the rights of Scots, and appended their seals thereto at the Abbey of Cambus Kenneth on September 9, 1308.

During Bruce’s adversity, previous to securing himself on the throne, Sir Neil Campbell was forced to seek safety among among woods and rocks in company with Malcolm of Lennox, Sir James Douglass and Gilbert Hay. He commanded a party of Royalists when Bruce entered Argyleshire in A.D. 1308, with the view of chastising the Lord of Lorn. The Mac Dougalls lay in ambush to surprise him at the pass of Cruachan or of Awe, but Bruce used the precaution of ordering Douglass to make a circuit towards the summit of the mountain, his own troops having Loch Awe on the left and the mountain, and Ben Cruachan, on the right. On entering the pass, Bruce was attacked by the men in ambush, which, when Douglass observed, he rushed down on the assailants sword in hand. The event was not doubtful; Lorne’s troops headed by his son were totally routed. Bruce then made himself master of the whole country, took possession of Dunstaffnage castle, the chief residence of the Lord of Lorne, and made a grant of it and a large extent of territory to his relative Stewart, afterwards, called Lord Lorne. Thus these lands of the Mac Dougalls came into the possession of the Campbells. From the evidence of old Charters, the castle and lands of Dunstaffnage were in A.D. 1436 granted to Dugald, son of Colin Campbell, knight of Loch Awe, the direct ancestor of the family in whose possession, as “Captain’s of Dunstaffnage,” it has remained to the present day. Dunstaffnage continued to be carefully maintained as the principal stronghold of the Clan Campbell in this part of Argyleshire, as a defense against the incursions of the warlike and hostile clans in the Isles and the north, down to the Rebellions of 1715 abd 1745, when it was garrisoned by the royal forces. (Stat. acct, of Argyleshire, p. 54.)

It was in this country of these contending clans that the Mac Calmans dwelt. Their loyalty to the reigning sovereign would insure their safety under the banner of and in the Barony of Sir Neil Campbell, knight of Loch Awe who, as we have seen, was the faithful subject of king Robert the Bruce, and tradition relates the loyal spirit of the family with that king, as followers of the Campbells.

There exists a written document relating to the Mac Calmans, a charter of life-rent dated in the year A.D. 1395, granted to Duncan Mc Pharlan and his wife Christian Campbell, daughter of Sir Colin Campbell of Lochaw, a part of Campbell, Dean of Argyle, and John Mac Calman. This indicates to us the high character and social position that the Mac Calmans were held at that time. At least three generations of the Mac Calmans up to this time had resided in Argyleshire, either during the period closely following the establishment of the authority of the Campbells in these parts of Argyleshire or not long subsequent to the events just related that the Mac Calmans are residents of the Parish of Muckairn, in Mid Lorn, of which the Mac Dougalls were lords. They were counted their clansmen, as we will learn later on. An old manuscript of about A.D. 1700, in possession of the Campbells of Loch Nell, describes minutely the Parish of Muckairn. The Parish is about nine miles long from its eastern to its western extremity, of an irregular figure, with a medium breadth of from five to six miles. Its western section from Nehnachloich, new stone field onwards, is distinguished by the name of the strath, and its eastern, as the heights of Loch Etive; on the west, by the small river Lusragan which divides it from the Parish of Kelmore; on the south by the lake of that name which separates it from the Parishes Ineshail and Kilchrenan. The old manuscript referred to is of the greatest value in that it states definitely the residence and clan dependency of the Mac Calmans; from it we gain te following account, viz:

Muckhairn “is situated about the middle of Lorn, which is one of, if not the largest of the lordships of the kingdom, having one arm of the Decaldonian sea, called Loch Etive, on the north side which divideth it from Henderloch, Appin, Duror, and Glenco; on the east and southeast side, by the water or river of Neaunnt, which falleth into Loch Etive near the foot of the river Awe and Loch Neaunnt, out of which that river Neaunnt floweth. It is divided from part of that which is called by a special name in the division of Argyll, which part cometh up betwixt Lochaw and Lochneaunnt, til it comes to Loch Etive at the foot at the foot of both these rivers. On the south side, it is limited partly by a rivilet that runs into the west end of Lochneaunnt, and partly by the hills, till the marches of it fall into the water Ionan betwixt Cleffnamacrie and Stronvilleir, not far from the east end of Lochness; and from thence, on the west side by the wood called Gasgan and the water Lusragan, it is divided from that which is specially called Mid-Lorn; so that its length from Neaunnt water to Lusragan water is five miles, according to the ordinary estimation, but some more than six good metrical miles, of 1000 paces to the mile and five English foot to the pace, and its breadths much about the same measure.

“This country lieth leaning to the north, whence the soil is not altogether so fertile in grain nor the grass so kindly as the rest of Mid Lorn marching with it, except in some tenements that lie near the shore side; yet it hath such plenty of grain as not only to suffice itself but also some every year to sell to the neibghboring glens above it. But its chief increase is in cattle, with which it is furnished plentifully of all sorts: cows, horses, sheep and goats, and hath this singular advantage that every rown or farm a part hath woods, moss for fuel, grass, corn and barley land commodiously mixed, so that every singular tenement hath all convienency within itself. The woods whereof it hath as yet great plenty are oak, birch and alder; they are much impaired, especially the oak, which is generally all stocks, so knotty and cross-grained that it is of little use but to shelter cattle in bad weather and to entertain some scores of roes (deer) that frequent them. In the lower places of this country are good store of hares, and everywhere more than is wished of foxes, which can hardly be destroyed, for woods and so many rocky dens as they have to defend them. There are also plenty of badgers or brocks in many places in Sandy Hills so haunted by them that the ground is all undermined by them, and above forth or fifty entries in each place, all having communication under the ground, so that a terrier or little dog trained to hunt them may enter at one end of these hills and come out another. There are impregnable strengths to defend them, for in case they be hard besieged either by terriers or by digging, they work so with their feet throwing the sand behind them, and so closing the passage that they elude the labour of their pursuers. But the surer way of hunting them is to watch them in the moonlight nights about Michaelmas, for they used the frequent fields on which the folds of cattle used to lie through summer and harvest, whereby the place so manured and fatted yields against that time of the year a rank soft kind of grass which the badgers, it is alleged, gather and carry to their holes and feed on in winter. But it is more probable that they feed on the worms and roots of the grass on the fields and carry some of the grass alongst to their holes, with which they make warm couches whereon they sleep for the most part all winter over.

“In this country there are few of these moor fowls called red cocks and their hens, but great plenty of black cocks and heath hens. Of old there were here in the woods these fowls called capper coilles, which was a large fowl about the bigness of a turkey hen, of a grayish mixed color and round body, much the same of the black cock but bigger, of good taste. Such of them as frequented the birch woods tasted better than those that haunted the fir woods, but there hath none of them been seen in this country these sixty or seventy years past. Beside the greater rivers or waters, Neaunnt, Lonan Luachragan there are a great many small rivulets or brooks, all repenished with small trouts at all times, and betwixt Michaelmas and Hallowmas with greater trouts of the bigness of herring or larger which come in from the sea to spawn, and on these greater riversm there come in good store of salmon fish, some of the largest sort but most of the smaller, which are greses (?).

“The otters frequently haunt these rivers and brooks and follow them to their very origin near the tops of hills. There is no considerable take of the sea fish here, only at the channel, and the little island near it called Glash Island where there is a good store of young seather, codlings and other small fish caught with rods all summer over. This country is designed by the name of Baronry of Kilmorenag, from a village in it of that name signifying, in the Irish language, the cell of the Holy Cross,where as yet remain the walls of an old church. This, it seems, of old was esteemed the chief place of the country, for here were the courts held, but shortly before the Reformation, there was another church built in Kilespickeril, now called Kirk Town which now is the parochial church. In the place where it stands there was of old (and still as yet used) a burial place, and hard by it a standing cross with a crucifix. The stone is yet extant without any inscription, except the image of Christ extended, and it lieth in a grave instead of a tomb. It seems there was a cell or channel here of old, before the building of the Church, denominated by or dedicated to Bishop Cyrillus, or rather the old Scottish saint Coriolannus, whence it retaineth the nameof Killespickeril. There is one single rouin of land or plough of land in this country called Achnacloich with the adjacent small isle Elinanabb, or Abbot’s Ile, which is not within the said baronry but is holden of the abbot of Inshaffrey of Strathearn, belongeth of a long time by past family. Of old, became of the frequent incursions of the English into this kingdom, other commotions. It was usual that men of quality, whose interest lay in the low countries, did purchase some small parcel of lands in the Highlands into which, in time of those public calamities, they used to withdraw for awhile when they could not without hazard reside at home. And it seems that this room was for that use kept by the abbot of Inshaffrey. All the rest of the country, being twenty five ploughs of land, are a royalty by themselves and have the privileges and immunities usually belonging to regalities appertaining in property to the Right Honorable the Knights of Calder, Campbells, for the space of two hundred years (A.D. 1510) and came to be their heritage after the manner following.

“ ‘This country, after it was doted to the church by king Malcolm Kenmore and his religious queen Margaret (A.D. 1051-1093), in testimony of her thankfulness for the prayers of the church by which she obtained from the Lord her son Edgar, so named after her brother Edgar, king of England, who was expelled by King William the Conqueror, whence it got the denomination of Maodh Edgairn, or Meucarn corruptly. It belonged to the Bishops of the Isles, and one of these bishops called Ferquhard set the same tack to the Mac Dougall of Lorn, who was at that time very powerful in their countries. Mac Dougall, for a considerable time, paid tack duly to the bishops in victuals, which was received at a place on the shore side near Kilmaronag, called Cregan-a--m-hail to this day. But Mac Dougal, either through insolence or some private discontent, became an undutiful vassal and an ill payer of his dues till on the end, he refused to pay anything at all. At this time, Sir John Campbell, knight of Calder and second son of the Earl of Argyll, a valiant, witty and active man, by the investigation and unwearied endeavours and mediation of one priest Mac Phail, his foster father (a relation at that time among the highlanders no less obliging than that of blood), he did obtain from the Bishop of the isles a right to this barrony and regality of Kilmaronag or country of Muckairn, which said the priest did carefully manage both in assisting the advance of the money that was given for it to the bishop in obtaining the Pope’s confirmation to the right which was done by his legate Sylvester Darius, the last legate from the Pope in this kingdom. Thus having obtained a legal right, Mac Dougall, as he -- (illegible in the original manuscript)--the bishop out of it, thought also to do the same to the kinght and by force to retain the possession of the country in his own hand, many of his kindly men and followers inhabiting the same and himself very powerful in these bounds. After several civil messages to Mac Dougall to no purpose, the knight, being clothed with legal right and authority, ordered a considerable party of men, was met in his entry into the country by a numerous party under the command of Mac Dougall’s son, and both parties engaging. Mac Dougall’s son and some of his adherents were slain and the rest pursued till the night and woods did separate them. There are yet cairns or some heaps of stones remaining which were made in the places where the dead were found, denominated from the persons killed. Thus the knight got possession. Not long after this, Mac Dougall, hearing that the knight had sent a few men to take up the rents in the country, getting intelligence hereof, were in readiness to receive them, and repelled them with the loss of two of Mac Dougall’s men. A third encounter they had, but without blood, for the knight on the one side and Mac Dougall on the other, both well appointed and accompanied with their followers, as they were ready to fight, fell on a treaty and by message betwixt them they were reconciled. Mac Dougall, yielding up and passing from all his pretensions, desiring only as a favor that the knight would be kind to his clansmen and followers dwelling in these lands, which his successor performed to the degree that, within a short time, they forsook their dependence on Mac Dougall and depended absolutely on the knights of Calder, of whom there were several branches yet remaining in the country, as the Mac CALMANS, Mac Nackands, Mac Andeoras and others, ever since it hath been peaceably posessed by the knights of Calder as their proper heritage without any intermission, and governed by their baillies and chamberlains in their own absence, who always were cadets of their own family.’

“This country being a parish by itself, although it lies in the midst of this diocese of Argyle, and, by an act of Parlaiment in the year 1637, annexed to be one charge together with the parish of Aodchattano or Ballevaodain on the other side of Loch Etive, yet was a part of the diocese of Dunkell, and the Bishop of Dunkell, titulary of the whole tithes, parsonage and vicarage within the same, and patrons of Killesbuigkerill, it being one of his mensal kirks; but the knights of Calder were always tacksmen of the tithes and paid a certain feudity to the bishop, besides the ministers’ stipend. The knights of Calder have other lands adjoining to this country, for besides the lands of Ichrachan, Barafail and Tayunluin which are adjoined from it only by the river Meaunnt and are a part of the estate which the first knight got from periority that they still retain. They have the lands of Benderloch called the priority lands of the monastery of Ardchattan and Inveresragan, whereof Ardchattan has the lands of Ardchattan, Inion, Ardachy, Craig and Caidderlies, and Inveresragan, the lands of Inveresragan, whereof Ardchattan has Kinnacraig, only the monastery and what is contained within the precincts thereof which is not above five or six acres of ground. Ardchattan holdeth of the king.

This monastery was founded about the year A.D. 1291 by Mc Cullo, a race of people who once had a great part of Benderloch, but now there are few of them in that country. The monks here were of the branch of the Cistertians and were kept in great strictness, being wholly intent on their devotions and confined within the walls of the monastery, so that it was only unlawful for the prior and one of the order to go abroad for necessary occasions. They were duly employed in dressing of orchards for fruits and gardens for herbs for the use of the monastery. Not long before the Reformation, there were some of the Mac Dougall’s priors here, whose tome is yet extant, with an inscription in old characters (Stat. account of Argyleshire 1845, p. 510).

“The topographical appearance of Muckairn show the Malore range stretching from northeast to southwest, the only range of mountains in the parish. None of the eminences there, it is believed, attain an elevation greater than 1100 feet. Exclusive of that range, the mountain Duchold is the highest in the parish from Malore northward; the surface, with occasional vales and corries, with finely wooded high grounds till it reaches the sea. The coast, which is generally low, in some parts rocky, extends including windings and headlands and there are two fine bays, the bay of Stonefield and Airds bay with its ample sweep. In the former of these, snugly sheltered, is situated the Abbots Isle, robed in its mantle of green and exhibiting still a few aged sycamores, the relics of the days of the years that are past. But the bay of Stonefield and Salen-rue, a little further on, furnish secure and commodious anchorages. The principal river is the Naunnt, and along the surface of this stream there is more than one waterfall which, with the luxuriant connice woods adorning its lofty banks on either side will for many a mile attract attention and excite the admiration of the tourist as he wends his way from Port Sonachan to Taynault. Though the river Naunnt be so near the Awe, fishermen and anglers allege that there is a marked difference in the temperature of these two streams, the water of the Naunnt being sensibly colder than that of Awe. Next in size to the Naunnt is the Lonan. After pursuing the noisy tenor of its way from east to west for a few miles and watering in its course the meadowy glen, from which, perhaps, it derives its name Glen-lonan, i.e. the glen of meadows, this stream discharges itself into that beautiful expanse of water in the parish of Kelmire, the lake of Lochness, noted as having given its title to that ancient family. Lochnell signifies the lake of swans and hence, in the armoral bearings of the family a swan forms, appropriately enough, one of the supporters. The Luachragan and Lusragan, the one so called as the name in Gaelic import, from the profusion of rushes, the other from the herhage on the banks respectively, are next in dimensions to the Lonan. The Luachragan intersects a good part of the parish, and both flow from south to north, the one flowing into the sea about the center of the parish and the other at its western boundary, a little above Connell. The principal lakes are the Lochandow to the west, a chain of lakes not less than two miles in length, abounding in reeds, but well stocked with trout, and Loch Naunnt to the east, scarcely half the extent of the other.”

During the reign of popery, there were several religious buildings within the district, near the boundary of the parish. We have Kilvarie, i.e. the burial ground or church of Marie, the Virgin Mary. About a mile north east of this is Kilmaronag, the church dedicated to Maronag, selected also as the patron saint of another church in Dumbartonshire, which gives its designation to the parish here of that name, and we have, besides, near the eastern boundary, Kilespickerill, the church or burial ground dedicated to Bishop Cyril, or Kerill. At the two last mentioned of these localities, particularly at Kilmaronag, the ruins of the ecclesiastical buildings may still be traced.

As in most other districts of the county, there are several Druidical Circles, more or less perfect but none deserving special notice. On a plain near the rising ground on which the present church is built, there was a detached obelisk, erected probably before the introduction of Christianity into the country, to commenorate some remarkable event (Stat. acct. of Argyleshire, pgs. 516-518).

In 1542, the spread of the reformation had begun to divide the kingdom of Scotland, the nobles being mostly on the reformed side while the king sided with the clergy. The Earl of Argyle, at this time Archibald Campbell, fourth Earl of Argyle and the Lord Chancellor of Scotland, was the first of his family who embraced the Protestant religion, of which he was a sincere and zealous professor. On his death bed in A.D. 1558, he recommended the promoting of it to his son and successor, Archibald, fifth Earl of Argyle, who was a man of great parts and prudence. His labors and influence were powerful in promoting the Reformation. In 1571 he was appointed Lord High Chancellor of Scotland, from this time forward the Campbell families were strict adherants to the Protestant religion, and their clansmen and adherants were the most steadfast and devoted in the cause of establishing the Reformation in the kingdom.

Dr. Mac Calman says in his articles published in the Oban Times, January 1884, concerning the origin of the family:

“that Muckairn was the place of residence of the Mac Calmans will be at once obvious to anyone who pays a visit to Muckairn church yard not a quarter of a mile from Taynault railway station. To the south of the old church the burying place will be found chiefly occupied in olden times wholly by three surnames: to the west the Sinclairs, to the east the Mac Calmans, and between them the Mac Innes. A hundred years ago each of these burying places was enclosed by a fence. No doubt the graves of a few Mac Calmans will be found between the northeast corner of the old church and the adjacent corner of the present church, but this migration took place only recently and in consequence of the remains of a John Mac Calman, a native of Perthshire and familiarity known as ceaun-crudh, who resided in Benderlock, being interred in the ancient burying place of the Mac Calmans. A peculiar anomaly in their case was that, although they resided in Muckairn and adjacent places for upwards of five hundred years, they never gave a bond of manrie -- service rendered to a superior, as to a lord: vassallage, dependence or other acknowlegment to, or had the least dependence on any person or clan in these parts. They always considered themselves members of the clan Buchanan,” a remarkable characteristic is the independent spirit, to this day.

There is another sent of the Mac Calmans in Kintail under the name of Murchison. They descended from MURCHO Mac CALMAN, who left Bunawe some 250 or 300 years ago in consequence of an accident which befell a boy with whom he and a few more boys were playing at a place called Eilan-na-craobh, a place at that time and until recently well wooded and somewhat swampy, but now one of the parks rented for use of Taynault Hotel. A few of the old trees are still standing, perhaps one of them is that under which the accident occured. “My old informant,” Dr. Mac Calman continues, “told me that the Murchisons of Kintail (Buchanan also mentions this) are descended Mac Calman as stated in my first communication. He told me also that when he was a yound man, about 1790, he had occasion to be in Kintail, and Murchison of Ouchertyure, hearing that he was in the neighborhood, invited him to his house and received him as a kinsman and relation. He told me further that Murchison was well aware of his descent from Murcho Mac Calman and was familiar with the minutest details of the accident at Eilan-na-craobh which caused the said Murcho to leave Banaw.”

The literal English translation of the name CALMAN is DOVE. The name appears to have supplied the district with a good many of its ecclesiasties, as the records of the Presbetery of Lorn can prove, messenger of Peace, could this have been the mission of COLMAN, the ancestor of the Mac Calmans, in leaving his father’s house, the Buchanans, to go to Argyleshire? The fact as has been related, that John Mac Calman was associated with the high ecclesiastical dignitary, John Campbell, Dean of Argyll, as trustee in A.D. 1395, and the many ecclesiastics the family have supplied would lend serious thought that such may have been the case?

From the time of the intruduction of Protestantism into Scotland until we again get a glimpse of the family was a long period of political and social disturbance, war and bloodshed. Mary Stewart was Queen of Scots from 1542 to 1568, James VI of Scotland to 1603 when he became king of England and Scotland until his death in 1625, followed by Charles I, in his right, 1642. The civil war “between the churches” commenced. The king was executed January 30, 1649. Charles II was born in 1620. Scotland was governed by a regency at this time, and England was under the Cromwells as Protector from 1654 to 1659. Charles II was restored to the throne May 29, 1660. He was characterised by persecutions of the dissenters from the established Church of England, and by a corrupt use of the Royal perogatives subversive of civil and political liberty and parliamentary government. He died February 6, 1685, and was succeded by his brother James II of England and VII of Scotland. He attempted to restore the Roman Catholic religion in England and Scotland. The bloody assize of the brutal Lord George Jeffreys as English Judge and Lord Chancellor in 1685 became notorious for his cruelty and injustice in conducting the so-called Bloody Campaign against the unfortunate adherants of the Duke of Monmouth, James Fitzroy, who was a natural son of Charles II, whose favorite he became. He was regarded by many as the champion of the Protestant cause. During these troubled times the west of Scotland, including Argyleshire, owing to its isolated location from the seat of disturbing elements, and the fortunate adherance to the principals of the controlling interests in Scotland, of the house of Argyle, the people were in comparative peace and undisturbed until Lord Archibald Campbell, ninth earl of Argyle, in 1661, who was faithful to the king but became obnoxious to Cromwell. He was a zealous exponent of the Protestant interest. A charge of treason was trumped up against him by his enemies. He was condemned to death but made his escape to Holland, remaining away until the end of the reign of Charles II, when on the succession of James II, he invaded Scotland, was totally routed near Kilpatrick, taken prisoner, sent to the castle of Edinburgh, beheaded June 30, 1685. James II was educated under his father’s eye in the true principles of loyalty and of the Christian religion, and came to be very early distinguished in the world by his personal merit, and the high rank he held in the country.

The long line of ruling heads of the noble house of Argyle, adhering to the Protestant religion and the cause of Presbyterianism, exerted its influence throughout Argyleshire to the bringing of all the clansmen and adherants to this belief and creed and the free worship of God as their consciences dictated.

There are few towns in Argyleshire. The inhabitants chiefly live in little villages of scattered hamlets. The town of Inverary, 40 miles northwest of Glasgow, is a royal burgh, capitol of the county. In front of the town is the small bay of Loch Tyne, environed by romantic woody hills. On the north side, within extensive pleasure grounds, stands the castle of Inverary, the seat of the duke of Argyle. Behind the castle the river issues into the Loch, and from its margin rises the pyramidal hill of Duincoich to the height of 700 feet embellished and wooded to the summit, forming a vertical screen of peculiar richness. The Parish of Inverary, lying chiefly betwixt Loch Awe and Loch Fyne, 16 miles long by 3 to 6 broad, is watered by the rapid Aray. The gentle flowing Shirn Gaelic was the language spoken by the inhabitants of Argyleshire until the beginning of the 19th century, but has been losing ground since in consequence of increased facilities of intercourse with the lowlands. From this cause, many traits of national character are fast fading away. The people are remarkable for habits of strict frugality. Their ordinary food is simple in the extreme, consisting chiefly of milk, fish and potatoes, with them the staff of life. (Stat. Hist. p. 62) The history of the family as it has come down to us from the period we have related is that “the Mac Calmans, in their homes in the country of the Campbells in the southwest highlands, were Presbyterian covenanters, and during the troubles between the churches in the times of Charles II and James VII, suffered persecution, at one time driven from their homes and scattered in their flight, and for nine days concealed themselves in the caverns of the rocks while the whole country was being devastated by fire, and the inhabitants who opposed them put to the sword. Angus, a member of the Mac Calman family, a boy of twelve years of age at this time, hid under a brush heap until the soldiers had passed out of the neighbourhood.”

Authentic history relating to this period states that the troubles first broke out in the reign of Charles I when he attempted to force upon Scotland and all his subjects the Episcopal form of worship and church government, the king having taken measures for reducing the Church of Scotland into strict conformity with the Church of England, setting all Scotland ablaze and it rose in mass to declare against the service book and the tyranny which was forcing it on the nation.

Another writer says, “It was during the reigns of Charles II and James II of England, blind to the dictates of justice and humanity, pursued a system of measures best calculated to wean from their support their Presbyterian subjects, who were bound by natural prejudice and had been most devoted to their kingly cause, and to whose assistance Charles II owed his restoration to the throne by the people of Scotland. Sir Charles Graham, better known as Claverhouse, was sent to Scotland with his dragoons upon the mistaken mission of compelling the Presbyterians to conform in their religious worship to the established Church of England, and from 1670 until the accession of William and Mary in 1688, the Presbyterians worshipped in hidden places and at the peril of their lives. Worn out with the unequal contest, these persecuted by cruelty and oppression abandoned the land of their birth and sought an asylum among their countrymen who had preceeded them in the secure retreats of Ulster, in Ireland, and thither they escaped as best they could, some crossing the narrow sea in open boats. This is the race composed of various tribes flowing from the different parts of Scotland which furnished the population in the north of Ireland familiarly known as the Scotch Irish.”

The Church of Scotland entered into the following Covenant: “We do hereby profess, and before God, his angels and the world, solemly declare that with our whole heart we agree and resolve all the days of our lives constantly to adhere unto and defend the true religion, to labor by all means lawful to recover the purity of liberty of the gospel as it was established and professed before the late innovations.”

The order came from the king that all ministers begin the use of the service on sabbath the 23rd of July, 1637, in pain of being “put to the horn” (in writ of Scotch law, which issues to compel a party to execute or carry out a judgment or decree of the court), and rated as rebels against king and law. A solemn League and Covenant was entered into between the Parliament of England and the Parliament and General Assembly of Scotland in September of 1643, and by it the two nations bound themselves to maintain the Reformed Religion, to extirpate Popery and Prelacy, not Papists and Prelates, to protect the rights of Parliament and the liberties of the kingdom and to preserve the king’s person and his lawful authority. Civil war was the result; the first battle at Marston Moor was fought July 2, 1644.

In the depth of the winter of 1644-45 the Marquis of Montrose, for the king, penetrated into Argyleshire and wasted that district with horrible barbarity. His ferocious hoarde burned the homesteads and the corn stacks, destroyed all the cattle which they could not use, and slaughtered every man fit to bear arms who fell into their hands. All the following spring, summer and autumn, Montrose and his savages were the terror of the nation.

“In the year 1677, John Graham, Viscount of Dundee, the eldest son of Sir William Graham of Claverhouse in Angus or Forfars-shire. was appointed by Charles II captain of one of the regiments then raising in Scotland, for the suppression of the wigs, in which service he acquired from the unfortunate Covenanters on account of his alleged severities the unenviable appelation of the ‘Bloody Clavers.’” (Browns Hist. of Scot. Vol II, p.124)

Again in 1678, the government of Charles I was engaged in its insane attempt to force Episcopacy upon the people of Scotland. “A system of fines and military coercion had been carried on for years against all nonconformists, conventicles (an assembly for religious worship), and field preaching was prohibited. Penalties were inflicted on all who even harbored the recusants, and the nation lay at the mercy of informers, maddened by oppression. Fired by a fierce zeal for the covenant, they flew to arms, but their efforts were irregular and detached, and each successive failure only aggravated their sufferings. Many were executed. The jails were filled with captives and those who fled were outlawed and their property seized. In this miserable service, John Graham, Viscount of Dundee of Claverhouse, or “Bloody Claver,” as he was called by the Covenanters, was engaged, having the appointment as lieutenant in a troop of horses commanded by his cousin, the third Marquis of Montrose, in pursuing, detecting and hunting down unyielding Covenanters. Graham evinced the utmost zeal; he was the most cruel and rapacious of all the mercenary soldiers of that age. (Chambers Enc. 1880 ed. Vol.VI, p. 8872)

During the five or six years following 1679, persecution was as its fiercest, but the years 1684 and 1685 went far beyond the rest in cruelty and blood. These fearful years were long remembered as “The Killing Time.” The soldiers had orders to go through the country and kill at their own absolute discression. Every common soldier was judge of life or death over every person he met. Every soldier was empowered to interrogate any person whom he chose to suspect, and kill when the answers did not please him. That murderer Graham of Claverhouse one day saw a man riding past, and called after him. The man neither stopped nor answered, on which Claverhouse made his soldiers shoot him dead. On inquiring, it turned out that the man was stone deaf! In a house at the Water Dee, Claverhouse found four men praying. This was enough. They were brought out one by one, and shot at the door. “Hundreds of righteous men were toiling in the same gang with negroes in the West Indian plantations. Thousands led a wandering life, lurking among the hills, in deserted coal pits, and in the wild and inaccessible places where the hunters of blood tracked then with dogs like beasts of the chase. Many of them died of cold and hardship, and the bones, found long afterwards under some ovehanging rock, told the spot which some poor hunted wanderer crept to die.” (Mackenzie’s Hist. of Scot. p 620)

Archibald Campbell, eldest son of Lord Archibald Campbell, 9th earl of Argyle, Lord Lorne, was one of those few Scots Peers that came from Holland with the Prince of Orange, afterwards King William, and landed with him at Torbay on November 5, 1688. He died in 1703. His son John, 2nd duke of Argyle, born October 10, 1680, succeeded him, inheriting all the great qualities of his predecessors. He became the first statesman and warrior of his time, and is still known as the great Duke John by the highlanders as Ian Rus. During the rebellion of 1715 he was commander in chief in Scotland, quelling the rebellion by the total rout of the Pretenders’ army at Sheriffmuir, though opposed by thrice his numbers. He died October 4, 1743.

Since the close of the war “between the churches,” there had been peace and tranquility for twenty five years, and only broken now for a short period by the Chevilier St. George of the house of the Stewarts, endeavoring to recover his crown to the kingdom of England and Scotland.

Archibald Campbell, 3rd duke of Argyle, succeeded his brother John. He was born in 1682. In 1714, upon the accession of George I, he was nominated Lord Register of Scotland. At the breaking out of the rebellion in 1715, he took the field in defense of the house of Hanover. By his great vigour and dilligence he defended Inverary, the capitol of Argyleshire, when General Gordon came with three thousand men to force or surprise it. He was active in promoting the bill for abolishing heretable (?) jurisdiction in Scotland, with a view to better civilization of the Highlands, and gave the lead in that respect to the nobility and great barons in Scotland by being the first who resigned into the hands of the Crown the jurisdictions of Sheriff, Admiral and the Judiciary of Argyle and the Western Isles hereditary in his family, in terms of the act of Parliament in 1748, in lieu of which the government paid him a stipulated sum. After the rebellion in 1745, it was he who advised George II to give employment to the Highland Clans in his armies, a proposal worthy of the patriot who suggested it and the magnanimous monarch who approved it. He died April 15, 1761. (Book Clan Campbell, pp. 64-67)

The foregoing mention of the ruling heads of the House of Argyle is given at this particular period as one of exceeding interest to the MacCalman family. It brings us to the time of the emigrant, ANGUS Mac CALMAN, who left his home in Argyleshire for America, about 1744. For nearly thirty years peace had abounded in Scotland, great changes were taking place in the establishment of government that led to a higher civilization. Feudal laws and control were at an end, and government was fixed on an enduring basis.

To the west and southwest of the Parish of Inverary adjoining, stretches the Parish of Kilchrenan, along its northwestern shore lies Loch Awe, and along its northwestern shore borders the Parish of Dalavitch, around its northeastern and for eight miles, stretching eastward, is the Parish of Glenorchy. Surrounded by these three historic Parishes is the beautiful lake of crystal water. It is about thirty miles in length, and from one half to three miles at its northeast end, in breadth it is some places seventy fathoms deep. The sloping shores of the lake are well cultivated and wooded, and the streams which fall into it exhibit many pleasing cascades. About twenty four little islets are scattered over it, chiefly toward the northeastern extremity, where its principal charms and attractions lie. Some of these islets are beautifully crowned with dark nodding pines. Near the Loch are fine ruins of the castle Kilchurn, the stronghold where Sir Walter Scott had in his eye when sketching the residence of Ardenvohr, in the legend of Montrose. On the Isle of Inishail are the ruins of a small monastery and on Fraoch Elan (the nether Isle) there is a castle granted in 1267 to Gilbert Mac Naughten by Alexander III.

This latter Isle was the Hesperides of Ossian. Loch Awe is said to be very deep along the base of Ben Cruachan, and at the gorge of the magnificent pass by which its waters effect their escape and urge their turbulent and noisy career to Loch Etive. After a short and rapid career of four miles through its own lovely valley it empties its waters at Runawe. “On Inishail Island in Lochawe the ruins of the old parish church are still visible, as are those of a nunnery said to have been of the Cistertian order. Close by these interesting ruins lies a burying ground on which some of the grave stones furnish beautiful specimens of ancient sculpture. Inishail, according to some, signifies the beautiful island and is so called on account of its superiority in this respect to the neighboring islands. The island of Inishdruinich, or the isle of the Druids, is in close neighborhood to the island of Inishail. The upper or eastern end of Loch Awe, that which lies in the parish od Inishail, is decidedly, in point of historical interest and scenic beauty, far superior to the other. Here, peering above the embowering trees which have succeeded in veiling it partially from the view, is Fraochaillein Castle, at one time the seat and stronghold of the chief Sir Gilbert of that name in the reign of King Alexander III.

“Based on its own twin yet tiny rock in the middle of the lake, girded about with the adjacent islands of Inchonnain, Inishail and several others, commanding a view of the lake eastward to its termination at Coalchurn and beyond it, of the valleys of the Orchay and Strne, and westward for a space of eight miles, overhung on the northern shore by the towering summits of Reincruachan, having in full prospect the well-wooded shores of Ardteatle and Cladich not less on the opposite banks, the lovely plantations and the elegant mansions and pleasure grounds of Inishdraonich and New Inverawe, few indeed are the ruins that enter into successful rivalship with those of Fraochaillein castle. Nor lacks it its own historical and poetical associations. Here stood the Hesperides of Ossian, and here, mortally wounded by the monster dragon that guarded the forbidden fruit, perished the chivalrous and youthful Traock, but not before his venomous foe perished under his powerful arm. It is alleged that the tenure by which Sir Gilbert and his heirs held his castle and neighboring possessions from his sovereign was that he should give his befitting entertainment in the event that he should ever claim it, special provision being made that the king he accomodated with a bed of clean straw.”

Much superior in point of extent and certainly in no wise inferior in any other respect, either to this or any other ruin in the highlands of Scotland, and at a distance of about five miles eastward, at the extremity of the lake, stands Caolchurn Castle, now in ruins, still the property and for centuries one of the many residences and fortresses of the noble family of Breadlebane (Campbell). This magnificent pile is based upon a rock, which is said to have been, at the time of its erection, an island. Standing on the mouldering battlements, or looking out through its narrow easements, you may extend your view westward, unbroken by the numerous islands that repose like emeralds on the bosom of the lake, to a distance of nine or ten miles, until at length the lake apparently terminates at the ferry of Portsonachan. On the north side, Ben Cruachan, separated from you by the narrow channel of the Urchay, which partly gives the castle its name and is beautifully wooded midway to its summit, rears his lofty brow until it is enveloped amid the clouds of heaven. On the south and separated from you by the narrow bay rise the beautiful knolls of Ardteatle and Kencraikin, here skirted with wood, there mantled with heath and green beckon, with their lovely glades opening between, the favorite haunt of the hare and the roe. In front of the castle opens toward the northeast the bleak, dark and frowning Glenstrae, and toward the southeast and in marvelous and striking contrast, the verdant, soft and smiling strath and vale of Urchay, terminating at the base of the lofty and conical Beinlavich. In the center of this beautiful panorama, embowered in wood, partial glimpses may be obtained of the manse, parish church and inn, awaking far more emotion from those excited by the castellated pile from which the survey is made, and whence the eye roams delighted over the noble and lovely scenes that open away on either hand. Coalchurn Castle, at once the memorial and chronicler of the feudal power and grandeur of the noble family which still owns it, it is said to have been, before it came into its possession, the residence and stronghold of Mac Gregor, Laird of Glenurchay. A tradition exists that before it came into the possession either of the clan Campbell or Clan Gregor, it was the residence of an ancient tribe of the name Paterson, now no longer existing in the parish. While in their possession, it was designated the White House of Eilaineolain. It came, together with the Lordship of Glenurchy, into the possession of the family of Breadlebaine, either in the close of the reign of James II or in the begining of the reign of his successor. It is highly probable that the clan Gregor, along with the neighboring clans Mac Nab and Mac Naughtan, became involved in the wars of Bruce and Baliol, and that their castles and lands became the reward of the distinguished services of the knights of Lochawe. It was bestowed with other appendages as his patrimony by Sir Duncan, the twelfth knight, or his second son, Sir Colin, Knight of Rhodes, or as he is called by highland sheanachies, Cailean duth na Raich, the founder of the house of Breadlebane and hence the patronymic designation of this noble family is Mac Cailean, or Colin son of Duncan. He partly rebuilt and enlarged the Castle. Tradition gives his lady credit for the erection of the great tower or donjon of the Castle. She, it is said, occupied herself thus during Sir Colin’s absence in the Holy Land. The date of its erection was A.D. 1440. It received several additions at different subsequent periods. The south side is said to have been built during the fifteenth century and the north, which exceeds the rest in spaciousness and elegance, was built by the first Earl of Breadalbane in the year A.D. 1615. The noble family occasionally occupied it till about a century ago. Besides the castles already described viz. Coalchurn and Traochiellein, there are several others in the parish. Achallader Castle is situated in the brace of the parish of Glenurchy. It was built either by Sir Colin Campbell of the Castles, as he was designated, and first Laird of Glenurchay of that name, or by his son Black Sir Duncan of the Cowl. The exact period of its erection is not known. Its object is obvious -- that of preventing the raids and forays of the Lochaber clans. It served at the same time as a hunting lodge when the noble owner chose to enjoy the pleasures of the chase in the adjacent forests of Bendouraine, Corienban and Glen Caitlein. The ruins of another ancient fort of castle Dunathach stood on a height, commanding one of the best views of Lochawe and Glenurchy, about two miles west of the inn of Dalmally where the traveler, journeying to Inverary, obtains the first (view) of that noble sheet of water.

The aboriginal population of the parish of Glenurchy have, with the exception of a few shoots from the stems that supplied the ancient population, some clans who were rather numerous and powerful and have disappeared altogether; others viz. the Downies, Mac Navs, Mac Nicols and Fletchers have nearly ceased to exist. The Mac Gregors, at one time Lords of the Soil, have totally disappeared; not one of the name is found among the population. The Mac Intyres, at one time extremely numerous, are likewise greatly reduced.

Down to the year 1743, the greater part of the moors and valleys and the sides of the mountains midway to their summits were clothed with trees of various kinds. The trees of the parish of Glenurchy, a district of great extent, and the valley of the Urchay, the Strae and the Lochay were clothed with a dense and magnificent forest, partly of oak, birch, ash and alder, but chiefly of pine. These were leased out at this time to an Irish Company, who felled an immense quantity of timber which they floated down the Urchay to the head of Loch Awe, where it was hewn into planks and then floated down Loch Awe in rafts to the pass of Brander, whence it was carted down to the sea and shipped at Runawe. (Stat acct. of Argyleshire.)

From one of the families of the various clans of Glenurchy, John Mac Calman of Bonawe chose his wife. They took up their home at Bonawe, and to them a son was born about the year 1730 named Angus, as he grew up, strong and robust. In boyhood, opportunities were afforded him to learn many things of the world by mingling with strangers and seamen from other parts who came in the boats to trade at the little port of Bonawe. He daily became acquainted with the sailor’s life, forming their acquaintance as they were unloading and loading their cargoes along the wharf, and the lumbermen, who, as we have seen, at this time flocked into this region for the purpose of cutting the timber, hewing it into lumber and loading it on boats for shipment to Ireland, at the time when Angus had reached his thirteenth or fourteenth year.

This industry and his association with these strangers relating stories of distant parts and of the many that were going to America stirred his mind with a longing desire to go there if an opportunity offered. About this time his father and his uncle Angus secured the position of operating the ferry across Loch Awe at Port Sonachan, on the Kilchrenan or north side of the Loch, a position of no small importance. This ancient ferry is at a point on the lake about nine miles from the eastern end of the lake, where it is more than a mile in width. The traveller from Oban, Taynault, or Bunawe on his way to Inverary crosses the lake here, or the opposite if he travels from Inverary to Oban. The two brothers were not long engaged in their new vocation when some domestic difficulty arose, the nature of which has been forgotten, but which Angus, in his proud and independent nature could not brook, resolved to leave home and go to America. In this he would meet with little difficulty in the way of securing passage on one of the boats plying between Bunawe and Ireland, doubtless being acquainted with the boatmen. Without delay or realizing the consequences of his rash act, he was soon on his way, turning his back upon his home forever, with no thought of the future. But he was to be the beginning of a new branch of the family in the new world that as time went on were to be numbered in the making of a great Republic, and the first link between loyalty to the monarchical government and a free representative government, as we shall see. When Angus went away from home and the work he was engaged in at the ferry over Loch Awe, his cousin Dugald, nephew to John and Angus Sr. took his place. John and Angus continued in charge of the ferry until their deaths. Dugald then returned to Runawe and settled down on a little croft, or farm, where he remained until he died. They all lie buried in Bunawe churchyard.

A letter from Dr. Dove Mac Calman dated Ballachilish, Scotland, October 18, 1884, says, “I have heard my father frequently speak of an Angus Mac Calman who was lost sight of about the date you mention. My father always spoke of him as being a boy, and as far as I remember, said he went to America, somewhat after the manner you mention. Did you ever hear if there was any special reason or peculiar circumstance connected with his leaving? I have some vague idea that there was. His family connection can, I think, be traced -- if I am not much mistaken he was my grandfather’s cousin.”

Rev. John Dewar says in a letter dated Kilmartin Manse, Oct.14, 1884, “Alexander Mac Calman tells me that his sister remembers distinctly being told by her grandfather of the boy who had gone to America, and of whom they ever afterwards lost sight.”

Tradition, or as related by his grandson Thomas Mc Minn to the writer, Angus, when he arrived in Ireland on the east coast, crossed over and took ship from a port from the west coast of that country for America.

Hill, in his history of some of the early counties of Pennsylvania, p. 79. says, “That agencies were established throughout Europe encouraging emigration, and that thousands had been going for years, thay by the year 1729 six thousand Scotch Irish had come to that colony, and that before the middle of the century nearly twelve thousand families sailed from Bellfast. They were Protestants, and generally Presbyterians.”

Angus Mac Calman, when he had reached Ireland, in all probability Belfast, to which city the trade from his home port was then being carried on, would, in company with others who were destined for America or directed by someone who would know how to proceed that he might succeed in his purpose, soon fell in with an agent of one of the emigration Companies which were so plentiful in those days. Hill in his history goes on to state that “there was a great demand for farm laborers in the early settlements of the country. In the year 1737, multitudes of husbandmen and laborers from Ireland embarked for America. Between four hundred and five hundred emigrants from Scotland alone arrived in New York this year. In 1741, Agustus Gun of Cork advertises in the Philadelphia papers that he had power from the mayor of Cork for many years to procure servants for America.” (Ibid. p. 75, foot note.)

“The carrying of passengers was more profitable than the carrying of freight to the ship owner and merchantmen; for this reason every inducement was held out to people to emigrate. For those who had no money to pay for their passage, indentures were prepared binding them in considration for their passage, necessary clothing and provisions, to service for a number of years -- rarely less than four after their arrival in Pennsylvania. Judging from the early court records, there were few laborers except those whose service was by indenture. Even mechanics sold themselves or were sold for a specified term. In many instances the captains of vessels brought over persons and sold their time here to pay for their passage. These were called redemptioners; the custom was continued into this century. Such flattering accounts were given of Pennsylvania by the agents and those interested in imigration solely from sinister motives that one would believe it to be the Elysian Fields, and all that the heart could desire. He that went thither as a servant would become a Lord, the farmer become a nobleman. The Scotch and Scotch Irish constituted a considerable portion of the early settlers of Pennsylvania outside of Philadelphia. Extensive emigrations from the northern counties of Ireland were principally made of two distinct periods of time: the first from about the year 1718 to the middle of the century and the second period was from about 1771 to 1773, although there was a gentle current westward between these eras. These Scotch Irish emigrants landed principally at New Caste and Philadelphia, and found their way northward and westward into the eastern and middle counties of Pennsylvania. This spirit of emigration was owing no doubt to the glowing accounts sent home by their countrymen who had preceeded them as well as by those paid for encouraging them to emigrate. This spirit seized the people to such an extent that it threatened almost total depopulation. Scarce a ship sailed for the colonies that was not crowded with men, women and children. Hundreds of them were crowded into a vessel and often many of them died on the Atlantic. As soon as the vessel was freighted it commenced the arduous and dangerous voyage; storms, sea sickness and other unexpected casualties crowded upon the anxious passengers; weeks and months sometimes were they tossed and buffeted by the waves, in constant danger of being lost. The prospect of soon entering the Elysian Fields buoyed them up, and after many days of anxious waiting they arrived in Philadelphia.”

We are told that from some port on the west coast of Ireland Angus went on board one of these emigrant ships about to sail for Philadelphia. He sold himself for servitude to pay for his passage and his experience can be no other than as we have described as the lot of the emigrant on these ships. They arrived at port, and the list of passengers and their written agreements were now placed into the hands of some Philadelphia merchants before they were allowed to cast in the port. All the passengers had to be examined in conformity to the law of the land to ascertain whether any were sick or infected by disorder. This done, the emigrants were conducted in procession to the city hall, where they had to swear allegiance to the king of Great Britain and were then reconducted to the ship to be disposed of for their passage across the Atlantic. Those, however, who had the means to pay their passage were discharged. The ship was the place of sale. The purchasers entered the vessel, selected such as they desired, and entered into contract with them as to the length of time of service. Then they took their servants, for such they called them, to the merchant holding the contract and paid the stipulated sum. This done, the servants were now bound by written indenture before some magistrate to their master or purchaser. Unmarried persons of both sexes were generally first selected, and where condition in life depended much upon the disposition of their masters or purchasers.

We may picture the lad Angus Mac Calman standing on the vessel deck among the crowd of emigrants, eager to know his future and what shall become of him, an interesting figure indeed. In robust health, above medium size, dressed in Highland garb: frock, plaid and bonnet, brogan, stocking and naked knee, showing his lithe but muscular limbs, his well-formed body, strong arms, well-formed head, broad jaw, firm features, florid complexion, grayish blue eyes, and red hair, a strong voice confident in speech and movement. He can speak but few if any English words, but pure Gaelic. There comes on board a sturdy Scotch yeoman from the “lower Counties.” One of those earlier emigrants to the colonies, looking for help among his own countrymen, when he sees in this Scottish lad one that will meet his requirements. He addresses him in his native tongue, pleasing and comforting indeed is this to Angus, and so fortunate to find such a friend. He most willingly agrees to serve him, and accompanies him to the magistrate’s to be indentured until he arrives at the age of twenty one years, a period of seven years. We can only conjecture the experiences of this long service. Angus accompanied his master to his home near Middletown in St. Georges hundred, New Castle County, State of Delaware, nineteen miles south southwest of New Castle. No more fortunate conditions could have happened to one who had thoughtlessly left his home and kindred to venture alone among strangers, in another world. He no doubt had many sorrowful days and his mind reverted to the days of independent childhood with his playmates, and the home circle of his own people from whom he must forever be separated. In his service his training may be severe but kind, in that he had a home a friendly feeling and advice to guide him to duty and an industrious useful life that prepared him to enter upon life’s duties alone.

We know practically nothing of the events of these years or of his growth from boyhood to manhood in this his new home, but that when his time of service had expired, he chose to go to Pennsylvania and settle in Chester County. The first documentary account we have of him is in the year 1754, when he was assessed as an inmate of Haverford township, to the amount of one shilling. As there has been no tax list found for the year 1755, it cannot be said that he made any change in his location in that year. But in the following year, 1756, Angus Mac Calman’s name appears on the record as residing in Marple township where he was taxed one shilling six pence. Angus was now about twenty six years of age, and five years since his freedom he was following the work of farming. At this time he met in his neighborhood his affinity for Miss Mary Evans, and they were married this year, 1756. In the following year he was taxed as a resident of the same township, Marple, eight shillings, the increase indicating a married life and the assumption of more responsible conditions.


A sketch of Welsh families of Evans

“In 1684, by request of Welsh friends in Wales for a tract of land in Pennsylvania to form a separate Barony, with liberty to manage their municipal affairs in their own way and language, William Penn directed that forty thousand acres be laid out to them on the west side of the Schuylkill. The tract included the townships of Haverford, Radnor, Merion, Tredyffrin, Whiteland, Willistown, Eastown, Goshen and part of Westown. One of the very first families to settle on this land was Stephen Evans, yeoman, who with his wife Elizabeth and two children John and Phebe, came from the parish of Llanbister, County of Radnor, Wales, in 1683 and settled in Radnor township in that or the following year. They had several children born in this county. He died in 1697.

Thomas John Evans migrated from the neighborhood of Dolobran, Montgomeryshire, Wales, in 1683 and was among the earliest of the Welsh Friends who settled in Radnor township in1686. He married Lowery Johnes; they had four children. He died in 1707. David Evans, the son of Evan, and William Powell with his wife Gainer and their younger children, came to America about the year 1684, and settled in Radnor. They were from Glamorganshire, South Wales. He married Mary Jones, spinster, in 1690. He died in 1710. His children were Caleb, Joshua, Evan, David and Philip; they were all members of the Society of Friends.

Philip Evans, brother of the above David Evans, came from the same place and at the same time. He married Sarah Thomas of Merion in 1690. John Evans came from Trereigg, Glamorganshire, Wales emigrated with his family to Pennsylvania, and settled in Radnor township in 1684. He was a member of the Friends.

David Evans (above) married his daughter Mary Jones as his second wife. Another John Evans, from the parish of Nantmeal in Radnorshire, Wales, also settled in Radnor township, very early. Thomas John Evans bought 250 acres of land, and John Evans 100 acres in the Welsh tract in Radnor township of William Penn before they emigrated from Wales in 1684.

In 1715, Caleb Evans was a taxable in Radnor Township. William Evans, son, was born in Wales in the year 1711, and there married Eleanor, his wife. He and Richard Evans, a brother, were two of a party of forty two cousins who emigrated from Wales to the province of Pennsylvania in 1719. These two brothers settled in Tredyffrin township, Chester County, on a tract of land supposed to contain 500 acres, purchased by William Evans, arranged by Deed of Transfer from William Penn in the year 1681. William Evans Sr. died in the year 1734, leaving his widow Eleanor Evans and fourteen children in care of his brother Richard with a strong injunction to be brought in the rites of the Episcopal Church of which he was an early member, contributing and worshiping at the old St. David’s Church in Radnor township, his children’s names as far as can be recalled were as follows. The sons were William, Richard, David, Thomas, Joel and Joshua, born in 1732. The daughters were Magdalena, Rachel, Mary, Sarah and Hannah. Of the sons, Joshua, the youngest, alone, is said to have married. Sarah married John Wayne, son of Gabrial Wayne, a first cousin of General Wayne. Mary is said to have died unmarried. Rachel married Samuel Jones of Tredyffrin. Magdalena married Samuel Morgan of Radnor. Hanna married a man named Richards, of New Garden. Joshua was the founder of Paoli Hotel. He died in 1717.


The home of Angus and his wife was in the neighborhood of the border of the townships of Radnor, Newtown and Haverford, in Marple township. Here six children were born to them (while the dates of birth are not given with exactness, owing to the absence of recorded proof, they approximate closely) namely Samuel, born 1757, Ann, born 1759, Mary, born 1761, Hannah, born 1762, James, born 1764, and John, born 1767. They also may not be in this order. While the children were all young, their mother sickened and died, presumably about the year 1769 or 1770. Thomas Mc Minn said that her death occurred before the Revolution. It certainly proved a severe and sad blow to the father of these helpless little ones, and in the absence of kindred to take them into their homes, he found it necessary to find proper care and training. Samuel, who at this time was a good sized lad, was taken into the family of John Jones, a farmer in Radnor township, James and Hannah into the home of William Brooke, in Haverford township, Ann was placed with a family whose name has not been preserved, while Mary and John were taken into Philadelphia, into what family John was placed we know not, but Mary, who was now about eight years of age, was taken by a Mrs. Powell to be a child’s nurse, for Mrs. Powell’s adopted son John (Hare) Powell. Thus separated as they were from one another they grew into manhood and womanhood. The ties of family and association were thus severed and almost lost to each other as the years passed by. Their father, Angus Mac Minn, lingered in the neighborhood of his former home in touch with his children, and after a time married again, a Mary Williams who also came from Wales, says Thomas Mc Minn. To them two daughters were born, named Hannah and Rebecca. Once more death entered the home and took the wife and mother. Both wives were buried in the Haverford Friends Meeting burying ground. Again the father was obliged to give his little ones over to strangers, we know not with whom, and they grew into womanhood. We first learn of them when at the distribution of the Estate of Mary Mac Minn Wolf, the widow of John Anthony Wolf of Philadelphia. They appear to claim their portion allowed them by the Court.

In the midst of all these troubles the father was called to bear came the impending conflict of the Revolution. His home once more was broken up and left alone, he must meet the issue that every citizen was called upon to decide: either to remain loyal to the established government of England or become a rebel to his King.

Angus Mac Calman was born of a long line of ancestry in Scotland, who for centuries had been dutiful subjects to the reigning sovereign, naturally would maintain allegiance at this time of rebellion of his king’s subjects in America. No doubt looking back with yearnings of his childhood days and their associations, with longings to again see his home and people after now a period of a generation, and having in mind, as he had learned, the last rebellion in his native land that occurred after leaving his father’s house, when Prince Charles, the last of the house of the Stewarts, had failed in his attempt to recover the throne of his fathers in 1745. These events could not but increase his loyalty to the reigning house. His children, however, were born to him in his adopted country. They were now scattered among those who were his neighbors and befriended him. Some at least were disloyal but patriots in their rebellion; his mind no doubt was greatly agitated as to the issue, with no intention or desire to take up arms against his countrymen, he contends in argument, while the conflict in arms is resorted to, and the tide of battle was in their very midst and went against the patriot cause in every direction it was being waged, and a most gloomy aspect siezed the people and created a dread of the future. To understand with clearer conception the conditions that existed at this unhappy period, it will be well to quote from the best authorities. “As early as 1750, the English government, jealous of the progress of her colonies, began by parliamentary acts to restrict them in their manufacturing that was in competition with those at home and by arbitrary acts repugnant to the welfare of the people. It fermented a discontent that gradually brought about the Revolution. “By an act of Parliament passed in 1774, shutting up the Port of Boston, called the ‘Boston Port Bill,’ the inhabitants of the colonies became aroused to the necessity of adopting active measures in defense of their liberties. Meetings were held in Philadelphia, from whence emanated a circular to the people of several Counties of the Province calling for meetings to be held. The first mass meeting of the inhabitants of Chester County was held in Chester on July 13, 1774, at which a very respectable number of Freeholders and other inhabitants of the county met at the Court House. A committee was appointed which met with other similar committees in conference at Philadelphia on July 15, 1774. From this time on for a whole year meetings were held, and the most serious issue looming up before them was discussed, in which their loyalty to the king was set forth in earnest language. No redress came; they were treated as rebellious subjects and their petition and remonstraces scorned. Armed forces were augmented at their ports. The breach widened.

At the conference in Philadelphia, a committee was appointed for Chester County. They met in the Borough of Chester January 9, 1775. The proposed Provincial Committees assembled at Philadelphia the 23rd of January, 1775 and continued its sessions until the 28th. There was no movement of intention to favor independence, but the desire was expressed for reconciliation with the mother country.

The arbitrary action taken by the king and his advisors fired the people to armed resistance. On the 19th of April, 1775, the conflict and carnage began when the king’s troops barbarously shot down his subjects at Lexington and Concord, in the province of Massachusetts. From this time onward for seven long years, war measures and the events of the war engrossed public attention. (Hist. of Del. Co.)

“A Committee of Safety was appointed on the 30th of June. Anthony Wayne, Benjamin Bartholomew, Francis Johnston and Richard Riley were the committee for Chester County. On July 28, 1775, the Assembly approved the resolutions of Congress passed July 18, which recommended ‘that all able bodied men between the ages of 16 and 60 in each colony immediately form themselves into regular companies to consist of one captain, two lieutenants, one ensign, four sargents, four corporals, a clerk, a drummer and fifer, and 68 privates. That the officers of each company be chosen by their respective companies, and that the companies be formed into battalions officered with Colonel Lieutenant Colonel, two Majors and an Adjutant or Quartermaster. That the officers above Captain be appointed by the Assembly or by the Committee of Safety, and that each soldier be provided with a good musket that will carry an ounce ball with a bayonet, steel ramrod, worm priming wire with brush fitted thereto, a cutting sword ot tomahawk, a cartridge box that will contain 23 rounds of cartridges, 12 flints and a knapsack.” (Montgomery’s Hist. of Berks Co., p. 40.)

On September 25, “This Committee does recommend it to the inhabitants of each township within the county to meet at their usual place of holding elections in the same. On Wednesday the 11th of October next, at 2:00 in the afternoon, in order to choose one or more committees to represent them in a committee for the ensuing year, and the committee so chosen is desired to meet at the house of David Doupland in the borough of Chester on Monday the 23re of said month at ten o’clock A.M. By order of F. Johnston, Sec’y.” (Hist; of Del. Co.)

“The native born Presbyterians were almost all staunch Whigs, but the Scotch traders and merchants adhered generally to the Tory side.” (Hildred’s U.S. Vol. II, pp.54-56.)

“On the 2nd of January, 1776, four battalions of continental troops were ordered by Congress to be raised in Pennsylvania. Congress appointed Anthony Wayne of Chester County Colonel of the 4th Pennsylvania battalion. Francis Johnston of Chester County Lieutenant Colonel, Nicoholas Hansecker of Lancaster County Major. The latter went over to the British soon after the battle of Trenton.” (Hist. of Del. Co.)

On June 3rd, 1776, Congress called for 13800 militia from New England, New York and New Jersey and for 10,000 more from Pennsylvania, Delaware and Maryland. These last designed to constitute “a flying camp” for the protection of New Jersey when the associated Philadelphia Militia was ordered to New Jersey to form a part of this flying camp. On June 28, General Howe with his army landed on Staten Island in the bay of New York. He was received there with great demonstrations of joy by the Tory inhabitants, who proceeded to embody themselves as a loyal militia. Promises of support were also sent in by the Loyalists of Long Island and New Jersey, and Governor Tyson encouraged the British Commander with the hopes of an extensive defection. “In the portion of that considerable class of persons who had remained in doubt, the Declaration of Independence on July 4th and the assumption of State Government made a decided change. It was now necessary to choose one side or the other. Very serious, too, was the change on the legal position of the class known as Tories, in many of the States a very large minority, and all respectable for wealth and social position. Of those thus stigmatized, some were inclined to favor the utmost claims of the mother country, but the greater part, though determined to adhere to British connection, yet depreciated the policy which had brought on so fatal a quarrel. This loyal minority, especially its more conspicuous members, as the warmth of political feeling increased, had been exposed to the violence of mobs and to all sorts of personal indignities, in which private malice or a wanton and insolent spirit of mischief had been too often gratified under the disguise of patriotism. This barbarous and disgraceful practice of tarring and feathering and placing them in a cart and carrying them about as a sort of spectacle had become, in some places, a favorite amusement. To restrain these ourtrages, always to be apprehended in times of tumult and revolution, Congress on June 18th had specially committed the oversight of Tories and suspected persons to the regularly appointed committees of inspection and observation for the several counties and districts. But even these committees were not always very judicious or discriminating in the exercise of the despotic powers implied in that delicate trust. By the recent political changes, Tories and suspected persons became exposed to dangers from the law as well as from mobs. Having boldly seized the reigns of government, the new state authorities claimed the allegiance of all reside residents within their limits, and under the lead and recommendations of Congress, those who refused to a knowledge of their authority or who adhered to their enemies were exposed to severe penalties, confiscation of property, imprisonment and finally, death. Among the first acts of the Pennsylvania Convention was an ordinance for disarming associators and another for the punishment of treason. The new governments, however, were slow in resorting to extreme measures. The most obnoxious Tories had already emigrated, and for the present, the new authorities contented themselves with imprisonments, fines, recognizances to keep the peace and prohibitions to go beyond certain limits. To many of the more ardent leaders, this leniency appeared dangerous. (Hildred Hist. of the U.S. Vol. III.)

On August 27, 1776, the battle of Long Island took place. The Americans were defeated and evacuated the Island. In September measures were taken for enlisting auxiliaries for the British army among the Loyalists. Oliver Delancey, a person of influence and brother of a former governor of New York, and Courtland Skinner, the late attorney general of New York and speaker for the Assembly, were commissioned as brigadiers with authority to raise four battalions each, which the able, active Tyron, still claiming to be governor of New York, was to command as Major General. “On November 28, Washington’s army retreated from New York through the Jerseys, his army greatly reduced. The news of his retreat produced the greatest commotion in Philadelphia -- fears on the one side and hopes on the other. Putnam had been sent to take the command in the city and Mifflin was also there endeavoring to raise the spirits of the people. Some fifteen hundred city militia, sent forward through the active agency of Mifflin, joined Washington at Trenton on December 7 and he advanced again upon Princeton. But Cornwallis approached with a superior force, and the American Army was obliged to cross the Delaware; as the rear guard left the Jersey shore, the advance of the British came in sight -- indeed, during the whole course of the retreat, the American rear guard, employed in pulling up bridges were constantly within sight and shot of the British pioneers sent forward to rebuild them.” The Howes, in their character of king’s commissioner, had issued a new proclamation, calling upon all insurgents to disband, and calling upon all political bodies to relinquish their usurped authority, and allowing sixty days within which to make submission. The speedy triumph of the mother country seemed certain, and many persons, those especially of large property, including several who had taken an active part in the Revolution, hastened to make the required submission. Allen and Galloway, late delegates from Pennsylvania to the Continental Congress, abandoned their country, and came and took British protection. For the ten days after the issue of the proclamation, two or three hundred persons came in every day to take the oaths. The great body of Quakers were known to be opposed to the war, and Putnam and Mifflin, dreading the effects of this proclamation should the British cross the Delaware, strenuously recommended the removal of Congress. There advice was adopted, and, leaving a committee behind, Congress adjourned to meet again at Baltimore. Congress advised the Council of Pennsylvania to arrest eleven leading and wealthy members of the Society of Friends, residents of Philadelphia. In view of the danger of invasion, John Penn, joint proprietary and late governor of Pennsylvania, and Benjamin Chew, late Chief Justice, had been compelled a few weeks before to give them parole. They were now, by the advice of Congress, sent prisoners to Fredricksburg in Virginia, as were also such of the other arrested persons as refused to affirm allegiance to the state of Pennsylvania. Measures had already been taken to suppress the Tories, said to be numerous in Sussex, the southern county of Delaware, and Congress now recommended to all the states to arrest all persons, Quakers or others, who had in their general conduct and conversation and counsel a disposition inimical to the cause of America.” (Hildred Hist. of the U.S. Vol. III.)

“The successful attack made by General Washington on the night of the 25th of December, 1776 on a body of Hessions and a number of guns and military stores, at once turned the tide of events at this period in favor of the American cause, and relieved our people from any immediate apprehension of the presence of the enemy.” (Hist. of Del. Co.)

Though relieved from the apprehension of an immediate attack on Philadelphia, the Council of Safety did not slacken in their efforts in providing for the defense of that city. Early in January, an order was issued to county committes of the nine counties nearest the city to furnish 80,000 bushels of horse feed for the army. The apportionment of Chester County was 4000 bushels. On the 25th of April, at the request of Congress, a call was made for 3000 militia, one half of whom were to be encamped at or near Chester. Each soldier was to be provided with a blanket, but if blankets cannot be purchaced, “they must be impressed.” At this time the number of men returned in Chester County capable of bearing arms was 5000. It was required of the committees of the County to take an inventory of all the flour, wheat, rye, Indian corn, oats, beef, pork, horses, cattle, sheep, hogs, etc., also wagons and carts in said County. The ostensible objective of this inventory was to have the artices removed in case of sudden alarm, but it is possible that a desire be known what amount of provisions and means of transportation could be made available for an army was at the bottom of this enumeration. (Hist. Del. Co.) An order was issued by the Board of War for the collection of 500 blankets in Chester County for the use of the army. These blankets were to be collected from the inhabitants in such quantities as in proportion to the number they have in the family, and the stock of blankets they may be possessed of, for which blankets they shall be paid the full value, according to an apportionment to be made of them.

“The militia appears to have been divided into eight classes. When a class was called out, many belonging to it could not or would not go. The deficiency was made up by the employment of substitutes, either taken from the other classes or from those no subject by law to the performance of military duty. These substitutes were procured by means of a bounty which was paid by the State, to be remunerated by the fines imposed on delinquents, and varied from 15 to 50 L’s for two months’ service. In some regiments the number of substitutes nearly equaled the members of those regularly drafted.” (Hist. Del. Co.)

On July 27th, certain information was received by the Council of the approach of the British fleet toward Delaware Bay. This news produced the highest degree of excitement among the people and induced the authorities of the State to redouble their exertions to ward off the threatened blow. On the 28th the Executive Council made a draft of 4000 militia in addition to those already in service. Most of these troops were directed to march immediately for Chester. On July 31, certain information was received of the fleet approaching and entering the Delaware Bay to the number of 228 vessels of war and transports. Arms were wanted for the militia that had been called out, and as an expedient for supplying them, those persons who had refused to take the oath of allegiance were directed to be disarmed, “and their arms made use of by those who were willing at the risk of their lives to defend their liberty and property.” (Penna. Archives Vol. 572.) “So confidently were the enemy expected to approach Philadelphia by the Delaware that the attendant detachments of the regular army under Washington were ordered to march to the vicinity of the city, and requisitions had been made on several Counties for wagons to be used in the transportation of army stores.” (Hist. Del. Co.)

The accounts Howe had received of the obstructions in the Delaware had induced him to select the head of Chesapeake Bay as the point whence Philadelphia might be easiest approached. He hoped too, perhaps to be aided by a Tory insurrection among the numerous disaffected in that region. Howe landed at the head of Elk, the northernmost branch of Chesapeake Bay on Aug. 27, whence he issued a declaration offering pardon to those who had been active in the rebellion if they would now submit, and security and protection to all who remained peaceably at home. A few days after, as soon as his stores and baggage could be landed, he commenced his march in two columns for Philadelphia, a distance of about sixty miles. (Hildred Vol. III.) Two days later, when news of the approach of the enemy by way of the Chesapeake was received, additional troops were ordered to Chester and an equal number to Downingtown, and the militia from Northampton were directed to proceed to Lancaster, “with all possible expedition and in pursuance of a recommendation of Congress, all disaffected persons were ordered to be arrested and sent into the interior.” (Hist. Del. Co.) “The British force consisted of about 18,000 men, in good health and spirits admirably supplied with all the implements of war, and led by an experienced general of unquestionable military talents.” (Marshall’s Life of Washington, Vol. I, p. 153.)

On the day before Howe landed, the American army passed through Philadelphia and marched toward the Brandywine. Pursuant to a recommendation of Congress a call was made by the Executive Council on the 6th of September for 5000 militia in addition to those already in the field. They were ordered to rendezvous on the heights of Darby with what arms they had or could procure, and otherwise equipped in the best manner they may be able. “From this time on the American army took various positions approaching the slowly advancing enemy until the 11th of September when they met at Chaddsford on the Brandywine. “The Americans numbered 11,000 effective force including the militia.” (Marshall’s Life of Washington, Vol. I, p. 154.) The battle opened about ten in the morning and lasted until about five o’clock in the afternoon, when the Americans had given way at every point and commenced retreating towards Chester, arriving there by different roads and at different times in the night. The battle took place about 13 to 14 miles from the intersection of the townships of Marple, Haverford, Radnor and Newton, the neighborhood of the home of Angus Mac Minn. Here the booming of the cannon could be distinctly heard and stirred the country folk in dire alarm and distress. The English army took up their encampment at Village Green in Aston township, nine miles southwest from Radnor. Retiring beyond Susquehanna to York, Congress presently authorized Washington, in addition to his other extraordinary powers, to seize, to try by Court Martial, and to punish with death all persons within thirty miles of any town occupied by the British who should pilot them by land or water, give or send them intelligence, or furnish them with provisions, arms, forage, fuel, or stories of any kind. (Hildred U.S. Vol. III, p. 221.) Washington, after allowing his men two or three days of rest, on the 15th of September marched up the Lancaster Road and halted at the Buck Tavern in Haverford township, already a historic Inn, and here for about three years, Samuel Mc Minn, son of Angus, lived. He was employed by Miller, who kept the Inn, after his return from his service under Washington in 1780.

Washington dispatched a letter from here to the Council, urging a supply of blankets for the troops. On the same evening he reached the Warren tavern, when hearing of the approach of the enemy by way of Goshen meeting house, which was ten miles west of Radnor, Washington here resolved to give the enemy battle. Howe, anxious to give battle, marched toward the American army. Some skirmishing occurred between the pickets, but a violent storm set in and separated the two armies. The Americans retreated to the Yellow Springs, from thence the army retired to Warwick Furnace, operated by Thomas Potts, an ardent patriot, a Colonel in the American army and a member of the Council of State. At this Furnace the first four pounder cannon cast in America were made, and Colonel Frederick Antes, brother of Colonel John Henry Antes, was appointed by the State Council to test these cannon and decide upon their acceptance, and undoubtedly did their work at the battle of Brandywine. Potts and Antes were personal and esteemed friends of Washington. Here he obtained a supply of ammunition, and soon after he crossed the Schuylkill with his forces, except the division under General Wayne consisting of 1500 men, who on the evening of the 20th of September were encamped in a wood in Willistown township, since named Paoli, nine miles north west from Radnor, where he was attacked at midnight by an English force and defeated with a loss of one hundred and fifty.

“The British army, in its march from the head of Elk to Philadelphia, occupied about two weeks in its passage through Chester county, having entered it on the 9th of September, 1777, and left it on the 23rd of the same month. It traversed nearly the whole length of the southern part of the county, then comprising within its limits the present county of Delaware, and also made incursions into several townships not on line of the main route, before making its exit in the neighborhood of the present town of Phoenixville and Valley Forge, and taking up its winter quarters in Philadelphia.” (Hildred U. S.Vol. III, p.87., and Hist. of Chester Co.)

A prominent and conspicuous part of Howe’s army was composed of the 42nd and 71st Scotch Highland regiments that scoured the country with so much vigor. A short sketch of their organization extracted from Brown’s History of the Highlanders, Vol. IV will be of interest, for in all probability during the period following the battle of Brandywine that their presence in the neighborhood where Angus MacMinn resided fired his loyalty, gave opportunity and determined his will to join the many refugees who were seeking protection with the army of the invader. In the years of his toil since his redemption from servitude for the payment of his passage to America, he had industriously, although under stress of his great misfortunes by sickness and death, accumulated personal property in the establishment of a home and the carrying on of his business of farming. Discouraged no doubt by the fate of the civil war and uncertain ending, he disposed of his belongings as best he could with the exception of his team of horses and accoutrements, which would most likely have become plunder of friend or foe. He took these and joined the baggage train of the invading army. Could this be wondered at, when these soldiers who were overrunning the country were the native countrymen of Angus, from his own home country in Scotland, in the very dress, “in tartar array,” and with whom he could converse in his own Gaelic mother tongue, these soldiers of the ancient “Black Watch,” famous in the days of his forefathers. The opportunity and influence was to great to withstand, and as his grandson, Thomas MacMinn, related, “he joined the wagon train and remained with it throughout the whole war, not as a combatant to do greater injury in Tory sentiment and treachery lending aid to the enemy, but as a faithful subject to his king.”

Referring to a Scottish historian writing of this period (Brown Vol. IV. p. 172). “In consequence of hostilities with America the 42nd Highlanders was ordered to embark for America in conjunction with Frazer’s Highlanders, the 42nd consisted of three battalions, a total of 3248 soldiers, embarked at Greenwich (an important shipping port on the Frith of Clyde, in Renfrewshire, opposite Argyleshire, Scotland) on the 14th of April, 1776, to join an expedition under General Howe against the American revolutionists. The transports separated in a gale of wind. After a stormy passage of more than three months they all reached their destination on Staten Island, where the main body of the army had assembled. A grenadier battalion was immediately formed under the command of the Hon. Major (afterwards General) Sir Charles Stewart. The staff appointments to which, out of respect to the 42nd, were taken by the commander-in-chief from that regiment. A light infantry corps was also formed, to the command of which Lieutenant Colonel Musgrove was appointed. The flanks companies of the 42nd were attached to this battalion. The Highland grenadiers were remarkable for strength and height, and considered equal to any company in the army, the whole force being under the command of Lieutenant Colonel Thomas Sterling. The grenadiers were placed in the reserve with the grenadiers of the army, under the command of Sir William Howe, including thirteen thousand Hessions and Waldeckers, amounted to thirty thousand men. (Brown’s History, p. 174.) The 42nd being an old Highland regiment, wearing Highland dress; their native language was Gaelic. Members of it were of the northern part of Argyleshire, where the language of the country is Gaelic only. (Brown’s Hist. p. 183.) At the time when the 71st regiment, Frazer’s Highlanders were mustered at Glasgow, there were nearly six thousand Highlanders in that city, of whom three thousand belonged to the 42nd and 71st regiments. They were raised and brought from the north in two weeks. A finer and more healthy and robust body of men could not have been selected, and their conduct was so laudable and exemplary as to gain the affections of the inhabitants, between whom and the soldiers the greatest cordiality prevailed. (Brown’s Hist. p. 263.) The regiment joined the army under General Howe in Staten Island, a part of the regiment were engaged in the battle of Brandywine. (Brown’s Hist. p. 265.)

On the 2nd of October, 1777, General Howe sent a detachment from Chester across the river and took the fort at Billingsport; after the loss of the frigate Delaware, a despondency ensued that induced large numbers of both officers and men to desert, some of whom went over tgo the enemy. Great defection occurred among the seamen by whom the galleys, floating batteries, and other craft in the Delaware river were manned. Desertions also occurred from Fort Mifflin, and Red Bank was nearly forsaken by the Militia, to whom its defense had been entrusted. The despondency temper in the troops was checked by the battle of Germantown which happened on the 4th of October, and Billingsport was abandoned by the British. A garrison of Continental troops repossessed the fort at Red Bank. In order to prevent Gen. Howe from obtaining supplies for his army in the well-cultivated district west of the Schuylkill, General Potter with 600 militia was ordered to scour the county between that river and Chester. On the 27th of october, Gen. Potter informed the Council by letter that he had put a stop to the transportation of marketing to the enemy and had removed all the beef cattle and flour from this part of the country. (Penna. Archives V. 718.)

The American army, having retired into winter quarters at Valley Forge, and that of General Howe being fortified within contracted lines in the city and liberties of Philadelphia, but little occurred with the limits of Delaware county during the winter, except repeated depredations committed by foraging parties sent out by the enemy. The people were not subjected to the depredations by the enemy alone. The necessities of the American army at Valley Forge had become so great that Congress had authorized the commander-in-chief to seize provisions for its use at any place within seventy miles of his headquarters. On the 10th through 12th days of December, Cornwallis, with a detachment of the British army, made a sally from Philadelphia into Darby, Haverford and Radnor, and stripped many families of all their provisions, their stock and provender, and many articles of household furniture, and many of them were against persons who had never raised a hand against the home government. Many of the Wigs were captured at this time, and many had been captured previously and carried to Philadelphia where they were detained as prisoners till the enemy evacuated the city, but after that the tables turned. For now the Tories, who had given aid and comfort to the enemy or who were suspected of having done so were seized and tried as traitors, their property confiscated and a few were executed. No one who resided in what is now Delaware county suffered the extreme penalty of law. “The number charged with having knowingly and willingly aided and assisted the enemies of the state and the United States of America by having joined their armies at Philadelphia who resided in what is now Delaware county, was about fifty, while only about forth were actually attained of treason.” (Hist. Del. Co.) As spring opened, strong foraging parties of the British army issued from Philadelphia. On June 18, 1778, preparations for evacuating Philadelphia had meanwhile been completed. The baggage and stores, with about three thousand non-combatants who adhered to the British, were sent around to New York by water, and the army, about twelve thousand strong, crossing the Delaware, took up its line of march through the Jerseys. (Hildred Vol. III, pp. 248-249.)

“It was but a few months after the evacuation of Philadelphia that the British troops lost ground, and as a consequence, their prestige. Republicanism gained strength until even the provincial troops became infected with it, and deserted daily in large parties to join their countrymen in their struggle for liberty, until this state of affairs necessitated the amalgamation of three Provincial regiments into one, viz, the Maryland Loyalist, the Pennsylvania and the Waldeck Regiment. This combined Corps was ordered to Jamaica.” (Selection from the Autobiography of Major John MacDonald of the 42nd Highland Regiment, published in the Celtic Magazine, Feb. and Mar. 1885.)

Extracts from the letter book of Captain Johann Heinrichs of the Jager Corps, April 1st, 1778: “I don’t believe that the enemy’s (American) army is in so very poor condition as noised abroad, but at the same time they cannot be in the best condition. Indeed they lack men. A proof hereof is that in consequence of an act of Congress, every man who he may, must take up arms, for hitherto one could buy exemption from military service by furnishing a substitute, or by means of money. Hence the enemy may have many soldiers pressed into the service against their own free will, and many desertions, and to us there have come a host of refugees. At two o’clock tonight I have orders to go with two hunderd Jagers over the Schuylkill to Darby, whither we go twice a week. Here in Philadelphia there are about one thousand royally inclined families, who are willing to leave hearth and home and with their chattles go with the army. The richest Loyalist runs the risk of becoming a beggar in case of a disastrous issue. Other scoundrels counterfeit paper money to an alarming degree. The husbandman is discouraged, ceases from his toil, products grow dearer, the volume of paper money is increasing his stipend, and the common soldier cannot buy a pair of shoes for his monthly pay. This is getting worse and worse from day to day. In addition to this every farmer is impressed into service at present. Where as formerly he could hire a substitute, whereby the tyranny is enhanced still more, and the American farmer, who is used to comfort and luxury, will soon grow disgusted. In fact he is so already; therefore I declare that we can terminate the war here, soon without an enemy.”

From the 9th to the 23rd of September, 1777, was the only time during the entire contest that the soil of Chester county was pressed by the foot of the invader, if we except the occasional foraging expeditions sent out from Philadelphia while it was occupied by the British army. The plunder and devastation perpetrated by the enemy English, as well as Hessian, on the private property of passive non-combatants during this period, in violation of the proclamation issued by Howe, was enormous and wanton, while compensation for any portion of the property taken was rarely made by those in command. Many families were stripped of everything they possessed and were left in a state of perfect desolation. They carried off horses, cattle, sheep, swine, grain, provisions, clothing, merchandise in stores, liquors in public houses, and whatever they could lay their hands on that could be used in camp or on the march, independent, however, of property thus carried off, the wanton destruction of furniture and other articles which they could not use. It was unworthy of the most barbarous people, and this devastation was not confined to the track of the army but extended for a considerable distance on either side.

“While the British army lay in Tredyffrin township, a detachment was sent to Valley Forge, and it destroyed property belonging to Colonel William De Wees, valued by him at 4171 pounds, Pennsylvania currency equal to over 11,000 dollars. Among the property destroyed and taken from him was a forge, saw mill, two large stone houses, two coal houses, four hundred loads of coal and twenty two hundreds bushels of wheat and rye on the sheaf.” (p.87) Colonel William De Wees was uncle to Colonel John Henry Antes, his mother Christena De Wees being a sister to William De Wees Jr. During the memorable winter at Valley Forge, Colonel De Wees’ family were residing there, and General Washington and his wife had frequent social intercourse with them. The greatest amount of property taken and destroyed by the British was in Birmingham and Tredyffrin townships, in the latter Samuel Jones was General Howe’s headquarters. “Marple township seems to have suffered but little comparatively on account of these depredations, as but three persons made return of their losses in pursuance of an act of assembly passed the 21st of September, 1782, comprising 217 pounds, one shilling, eleven pence.” (Hist. of Del. p.552.) A number of Friends of the Quakers refused to make returns. In Newtown, but three are named a total amount of 86 pounds, three shillings, three pence. Radnor suffered to a great extent by their ravages, amounting to 1499 pounds, nine shillings, and Haverford to the amount of 1733 pounds, one shilling, three pence. William Brooks, by the raid made by Cornwallis on December 11, 1777, suffered to the amount of 210 pounds, two shillings, six pence. In William Brooks’ family were the two children of Angus MacMinn, James and Hannah, the latter was about fifteen years of age, who, upon hearing the sound of the battle of Brandywine and was told that men were killing each other, exclaimed, “Oh! How awful.”

The bitterness engendered by this strife, it may be said, after the passing of a century has not been fully eradicated. The writer’s grandfather, John Ross MacMinn, the grandson of Angus, would speak with disdain of the Tories, and was more desirous of forgetting his grandfather for not embracing the cause of the Revolution than bearing him in remembrance as his forbear and the virtues that he had. Although living with grandfather for seven years, I have no recollection of hearing him speak of his grandfather, but at one time when being questioned concerning him he would dismiss the subject as of no importance because, seemingly, of his deep set hatred to tryanny. Doubtless he had frequently seen his grandfather, for he was twelve years of age when he died, and for several of these later years he lived with his aunt Mary Wolf, the daughter of Angus, in Philadelphia, where his grandfather had doubtless spent much of his time, at least a frequent visitor, as the narrative leads us to believe.

“On April 19, 1783, in consequence of laws still in force against Loyalists, several thousand Americans found it necessary to abandon their country. A considerable portion of these exiles belonged to the wealthier class. They had been officials, merchants, large landholders, conspicuous members of the Colonial aristocracy. In spite of the confiscation decreed against them, many still had money which they had increased or accumulated during the war by privateering as sullers to the British army, or by commercial operations carried on in spite of American laws. The bitterness against the Tories rapidly diminished; many presently obtained leave to return to America. The confiscation laws were generally repealed, and such estates as had not been disposed of were restored to their original owners. Many others were subsequently recovered by reason of informalities in the process of forfeiture.

“The independence of the United States had not been achieved except at a very heavy cost, not to dwell on the manifold calamities of the war -- towns burned, the country ravaged, the frontiers attacked by Indians, property plundered by the enemy or impressed for the public service, citizens called out to serve in the Militia or drafted into the regular army, nakedness, disease and sometimes hunger in the camp, the miseries of the hospitals, the horrors of the prison ships, and worse than all, the remorseless fury and rancorous vindictiveness of civil hatred. Besides all this, the mere pecuniary cost of the war had imposed a very heavy burden, amounting to not much less than a hundred and seventy million dollars.” (Hildred’s Hist. of the U.S., Vol. III, p. 445.)

The following excerpt gives a very clear idea of the conditions in Chester county.

“It is not to be wondered at that there were many persons in the Provinces who took no part in the contest, and that there were others who were favorable to the view of the Crown. The uprising against the British government, dignified, and rightly so, as ‘our glorious revolution,’ was, until it became successful, but a rebellion. Many persons could not honestly see any sufficient reason for throwing off the allegiance which they believed was due from them to the home government, and others believed the time had not yet come to sever the connection with the mother country. It was esteemed by many in these days a terrible thing to rebel against the powers which it believed had been divinely appointed to rule, and, as it were, ‘to beard the monarch on his throne.’

“The right of the king to tax his subjects had never been questioned, and many could not understand the difference between taxing a subject abroad and a subject at home. Some were in favor of the established government, believing that, bad as it was, it was better than rebellion and the anarchy which, there was reason to fear, would follow it. Others, while conceding that the British government was acting oppressively toward the colonies, believed that with a little more patience under the provocations and a little more readiness for patient negotiation, a peaceful redress of grievances might be brought about. Even in the Congress, which declared the colonies free and independent, there were many members like Charles Humphrey of this county, of unquestioned integrity who, while contending with all their energies against the oppressive measures of Great Britain, thought the declaration premature, and voted against its adoption. Their minds failed to grasp the glorious future which was in store for the colonies when, their pupilege being over, they had become their own masters. Hence there were large numbers of Loyalists scattered through the provinces, and many of our most worthy and honored citizens of the present day are among their descendants.

“The approbrium which usually attached to the fact of having been a Loyalist in the Revolution, or having taken no part in the contest, was therefore not always deserved. Situated as the people of the colonies then were, a comparatively feeble folk, ill-prepared to measure swords with the giant across the water, with the uncertainty of the result of the appeal to arms which had been made, and sincerely entertaining the views of government which many of them did, there was undoubtedly room for an honest difference of opinion. While it is conceded that many of those who favored the British interests or took no part in the contest were honest in their views and entitled to the credit which should always be given to opinions sincerely although mistakenly entertained, there were large numbers of them who acted from the basest of motives, and whose conduct was deserving of the severest censure. They not only refused to aid their suffering countrymen, but assumed a hostile attitude towards them. They acted as spies and informers, thwarted in every way those who were laboring for the success of the American arms, and gave their influence and assistance to the British cause. Many were Loyalists simply that they might prey upon the community, and as such deserved the obloquy which was universally attached to the name of having been a Tory in the Revolution.

“The people of the colonies were, in the main, divided into two parties, known in common parlance as Whigs and Tories, or, as the latter called themselves, Loyalists, with the exception of the Society of Friends, who, being conscientiously opposed to the bearing or arms, took no part in the contest, but they were no neutrals. Every man who did not actively espouse the cause of the colonists in their efforts to throw off the British yoke was looked upon and denounced as a Tory. As might naturally be expected, the most intense hatred grew up between the opposing parties. It had been usual to regard the Whigs as embodying in themselves everything that was noble and disinterested and virtuous, and the Tories as being the embodiment of all that was vicious and contemptible and deserving of reproach.

“We are now, however, sufficiently removed from the times ‘that tried men’s souls’ to look upon that contrast with dispassionate judgment, and without the prejudice and feeling which it naturally engendered. An examination of the inner life of those times reveals to us the fact that the prominent men of the Revolutionary era were great and good and little and bad mingled, just as elsewhere in the annals of our race. Personal quarrels and alienations existed among men of high position, both in the civil and milirary lines, just as we know they did in the late civil war. Avarice and rapacity were as common then as now. We are apt to regard the present as a degenerate age and mourn over the decline of public virtue, but a careful review of the past will serve to convince us that we vastly overrate the moral excellence of the bygone age, and that the world is no worse now than it was in the days of the Revolution. The distance which ‘lends enchantment to the view’ has thrown into the shadow the vices, and we have only revealed to us the virtues of the fathers of the republic. Perhaps it is well that it is so, and that we should ‘Be to their virtues very kind, Be to their faults a little blind.’

“Time has softened the asperities of feeling engendered by the war of the Revolution. The blood of the descendant of the Whig has mingled with that of the Loyalist, and in the centennial year of American independence, while we fought our battles over again, it was with the bitterness of the past that was blotted out forever.” Hist. of Chester County pp. 108-109.)

The Philadelphia “PRESS” of April 20, 1905 has the following to say in reference to the feeling that existed during and following the Revolution. “It is now 130 years since the farmers at Lexington fired ‘the shot heard round the world.’ Two wars with England and more than a century of dislike and mistrust followed that memorable incident. On the one side there was the arrogant British sneering at most things American, and on the other side there was the most intense hatred of anything that looked like a ‘red coat.’ The extraordinary honors heaped upon Ambassador Choate in London is the culmination of many recent events which show that the parent country and the giant child of her begetting are today very close together. A few years ago it was enough to say that a that a thing was British was to have it universally condemned in the United States. All that has changed. In spirit at least, if not in fact, America and England are moving forward side by side. Whether on this continent, in the West Indies or in the remote Orient, the Union Jack and the Stars and Stripes represent similar ideas. They stand for the last word in religious enlightenment, education for all classes, health, happiness and progress. While Bunker Hill and Valley Forge must always inkindle the liveliest sentiments of patriotism in America, they no longer create a corresponding enmity against the other half of the English speaking world.”

It was the 15th of April, 1783, when the cessation of hostilities was proclaimed by the Supreme Council, but it was not until the 30th of November following that a definite treaty of peace was concluded, when the independence of the United States was acknowledged by Great Britain, and the British troops soon embarked and sailed for England. With Angus Mac Minn, as with thousands of others, the result of the war was contrary to their expectations. A general amnesty was declared to all Loyalists and those who opposed or took no part against the American government. After an absence of more than six years during which Angus is believed to have followed the British forces, as Thomas Mac Minn says, “he remained with the army until the close of the war,” he once more sought his children. His name appears upon the public records as an inmate of Springfield township in the year 1785, but once only, and for the eighteen years that followed until his death, we know but little of his career. He was now about fifty-six years of age, impaired in strength and as the years came and went, “he became broken down,” said his grandson, “and never accumulated anything afterwards.” How long he remained in Springfield or adjoining country we are unable to say. The preservation of Records of those times are not complete. He doubtless found many changes had taken place, that the political and social conditions were no longer congenial, and there perhaps appeared no welcome at the hearth-stone of his people and neighbors with whom he had been on familiar terms. His children had grown into manhood and womanhood, and were separated in their several avocations and walks of life and could render him no assistance, seemingly.

His eldest daughter Ann had been married very young to Thomas Edwards in the winter of 1776, a year before her father departed as a refugee following the battle of Brandywine. Ann’s home life with her foster parents had been very unhappy. In their religious beliefs they were vacillating from members of the Society of Friends to Episcopalianism, and of a discontented disposition, reacting in unkindness toward their ward. Ann’s early marriage offered a happy change to these conditions. She was a person of a sincere religious nature. Thomas Edwards was born near London, England. In the year 1757, he came to America when a mere lad in company with his two brothers, James and John. He was “bound out” to Isaac Lewis, who resided near Philadelphia, with whom he lived for several years. He was but nineteen years of age when he married Ann Mac Minn, most likely a near neighbor. James Edwards was a soldier in the Continental army and was killed in the battle of Brandywine. It has been said that Thomas also was a soldier for the American army. John Edwards married and moved to near Winchester, Virginia. In the year 1785, when Angus Mac Minn was residing in Springfield township, Samuel, his son, on April 29 married Christiane Field, the daughter of William and Mary Morris Field, of Haverford township. At this time the family of Thomas Edwards consisted of the parents and three children, namely Gideon, Jessie and John. About this time, it is thought, Mary, the daughter of Angus, was married to John Anthony Wolf, Captain of a vessel sailing between Philadelphia and Ireland. They had their home in Philadelphia. Hannah, James and John and the two half-sisters that were children of Angus were unmarried at this time, hence the circumstances at this time were against Angus being with any of his children from this time forward. For a number of years his whereabouts and occupation are unknown. He may soon have left the country and gone to the city for employment.

We next learn of him at the home of his daughter, Mary Wolf. We are told that Mary Wolf accompanied her husband on at least two occasions in his voyages to Ireland. They had two children born to them; both died in infancy. In the year 1797, John Anthony Wolf was lost at sea; on July 10 of that year, letters of administration were granted to his widow. On his estate, their property is described as being a three story brickhouse on the east side of South Fifth Street, between Walnut and Spruce, near Prune, called “Enskillen Castle.” The size of the lot was 18 by 75 feet. John Doyle, her nephew, in the year 1883 related to the writer that John Wolf was lost at sea and also John Mac Minn, son of Angus, but not likely at the same time. As to whether he was a passenger or sailor he could not say. “Mary Wolf kept a large grocery store in Philadelphia, and when I was a little boy I used to go to her store and she would get me to smoke Spanish cigars so she could smell the smoke. She lived on Lombard Street at the time of her death, and I think her grocery was on that street also.” Mary Wolf was of a kind and generous nature, entertaining her friends and relatives, who frequently visited her, in a very hospitable manner. Although not of a strong constitution, she was fond of company. She took a great liking to Dorothy and Ross, children of her brother Samuel, and they lived with her, Ross for several years, and Dorothy, having secured a position as waiting maid in the Hamilton family for Miss Mary Hamilton. Angus Mc Minn also made his home with his daughter, and doubtless was of much assistance to her in many ways. He was of a social nature and would frequently invite Scotch gentlemen to her home. This became a burden to her and she found after a time, owing to her physical condition, a need to reduce her household and part with her father’s company. He had reached three score years and ten and was much broken down, but the burden of his care became too much for her. She made arrangements and provided liberally for his care and keeping out in the country. Here Angus lived until his death, which occurred in February, 1804, in Upper Providence township, Delaware County, Pennsylvania. He was buried the 9th of that month in Middletown Friends Burying Ground.

Sometime between the close of the year 1792 and the beginning of the year 1796, Thomas Edwards and family, consisting of himself, his wife Ann Mc Minn Edwards and their six children, Gideon, Jessie, John, Hannan, Isaac and Thomas, emigrated to Western Virginia, whither a tide of emigration at this period was flowing. They settled at a place called Pine Hills, “near apple pie ridge” about fourteen miles from Winchester. The place proved to be a barren and waste section of country, but they remained here several years. Three more children were born to them named Lewes, Mary and Nancy. Thomas Edwards now named his two sons, Isaac and Lewes, for Isaac Lewes, his foster parents with whom he had lived and made his home after landing in America until his marriage. About the year 1797, their oldest son Gideon married Mary Dillon, the daughter of John Dillon and Lydia Gest. Mary Dillon was born October 27, 1775, and Gideon Edwards, her husband. was born August 20, 1777.

In the fall of the year, about September 1801, Thomas Edwards and family, with the exception of Gideon and his family, migrated to Washington County, Pennsylvania, stopping a few days in Brownsville. From here they crossed the river to rent a house from a man by the name of Peoples. The house was very poor, cold and uncomfortable. The winter being upon them, they moved to Isaac Morris’ house nearby (a mile or so), on Christmas day, 1801. While in Morris’ house, their son James was born. From here, in the spring following, they moved over the river into Fayette county and rented the farm of Joseph Crawford where they remained until the spring of 1807. Joseph Crawford was a brother to Colonel Crawford who was burnt at the stake not far from Wheeling by the Indians. Thomas Edwards with his family moved to “Gilmore’s farm” at the mouth of Middle Run, where it empties into the Monongahela River in Fayette County, in German township. Here they remained until April first, 1813, when they bought the adjoining farm of James Fesme. Here they resided until their deaths. Thomas Edwards died August 7, 1821, aged about sixty years, and his wife, Ann Mc Minn Edwards, died February 10th, 1836, in the 77th year of age. They were buried in the Old Hopewell Methodist burying ground, in Fayette County.

In the fall of the year 1809, Gideon Edwards, with his wife and seven chidren, Mahlon, John, James, Ann, William Lydia and Hannah, moved from Pine Hills near Winchester, Virginia, and passing over the mountains, they settled in Bridgeport or Brownville, Fayette County, Pennsylvania. Here their eighth child, Phoebe, was born on October 20, 1809. In the following spring in 1810, they moved to Brown County, Ohio. Mahlon, their eldest son, learned the printer’s trade and printed a record of his parents’ family. About 1821 or 1822, his father, Gideon Edwards, paid a visit to his parents’ home in Fayette county, Pennsylvania, presumably at the time or about the time of his father’s death. He carried with him the printed record of his family and gave it to his mother, from whom it passed into the possession of her daughter, Mary Edwards, where the writer of these memorials saw and copied it in the spring of 1883. Again, in the year 1832 or 1833, Gideon Edwards visited his mother, the last visit he made. He was living at this time in Clinton County, Ohio. Gideon Edwards remained in Brown County, Ohio but a short time, for on January 26th, 1812, his son John D. was born in Clinton County, near Wilmington. In the year 1832, he moved to Woodford County, Illinois. The year before he had sent his two sons Lewes and John with carding machines to set up and run for another man. John, being small, his father thought he would never farm, so he had him learn the carding trade. He was nineteen years old at this time. They were to return home in the fall, which Lewes did, but John, being ambitious to continue his work and save his earnings, and being of the opinion that in the journey his earnings would all be required to meet his expenses, remained. The spring following, 1832, he had secured some land and put in a small crop. To this place his father moved during the summer or fall, and allowed John the crop for his time. In the fall of the following year, 1833, Gideon Edwards went to Tazewell County, Illinois. When he was living in Ohio, he owned a set of carding machines. These he sold to a man by the name of Fisher, who took them to Dillon, Tazewell County, Illinois. In the spring of 1832, accompanied by John and James, the sons of Gideon Edwards, the Edwards boys operated the carding machines for Fisher for the first year. They then went into partnership themselves and purchased a set of carding machines. They had set them up and were running them when their father moved there the following year, 1833. Neither John nor James was married at this time. Their father moved in with them and remained during the winter. The boys continued running their carding machines a year or more when James went security for a man; the debtor failing, they were compelled to pay his debts which broke them up.

On September 17th, 1835, John Edwards married Isabel Jane Vantine in Tazewell County. Gideon Edwards wrote a letter on January 21, 1838 from Dillon to his brother James who was in Merrittstown, Fayette County, Pennsylvania. At this time he was living with a son at Dillon, who had a family. Three months later, on April 20, 1838, Gideon Edwards died at age sixty years and eight months. His wife survived him until April 19, 1855, when she died at age seventy nine years, five months and twenty two days. In the year 1839, John Edwards moved to Jefferson County, Iowa, where he took up a homestead. Here he devoted the remainder of his life to farming, remaining within three miles of where he first settled until his death on March 16, 1879. He was married September 17, 1835 and was the father of twelve children, nine of whom were living in September 1885.

In 1883, Gideon Edwards’ sister Mary stated to the writer that her brother had been prosperous and accumulated property, owning a property in Clinton County, Ohio. His wife also possessed property and was quite well off at the time at the time of their marriage, but in some manner they lost it all. He carried on the business of carding extensively. During one of his visits at the home of his parents in Fayette County, Pennsylvania, he remarked that he intended sending his carding machines with some of his boys to Tazewell County, Illinois, where he intended moving. His daughter Lydia was living at Tremont, not far from Dillon, with her daughter, Mrs. Phoebe Sturdjoin, in September 1883, from whom the writer received letters. Mahlon Edwards, son of Gideon, as related by his sister Mrs. Mary Hoskins, communicated to the writer by her niece Miss Elizabeth Edwards in a letter from Pleasant Plains, Iowa, dated October 29, 1885. She said that Mahlon died when she was fifteen years old. By adding this to the date of her birth in 1818, it places the date of his death in 1833. The date of his birth being 1798, deducted from 1833, would give his age as thirty five. He learned the printing trade in Wilmington, Ohio, when his father resided there. He died of yellow fever in New Orleans.

John Edwards, the son of Thomas and Ann Mc Minn Edwards, was born about 1783 near Philadelphia. As a boy of perhaps ten years he went with his parents to Virginia, thence to Pennsylvania, where he arrived at manhood. He married Elizabeth Lemon. His business was teaming. He was the father of seven children, namely Rebecca, Elizabeth, Hannah, Nancy, Mary, Lewis and Hiram. Nancy died when she was about five or six years of age, and Mary died when about fourteen years old. Rebecca and Elizabeth were never married. Hannah married Joseph Jones, a widower with one son, about the year 1833 or 1834. They lived in Green County, Pennsylvania. Fron thence they moved to near Mt. Pleasant in the state of Iowa. They had no children. John Edwards’ wife had a bachelor brother by the name of James Lemon, who was wealthy. Rebecca Edwards, when about fifteen years of age, went to live with James Lemon, and remained with him until his death. She was at this time about forty years old. He willed her fifty acres of land and one thousand dollars in money. He also willed her sister Elizabeth four hundred dollars. On the farm was a house and barn. Rebecca occupied the house and her sister Elizabeth lived with her. They lived alone. They were noted for their industry and were held in high esteem by their neighbors for their great usefulness and readiness to respond to any needs of assistance in times of sickness or in special labor to be performed. Rebecca was considered a very fine neat housekeeper. In the fall of the year, about October in the year of 1856, they went to the neighbors by the name of Millers to do some coloring, and towards evening when they had finished the work, Elizabeth remarked to Rebecca, “I will go home and do the feeding and build the fire, and you can come after awhile.” In about three quarters of an hour afterwards, Rebecca started home. When she arrived there she found Elizabeth lying upon the floor dead. She had been subject to epilepsy during her lifetime and having been taken in one of these sudden attacks she had died there alone. She had just been in the act of lighting the fire; the unlighted matches were still in her hand when the messenger summoned her to her heavenly home. After this, Rebecca became very lonesome. She wrote to her sister Hannah Jones in Iowa. Joseph Jones came to her home, sold her property and took her with him to his home in Iowa. Rebecca had invested the thousand dollars she had received from James Lemon’s estate and had saved it and the interest thereon. Jones managed her business and in time deprived her of all her property, leaving her quite destitute. Jones and his wife Hannah had no children.

Lewis Edwards, son of Thomas Sr. and Ann Mc Minn Edwards, was born near Winchester, Virginia on August 29, 1796. He was the first child born of his parents after their arrival from near Philadelphia. He remained with his parents until his marriage in 1819 to Jane Parks. While his parents lived on their farm in German Township, Fayette County, he remained with them after his marriage for about one year, when he rented a farm of William Barton, where he remained for about three years. Then he went to William Miller’s farm, remaining two years. In the spring of 1826, he moved to James Davis’ farm, remaining two years. Here in the spring of 1828 he moved to Mercer County, Pennsylvania. On October 14th, 1825, while on the William Miller farm, his wife died, leaving three children, Nancy, Lewis, and William B., who at the time of his mother’s death was but eleven weeks old. Lewis Edwards, the father, sent for his sister Hannah who was living at the old home in Fayette County, Pennsylvania, unmarried and now thirty eight years of age, to come to his home, which she did, taking the place of housekeeper and mother to the orphaned children. After a time, Hannah, having been called back to her home, took the youngest child, William B., in her arms on horseback, and returned in this manner, the long journey, which at that time was through many miles of wilderness. The child grew up in the home of his grandparents and after their deaths, his uncle and aunt’s home.

His father, Lewis Edwards, settled in Green township, right east of the Ohio and Pennsylvania state line in Mercer County, known as the Ellis farm, belonging to her sons Robert, Thomas and James Ellis. On May 10th, 1828, he married Mary Parks, sister to his first wife. He remained on the Ellis farm until the spring of 1829. In the fall of this year he bought a tract of wood land containing one hundred and twenty acres in Williamsfield township, Ashtabula County, Ohio, and proceeded to cut the timber. Hewing the logs, he built he built a log house, a home for himself and family. Having gotten it ready during the fall and winter, he moved in it in the spring of 1829. He continued to clear up the land and make it into a farm. Here he remained until his death, which occurred November 14, 1876. Three children were born to him by his second wife, Eliza, born February 26, 1829, Lewis, born October 10, 1833, and Hannah, born July 21, 1841. She married Samuel Britton. They resided at the old homestead now greatly improved, the old log house having long since disappeared and a much larger and more commodious dwelling having been built over the spot. In October 1883, when the writer visited them, Mrs. Mary Parks Edwards was residing with her daughter and son-in-law, at almost the age of eighty three years. Her mind had weakened with age until it was lost to reason and recollection.

Thomas Edwards Jr., son of Thomas Sr. and Ann Mac Minn Edwards, was born near Philadelphia on June 11, 1792, the last child born to his parents before they emigrated to Virginia. He always remained at home with his parents in their several migrations until their final settlement in Fayette County, Pennsylvania. On October 6, 1818 he married Mary Randolph when they moved on a tract of one hundred six acres of land, it being part of his father’s farm whichhi had bought. Here he remained until 1830. Here five children were born to them, namely Maxwell, born February 7, 1820, Thomas Nelson, born April 28, 1822, Richard Randolph, born February 23, 1824, Lydia Ann, born April 28, 1826, and Lewis, born September 15, 1828. He moved to Somerset County, Ohio where six children were born, giving them a family of eleven children. Thomas Edwards remained where he had first settled until his death which occurred May 12, 1863. His wife departed this life July 6, 1869.

Leaving the Edwards families for a season in their several settlements in the West, we return once more to the families, as descendants of Angus Mac Minn, remaining about Philadelphia. In 1793 or 1794, Hannah Mac Minn, daughter of Angus, married Matthew Doyle. He was born in Ireland in 1748, hence at the time of his marriage, he was quite a bachelor, being forty five years of age. From the time Matthew Doyle emigrated to America, he made his home in and about Philadelphia until he migrated to the state of Ohio in 1814. He was energetic, industrious and saving, accumulating sufficient personal property for his comfort and that of his family. He was a farmer and gardener by occupation. They had issue: Matthew Jr., born September 2, 1794, Mary, born September 13, 1796, John, born February 22, 1800, Michael, born November 8, 1802, and Samuel, born January 10, 1805. The writer visited at the homes of John and Michael and talked with them in 1883. John was living on his farm in Ohio and Michael on his farm in Indiana. Their minds were clear and bright, and related the following history of the families. Michael was born on Ninth Street in Philadelphia, and at the time the writer visited him he was eighty one years of age. When he was five or six years old, they moved to a farm near the Lancaster turnpike, between the West Chester Road and Hamilton Village, or east of Hamilton Village. Here they lived for a couple of years when they moved to what was then known as the “Widow Francis’ Farm,” in Penn township, Philadelphia County, a farm of some sixty acres in extent lying along the Shuylkill River and adjoining Francisville on the west, at that time about two miles from the city of Philadelphia. While they were living here ten acres of the west end of the farm was sold for the purpose of building a prison, the Eastern Penitentiary. Matthew Doyle, by his labor and use of the horses and carts which he owned, assisted largely in the work. He also worked his horses and carts a whole summer, his sons John and Matthew driving the horses, in excavating and in the work of construction of the Reservoirs at Fairmount, on the Shuylkill River. In this work he received five dollars per day for the use of his horses and carts. The house of refuge was also being built near their home about this time. This neighborhood has long since been covered and surrounded by closely built up houses, and their farm covered and extended far beyond on every side. Girard College was not built at this time. Matthew Doyle was well acquainted with Stephen Girard and did a great amount of hauling for him in many ways, and in excavating for houses he had built. Michael Doyle says that Girard was a Roman Catholic in religion and attended the St. Augustine Church in Philadelphia, where Matthew Doyle was a member and regular attendant, and strict in the observance of all the duties. Matthew Doyle remained on the “Widow Francis’ Farm” about five years. While residing there, in the fall and winter season, accompanied by his son Matthew, he would go hunting in New Jersey, stopping at his brother-in-law James Mac Minn’s home, and whenever James Mac Minn would go to Philadelphia he would stop at the home of Matthew Doyle. He and his wife and children would visit them three or four times a year when called to Philadelphia on business.

James Mac Minn lived about fifteen miles from Camden on the Egg Harbor Road, in the “Pineries.” Here he operated a saw mill and is supposed to have owned it. Whenever James Mc Minn came to the city he visited his sister Mary Wolf and his brother Samuel and family from their country home in Chester County, whom Mary seemed to favor, having taken his two children Dorothy and John Ross to live with her for a long time. Another brother, John, was near to her, for they had been brought to the city together, following the death of their mother, and placed in a family to be raised, Mary at about the age of seven and John about two years of age. These brothers loved to visit their sister at her home, for as Matthew Doyle told the writer, “she was a polished woman, a beautiful conversationalist, good looking and attractive, that she had never known what hard work was, that she had always lived in the city.” Her niece, Miss Mary Edwards, had been told by her mother that her aunt Mary Wolf and her uncle John were taken to the city to live after their mother’s death. John Ross Mc Minn related to the writer, his grandson, how, when he lived with his aunt Mary Wolf in Philadelphia, he had seen her three brothers. His father, Samuel, and his uncles James and John. described them as great large fine-looking Scotchmen, and in telling this, he straightened himself to his full stature of six feet and weighing two hundred pounds to illustrate his statement and to convey the impression that they were no less in size and appearance than he. His uncle John Mc Minn never married. Thomas Mc Minn related that he had been told that his uncle John went to Snow Hill, on the eastern shore of Maryland, where he owned one hundred acres of land, that at the breaking out of the war he joined the army and died in it of sickness somewhere on the frontier of Canada. But this could hardly have been, for his name is not mentioned as an heir as his brothers and sisters were in the distribution of his sister Mary’s estate after her death in 1811, and there was no war at this time. Others have said that he died of sickness or lost at sea. In any event his death must have been well authenticated, as not to have been mentioned as an heir. His nephew John Ross, having been born in 1792, was six years of age when he was taken to live with his aunt Mary, and with whom he remained until a period not later than 1808, when he was indentured to learn a trade in the country. He had seen his uncle John as has been related, which perhaps was at the occasion of their father Angus Mc Minn’s death, which occurred in February 1804 when John Ross was in the twelfth year of his age.

Mary Wolf was now in declining health. Of those related to her, the family of Matthew Doyle lived nearest to her and could assist in her needs. Her fatal illness appears to have set in about the beginning of December 1810, when her sister Hannah, wife of Matthew Doyle, was in attendance on her as nurse, thirty one days’ service from the first of December to the 26th of March 1811, and twenty four days from the 26th of March 1811 to the 18th of April, during which period for twelve nights, Matthew Doyle charged him as waiting upon her, also their daughter Mary Doyle for services as house maid from the 30th of December to the 26th of March, twelve had one half weeks, in all a total charge of seventy six dollars. twelve and one half cents. Also, to Hannah Falls for her “attendance on said Mary, six dollars.” Dr. Broadruts attended her, his bill being thirty two dollars. Mary Mac Minn Wolf, widow of John Wolf, died April 18th, 1811.

The first mention we have of her name on the Public Records is in Book “H” 93, p. 271, Philadelphia, of administration the 19th day of July, 1797, when letters were granted to her in the estate of her husband John Anthony Wolf, deceased. On the 18th day of April, 1811, Letters of Administration were granted to Matthew Doyle on the estate of Mary Wolf, widow, deceased. See Book “K” No. 73, page 422, Samuel Bryan Register. Walter Fortune of the City of Philadelphia, blacksmith, George Fortune of the District of Southwark, blacksmith, Surities, Amount of the Estate $1368. The Orphans Court, February 21st, 1812, Petition of Matthew Doyle and wife Hannah represents that Mary Wolf, late of Philadelphia, widow, died intestate leaving brothers Samuel and James Mc Minn and sisters Ann Roberts (evidently an error) and Hannah Doyle her heirs. Property three story brick messuage & Lot on east side of 5th Street between Walnut and Spruce Streets 18 X 75 feet. Sheriff returns a valuation of $5000. May 15, 1812: Report that notice has been given to all the heirs except Ann Roberts (error) who lives out of the County. Ordered that the property be sold July 20th at 6:00 p.m. on the premises.

On October 26, 1812, Report that it was bid off by one James Mc Minn of New Jersey, for $3700, but he not coming forward to take it and comply with the conditions. Another sale ordered on November 9th at 3:00 p.m. On November 20, 1812, Report of sale to James Cornish of Philadelphia, for $2900 confirmed.

December 1813: Accounts were filed showing distribution to the heirs including two sisters of half blood who were made equal with the others but not named. The Deed from Doyle to James Cornish, Book I. C. No. 23, page 69 shows that the property had been sold by the Sheriff as the Estate of John Anthony Wolf, to Mary Wolf, widow.

At the time the property came into the hands of Matthew Doyle as administrator of the estate of Mary Wolf, the Edwards family had been absent for about twenty years, and owing to the difficulties of traveling and intercourse or communication in any manner in those early days with the pioneers, the Edwards had been almost lost sight of. They were only known of as having gone to near Winchester, Virginia, but had long since left there and after many moves, as we have already related, settled in Fayette County, Pennsylvania. Notice of Mary Wolf’s death and the money due Ann Edwards, her sister, as her share, was sent to Virginia. The account of how they received the word was related to the writer by Miss Mary Edwards, already quoted. The notice was received by one Thomas Naysmith, a neighbor of the Edwards when they lived in Virginia, and it is supposed, Thomas Edwards lived at this time, but Gideon Edwards, his son, had resided in Virginia several years later than his father. When he moved over the mountains to Fayette County, Pennsylvania in the fall of 1809, in the spring of the following year with his family he left Pennsylvania and moved to Hamilton County, Ohio, where he was living when his aunt Mary Wolf died. It would appear that they were in communication with the Naysmiths in Virginia, for the word they had received was forwarded to Gideon Edwards who, upon receiving this word, made the journey to Fayette County to apprise his parents and to offer to return to Philadelphia and attend to the business required for one half the amount due them. This offer was not accepted and it was decided that Isaac be sent. He provided himself with what they considered was sufficient authority to act as attorney for his mother. A Justice of the Peace prepared the papers for him. He set out upon the journey, a tedious one of a week’s duration. When at last he arrived in Philadelphia, he learned that his credentials could not be accepted and it became necessary for him to send back to Fayette County to have his authority properly executed before a Notary Public. In the meantime, to occupy his time industriously and to pay for the time spent in waiting, he hired out to a farmer in New Jersey. It was near his uncle James, where he made frequent visits. Isaac desired that one of his daughters, a very pretty girl, accompany him to their home in Fayette County. She replied that she would but would not know how to return, so that she was obliged to refuse the offer of his kindness. When the business for which he came was settled and he had received his mother’s portion, he returned to Fayette County, after an absence of eight weeks.

In 1811, Matthew Doyle, as Administrator to the Estate of Mary Wolf, late of the city of Philadelphia, deceased, the said accountant charges himself as follows, on May 28, 1811. To balance due the Estate for settlement filed in the Register’s Office this day $629.49. On November 10, to amount of sales of House on S. 5th Street near Pine Street in Philadelphia, called the Enniskillen Castle, sold per order of the Orphans Court $2900 -- $3525. 49. Balance due heirs brought down from general account $3201.67.

In 1812, the said accountant craves allowance as follows. By Sheriffs Bill of Inquest $19.20. On December 15, by John Leib’s Bill (Clerk of th$46.95. By fees to H. Atherton Esq. $25.00. On February 25, by bill for taxes for 1812, $55.20. By compensation to said Administration of the said Estate say 5% on $2900, $145.00. Paid Register for examining and passing the account and for Copy seal and certificate, $2.50. For fees payable to the Orphans Court $2.10. Balance due said Estate $3201. 67 -- $3525.49. Paid the heirs as follows to wit, February 3rd, 1812. By distributive shares of Samuel Mac Minn deceased, paid to John Brook and John Sites, the executors of said Samuel, being one of the legal representatives of the said Mary Wolf, $748.28. 1/2. On February 27, by the distributive shares of Ann Edwards paid to Isaac Edwards, the Attorney of fact of Thomas Edwards and Ann, his wife, the said Ann being one of the legal representatives of said Mary Wolf, $748.28 1/2 By balance due on the Estate which balance is the distributive shares of two sisters of said Mary Wolf of half blood, the half blood being equally entitled with the whole blood to the personal estate $208. 52 -- $3201.67.

The within named Administrator, on his solemn oath according to law, deposes and says that the within account as it stands stated and settled both as to the charge and discharge thereof is just and true to the best of his knowledge and belief. Sworn and subscribed the 27th day of October, 1813 before Samuel Bryan, Register. On the back of this account is the following, “additional settlement of the Estate of Mary Wolf, deceased, 1813.”

The total amount of the property, real and personal, amounted to $4268 to be administered on; out of this the administrator received $1018.95. Samuel, Ann and James each received $748.28, and the half sisters each $104,26. The small portion received by the half sisters from Mary Wolf’s estate they considered unjust and offended them, and they went their way. The little intercourse they had had with other members of the family was now gradually to cease until finally one of them, Rebecca, “I think was her name, although I do not remember distinctly, and I believe she was married,” said Thomas Mc Minn, became absorbed in the great tide of humanity and was finally lost sight of by her kindred. Her sister Elizabeth married John Foreman. They were Quakers; they had one child, a daughter who grew up to womanhood and married. Her husband was kind and indulgent, and they were in comfortable circumstances. Her mother, Elizabeth Foreman, lived with them in their home on the Horseshoe turnpike, near Guthriesville, Chester County, Pennsylvania. About the year 1830, the daughter lost her reason and in this condition committed suicide. Her husband had died some time before this.

We first learn of James Mc Minn on the Public Records, his name appearing for the first time taxed as a freeman in Haverford township, Chester County, in the year 1785, when he was twenty one years of age. At the age of thirty six, on June 7, 1800, he married Hannah Stratten. She was fourteen years his junior, having been born December 28, 1778. They had issue, one son and four daughters, namely:
Jane, born January 15, 1801, who married Henry Brown in 1821; they had eight children, and she died in August 1888.
Mary, born in May of 1804, was married October 2nd, 1820 first to Isaac Ridgeway with whom she had four children, and second to Joseph Brighton on March 17th, 1836, with whom she had four more children. She died March 25, 1883.
Charles, born October 3rd, 1807, never married and died in the year 1838 at the age of thirty one years. Disappointed in love, he took to excessive drinking, contracted consumption, and died from the combined effects.
Ann, born April 22nd, 1811, four days after the death of her aunt Mary Wolf, She married James Taylor; they had four children, two of whom died before reaching maturity. James, born November 16, 1829, died unmarried in the fall of 1866. Eber, the eldest child born July 26, 1826, married Ann ------. They had four children. Ann died July 28, 1834.
Susan, the youngest child of James Mc Minn and Hannah Stratton, was born June 23, 1815. Her correct name was Susannah. On December 17, 1835, she married Joseph Griffey. They had nine children, seven daughters and two sons. All these married except Joseph, born June 6, 1850. All were living in 1883 except Rachel, the eldest, born July 25, 1834. She married Huey Rankins. They had four children. She died March 5, 1863. Ann Margaret, the eighth child, born April 2, 1853, married Andrew B. Stratton on May 22, 1869. They had two children. She died November 26, 1873.

Susanna Mc Minn Griffey and her husband were living in Bridgeton, New Jersey in 1883, with them their son Joseph and a daughter Hannah, her husband Samuel J. Bates and their two children. Mrs. Griffey gave the writer a history of the family when visiting them. They were in very poor circumstances, their principal means of livelihood was from employment in the glass works. which at that time, was cut off on account of a strike that had existed for some time. Mrs. Griffey showed dignity of manner and sensitiveness that betokened a nobler origin than her circumstance portrayed.

She said to the writer that her father, James Mc Minn, was a good mechanic, a millwright by trade, and could do excellent work. He was industrious, but was under the power of the drink habit, not continuously but periodically. Under the strain of the tempter he would leave his work until the desire was satiated, and he himself again would return to his work. The curse carried with it the result as described in the Holy Writ, that “the sins of the father shall be visited unto the children of the third and fourth generation” and all the evils in its rain are so delineated, and wherewithall to resist an ever present enemy, marking the course in which this blight has stayed a nobler development and promised future of happiness and a higher life. James Mc Minn died in 1831, at the age of sixty seven, having been born in the year 1764. His wife Hannah Stratton was born December 28, 1778, and died in november 1855, aged almost seventy seven years. His life and habits gave no special notice or usefulness. His burial place could not be stated.

It is a dark chapter that shadowed the generations to come. The descendants are almost if not altogether residents of the southern districts of New Jersey where they can be traced in their several families, many honest and worthy, people seeking the best their circumstances will afford.

Closely following the death of Mary Wolf came the exciting and threatening period of the war with England. It seemed as though for a time at least that the people of the country were to have a repetition of conflict as disastrous as the revolution from which they were but recovering. This however was averted and left the country much stronger in government and contentment of the people in the belief that they were well-established and need not fear further aggression from a foreign foe. Emigration to the western wilds commenced after peace was declared, and great numbers left the east to find homes on lands the government had opened practically free for the settlement of them.

Matthew Doyle, having on the 27th day of October, 1813, settled and closed his account as administrator, was taken with this “western fever,” thinking to better his condition and fortune, and believing that there were few inducements that would change his surroundings for the better in remaining where he was, determined on taking his chances with the others to find a home in the west. Making all preparations for the journey, he was ready to start on the 6th of April of the following spring, 1814, with the full intention of going to Meadville, in western Pennsylvania, then an attractive and desirable place of settlement, several people of prominence having settled there. Matthew Doyle’s family at this time consisted of himself, his wife and five children, namely Matthew, born September 32, 1794, Mary, born September 13, 1796, John, born February 22, 1800, Michael, born November 8, 1802, and Samuel, born January 10, 1805. Hence Matthew Jr. at this time was in his twentieth year and Samuel, the youngest, was about three months past nine years of age. Their outfit for the journey was in a covered wagon drawn by two horses, following the Old Lancaster turnpike from Philadelphia westward, the great thoroughfare over which came and went a constant stream of travelers, emigrants, and produce and merchandise trains of wagons. At stages of every few miles were located public houses or taverns, where the travelers stopped for meals or remained overnight. Matthew Doyle and family, as they journeyed, would stop at these Inns when night approached and learn form the travelers something of the various locations whither so many were going.

When they had reached the “Gap,” a tavern on the Lancaster turnpike in Lancaster county, sixteen miles east of Lancaster and fifty miles on their journey, they learned that Zanesville, in Ohio, was a rapidly growing settlement and a good point to make. This glowing report induced him to change his purpose of going to Meadville. He, according to directions, continued on the Pike to within three or four miles of Harrisburg, and crossing the Susquehanna River at the mouth of “Yellow Breeches Creek,” from here to “Burnt Cabins,” fifty nine miles southwest of Harrisburg, in Bedford County, thence to Washington, the county seat of Washington County, twenty six miles southwest of Pittsburgh. Possibly they were not aware that in passing along were not very far from the home of the Edwards, and that these sisters, Hannah Doyle and Ann Edwards, who had not seen each other for over twenty years, were so near each other, but Providence ordered it otherwise and they never again saw each other.

From Washington they continued on to Wellsburgh, a few miles north of Wheeling, where they crossed the Ohio river, and from thence to Morristown in Belmont County, Ohio, some twenty miles from Wheeling and the Zanesville road from Wheeling. They had not followed the main road; the spring rains had put the poor roads at best in terrible condition. The journey had been long and most trying one to them all. The male members of the family would take their turn walking until tired and foot sore. They had now been on the road about a month, working their way through many difficulties. The beginning of May had come, and arriving at “Moore’s Tavern,” a stage point or agency on the “Gap,” in Lancaster county, went from the “Gap” to Middletown, nine miles below Harrisburg. From there he went to Smithville.

It was at this point where Matthew Doyle resolved to go no further. It was the half way house between Wheeling and Zanesville, thirty five miles from either place. It known far and wide, and was a noted stopping place in early times. It was the 6th of May, 1814, when they arrived here to remain overnight. Learning that a section of land of one hundred and sixty acres was vacant, near at hand, that they at once took possession of this land and had it properly entered as a homestead in the Government Land Office. They went to work building a log house and clearing the land for their future home. It was an unbroken tract of timber; out of this by strenuous labor they felled the trees and hewed the logs and soon had a dwelling ready into which the family moved. Here they continued to live and labor in carving from the forest a farm.

Matthew Doyle died here in the year 1836, aged eighty eight. His wife, Hannah Mc Minn Doyle, survived him until 1847 when she died at the age of eighty five years. While her husband was a strict adherent to the Roman Catholic faith, his wife remained faithful to her Protestant belief until after her son Michael went to Indiana in 1838, when just before death by earnest impotunity she embraced the Catholic religion and was buried in the Catholic burying ground alongside her husband near Williamsburg. Noble County, Ohio. (This burying ground is two and one half miles northeast of Williamsburgh.)

Of their children, Mary, born September 13, 1796 in or near Philadelphia, married Joseph Pierce. They had seven children, namely, William, born in 1830, Hannah, born in 1832, Paran, born in 1834, Michael, born in 1836, Mary, born in 1838,Joseph and Margaret, who were twins, were born in 1840. Their mother, Mary Doyle Pierce, died in 1873; her husband died several years prior, so far as the writer could ascertain. Their children and descendants were living in the vicinity of the old settlement of Matthew Doyle in Noble County, Ohio.

John Doyle, son of Matthew and Hannah Doyle, born in Philadelphia February 22, 1800, married Sarah Williams on April 12, 1840. They had eight children:

Samuel W., born March 18, 1841, who married Elma Q. Law December 1882 Matthew, born July 27, 1844, who married Mary E. Frame November 18, 1874
Albert, born September 16, 1846, married Mary N. Robinson November 9, 187-
John S, born November 8, 1849, married ? on November 4, 1881
Andrew, born October 26, 1851, unmarried in 1883
Emma J., born May 12, 1854, married T. W. St. Clair on September 18, 1979
Mary, born April 27, 1856, married O. F. Lowry December 22, 1882
Carrie, born July 31, 1858, unmarried in 1883 (the writer’s correspondent)

Their father, John Doyle, became the owner of the old homestead and always lived there from the time of their settlement in 1814 for sixty nine years when he writer visited him in the spring of 1883. Here all his children were born. Two of his sons bought the old tavern stand and farm on which it is located, where Matthew Doyle and his family reached, worn out by their long journey in search of a home in the west, rested overnight, and where they resolved to go no farther. This historic tavern stand was known far and wide at that early day. Many important personages have been entertained there, Henry Clay being one of them on his way to and from his attendance on the session of Congress.

John Doyle was living quite hale and hearty when the writer visited him in 1883. He was then eighty three years of age. His wife, who was eighteen years his junior, and he were an interesting couple, parents of their eight living children, not having parted with any by death. He was a free and intelligent conversationalist. He could remember his aunt Mary Wolf well, had visited her often, and said her husband had been a sea captain and was lost at sea. He spoke of how his sister waited upon her (Mary) and her mother nursed her during her last sickness. Among other things concerning members of the family that the writer cannot recall, he said his mother frequently spoke of Major Brooks of the Revolutionary war, in whose family she and her brother James lived at the same time for several years before and during the war. He related as she told him how one night Major Brooks with his detachment occupied a barn and were surprised in being surrounded by a force of Brirish soldiers who were determined to capture him. The major, being more on the alert, tried to urge his men to escape, but they or part of them were captured. He ran in the darkness, stumbled, and sprained his ankle. When he crawled into a fence corner, and owing to the darkness, he escaped capture, the soldiers having passed close to him. This story is a tradition in the neighborhood in which it occurred, and is related in Smith’s History of Delaware County on pages 325 and 450, unknown to the Doyle family, as they had no communication or knowledge of the event except as related by their mother whose memory of John Doyle from the time it occured when she was a girl of fifteen. John Doyle also stated that his mother claimed they were related to General Anthony Wayne. This is also stated by grandfather Mc Minn who knew nothing of the Doyle family since he was a boy, a period of fifty six and sixty nine years respectively since the Doyles had gone west. John Doyle could distinctly remember his uncle James who lived in New Jersey, and how at one time he brought one of his daughters with him to visit them. He could also remember his uncle Samuel Mc Minn as his mother’s brother visiting at their home, and of seeing his daughter Dorothy who was considered very beautiful, a noted beauty in her day.

Michael Doyle, son of Matthew and Hannah Mc Minn Doyle, was born on Ninth Street in Philadelphia on November 8, 1802. He was past thirteen years of age when he and his parents settled in Ohio, and remained at home until one or two years after his father’s death. In the fall of the year 1837, during the months of September and October, he made a trip to the State of Indiana to take up a tract of land. It was all a wilderness of timber where he made his selection, in Grant County, near Van Buren. Here during this short stay he erected a log cabin, and returning home in June following (1838) he married Mary E. Buey, who was born November 7, 1821. She was of German descent. With his not yet seventeen year old bride, they started for their new home, arriving there on the 11th day of July, 1838. Having properly entered his land in the U.S. Land Office, he received his patent therefore, signed by Martin Van Buren. There were nine sections, comprising nearly six thousand acres of vacant land of an unbroken wilderness about them. There were but two or three settlers in the township, not enough to organize a township. Here he and his bride started life together, and as he remarked to the writer when on a visit to his home on the 23rd of November, 1883, that his wife had stood faithful and true through their many difficulties for forty years. He spoke with affection for his wife, and said that in all their married life she was thoughtful of their best good, considerate in all manner of living, and with first thought for the welfare of her children and family. In four or five years from the time of taking up their home in the wilderness, others came in the neighborhood to settle.

The Indians came through there to hunt from their village of Godfrey, five or six miles below Marion. Godfrey was the war chief; Shinglemacy was their village chief. He was a very large man. He died about the year 1881. Michael Doyle said he knew them well. He was a small boy when the battle of Tippecanoe was fought on the banks of the Tippecanoe river, about seven miles east of Lafayette.

Michael Doyle’s tract of land contains three hundred acres, one hundred of which was cleared when the writer visited him. They had issue thirteen children. His wife died May 17, 1878, when their youngest child was thirteen years of age. Their first child, Elizabeth, born September 9, 1839, married first to Samuel Miller on September 9, 1858. He went as a substitute during the “rebellion” volunteering in Van Buren township, in Grant County. He was wounded in the heel in the first attack on Vicksburg. He recovered from the wound but soon after died of sickness, in 1864. They had two children. His widow married again to James Congo. They had five children.

The second child of Michael and Mary E. Doyle was Hannah J., born September 7, 1840. She married George Gilespie August 27, 1857. They had four children. He died December 3, 1881. The third child, Matthew, born February 1, 1842, married Mary M. Lammey on March 21, 1866. They had five children. She died November 7, 1875. The fourth, Mary A., born June 7, 1844, married Robert Campbell July 25, 1882. They had eight children. The fifth, John T, born in 1846, died in 1848. The sixth, Andrew Jackson, born March 14, 1848, married Emma Smith on September 5, 1874. They had four children. Seventh was Susan, born January 27, 1850, who married Thomas Deeren July 4, 1867. She died childless on November 17, 1872. Eighth was Caroline, born May 9, 1852, who married Abraham Hanaline. James M., born September 7, 1854, married Alice Smith on December ll, 1875. They had no issue. She died April 5, 1883. Tenth, Sarah H., born August 10, 1856, was unmarried. In 1883, one natural child was born to her. Eleventh, Margaret, born June 7, 1859, was unmarried in 1883. Twelfth, Genette, was born April 10, 1861, married Eli Ketchum on January 15, 1876 and had three children. Thirteen, Lidda, was born May 10, 1865 and was unmarried in 1883. The record herewith given was obtained in the year 1883, since which to this time (1903) no further knowledge of the family has been obtained. The three ummarried daughters remained at home with their father.

Michael Doyle, as the writer saw him at his home on his farm, three miles from Van Buren Station on the Toledo, Cincinnati & St. Louis R.R., in Grant County, Indiana, had entered his eighty second birthday. His mind and memory were unimpaired. He was medium stature, spare but muscular in build, quick and animated in movement as he was in speech. His hair was white and bore features showing his advanced years. His disposition was jovial and witty. He was hospitable to a fault. He extended a hearty welcome of the visit paid him, and desired a continuance with him for a longer time than was permitted the writer from his business engagements at the time. His parting was with much regret and the blessing of God given. He related the story told him by his mother in their family, as already given by his brother John, concerning Major Brooks and that of his mother and uncle James, how they were taken after their mother’s death into the Brooks family to live. When the battle of Brandywine was being fought, Hannah was attending school. The school master called the children out from the school room to hear the sound of the battle, the firing of the cannon and musket could be distinctly heard, and when told they were killing each other, they were greatly frightened and she “thought it a terrible thing.”

The first of Matthew and Hannah Doyle’s union, Matthew, born September 21 as has been stated, never married. He was a grown man when he accompanied his parents in their migration to Ohio in 1814. He died September 11, 1876. Had he lived ten days longer he would have been eighty two years of age. Samuel, the last child of Matthew and Hannah Mc Minn Doyle, two years following his father’s death married Mary E. Mc Cluskey on December, 1838. They had four children, namely Mary A., born April 4, 1840, married Stephen A. Leas on March 4, 1860. Their issue was eight children. They lived at Union Grove, Grant County, Indiana in the year 1883. Second, Thomas B., was born March 5, 1842, and married Maggie Kessinger on November 18, 1861. Their issue was six children and they lived at Van Buren, Grant County Indiana in 1883. Third, William, was born March 15, 1847, married Sarah J. Hays November 3, 1870. Their issue was five children and they lived in Van Buren in 1883. Fourth, Michael, born May 12, 1850, married Angeline Marsh on December 20, 1880. Their issue was one child, Fremont Doyle born July 30, 1881.

Samuel Doyle emigrated from Noble County, Ohio, and made settlement near his brother Michael in Grant County, Indiana, near the town of Van Buren. Samuel Doyle died September 4, 1870. His wife Mary E. Mc Cluskey Doyle, died March 25, 1887.

The Doyles were an energetic and enterprising people. By their industry they have gained settlements of good living and prosperous surroundings, sustaining names of good citizenship, the respect and high regard of the people of their community for honesty, integrity, and social as well as financial standing, and in hospitality and generosity toward the needy. They were in the early emigration of those numerous bands who braved the great difficulties for opening up the wilderness of the west that today teems with life and the wonderful activities that are going forward to the building up of our great nation. Their children and children’s children are a part of that throng of progressive spirits that is ever developing and moving onward to a greater future than the world has ever beheld.

The Edwards branch of the family, tracing their several migrations, we have learned that Isaac N. Edwards, as attorney in fact for his parents, on the 27th of February 1812, received the portion due them from Mary Wolf’s estate and returned to his home in Fayette County, Pennsylvania. He would, appearing quite evident, make haste to set about his journey, being detained so long for a settlement. For a week he traveled with the seven hundred and forty eight dollars on his person, which must be secretly and safely guarded through the then-long wilderness to reach his destination. In the first part of March, at a period when the exciting event of war with Great Britain was uppermost in the minds and the topic of conversation with the people everywhere, he arrived home safely with his treasure, a surprise and pleasure to his parents. Isaac Edwards remained at home with his parents, laboring for the farmers near his home.

In February 1814, he married Elizabeth Traer. They settled on what was called the “Mason Farm” some six or seven miles from his parents’ home. Here he remained until his death, which occurred April 16, 1819. It was here that his children were born, namely Lewis, born April 2, 1815, James E., born May 2, 1817, and Isaac N., born September 19, 1819, five months after his father’s death. His widow and her family moved from the Mason farm to what was called the Bartlett place, where they remained about a year when she moved to another place and again after about a year moved to Smith’s farm, from thence to Hague’s place, belonging to maiden ladies, the daughters of Hague. From here with her family she moved to Mt. Pleasant, Jefferson County, Ohio, where in June, 1823, she married Edward Speer, a man of no means and little ambition, her condition in life not being benefitted therby. They afterwards moved to Guernsey County, Ohio, and a daughter was born to them October 26, 1825 named Ruth Anna, who died January 12, 1828. Elizabeth Speers died December 10, 1837 and Edward Speers died in June 1843. Lewis Edwards, their oldest son, was in his twenty third year of age when his mother died, and James E. in his thirteenth year, left alone in the world with their step father, a man of no parts, as we have seen. These boys proved themselves born of good blood and they cared for themselves like men. They grew into manhood with ambition and the principle of right doing as an impulse to spur them on to higher motives and useful lives. A little past three months from the death of his mother, Lewis Edwards married Elizabeth C. Wilson on March 29, 1838. They had issue ten children, namely:
First, Rachel Emily, born January 12, 1839, married Samuel Hastings on March 26, 1862 and had six children.
Second, Elizabeth, born November 2, 1840 and died April 25, 1841 at six months.
Third, Martha Wilson, born May 30, 1842, married Robert Vance on November 22, 1864 and had four children. She died September 21, 1871.
Fourth, Elizabeth Margaret, born April 4, 1845, married John F. Ripley May 27, 1865 and had five children.
Fifth, Hannah Jane, born Oct 22, 1847, married William Nutt March 30, 1875 and had three sons.
Sixth, William James, born August 27, 1850, unmarried.
Seventh, Mary Caroline, born March 6, 1853, married Henry P. Merryman January 27, 1876 and had one son and two daughters.
Eighth, Samantha Isabel, born April 17, 1856, unmarried.
Ninth, Lewis Ross, born October 15, 1858, married Catharine M. Synners September 21, 1991 and their issue the year previous to this record, Lulu B., born October 9,1881.
Tenth, Horace Greely, born August 24, 1863, unmarried in 1883.

Lewis Edwards settled near Willshire, a town on the Toledo, Delphos & Burlington R.R. near the Indiana state line. in Van Wert County, Ohio, where he resided on his farm with his family around him, when the writer visited him in 1883. He was a Justice of the Peace, and a highly respected citizen, a very active and intelligent gentleman, a religious man and Republican in politics. James E. Edwards, the second child of Isaac N. and Elizabeth Traer Edwards, married Mary Longsworth December 31, 1844. Their issue was six sons and three daughters, namely:
First, Isaac Newton, born November 5, 1845, married Mary Gilbert October 22, 1867, and they had six children.
Second, William Casper, born March 1, 1848, married Lucinda Akers December 16, 1880.
Third, Elizabeth Cordelia, born March 13, 1850, married Jackson Gallager, a minister of the Gospel.
Fourth, Lewis Nelson, born March 4, 1852, married Margaret Whealdon October 12, 1879.
Fifth, Wildes Lucinda, born November 20, 1856, married Nathan Whealdon July 6, 1879. They had two children in 1891 when the writer visited them at their home in the Dalles, Oregon.
Sixth, James Frank, born October 30, 1858. In 1891, he was Secretary of the Interstate Investment Company in Portland, and at that time unmarried, but since married in Indianapolis, Indiana.
Seventh Alice Mary, born August 21, 1859, unmarried.
Eighth, Joseph Holt, born September 26, 1861, unmarried in 1891.
Ninth, Colfax, born August 11, 1865.

The family resided in the state of Oregon. James E. Edwards was an exceptionally energetic and progressive man. The following anecdote was told the writer concerning him that had occurred forty years before, which had left the impression on his mind of the business acumen of the man, and the opinion that he would succeed in life’s undertakings. Mr. Edwards had some lots he wished to realize from before his departure for the west and could find no purchaser. He finally agreed with a merchant to exchange his property for nails to their value. These he succeeded in disposing of at a good price and fair profit on the value of his lots. In the year 1858 he emigrated with this family to the state of Oregon.

The story of that journey is best told by James E. Edwards himself in letters to the writer dated March 23 and May 29, 1883. “I left my old home in Guernsey County, Ohio, on this 16th day of March, 1853, and in two days afterwards got aboard of a boat at the city of Wheeling, Virginia, and in about two weeks arrived at St. Joe, Missouri. Here I stopped to purchase teams (of oxen) with which to cross the plains, and on the 9th of April, hitched my wagons and commenced the weary journey of more than two thousand miles. Myself, wife and four children and two young men that came with me composed the family. The winter previous to my starting, I had corresponded with T. J. Connor, a minister of the United Bretheren Church, who had been appointed by the Missionary Board of that Church, a missionary to Oregon. He was to head a Colony of the Church who were to meet at Council Bluffs that spring to go to Oregon. On the seventh day of May we crossed the Missouri River, cut loose from society, left the United States for the far off sunset land. Well, we found pretty soon that we were not only surrounded but were in the midst and mixed up with savages, and to use the phraseology of an Oregonian, we saw but one good Indian on the trip and he had a bullet hole just above his left eye. Well, after a journey of six months we got to the far, famed Willamette Valley, and the 9th of October got into a house, having been out of one just six months. As all or about all the land in the Willamette Valley was claimed that was worth having, I could not get a claim here that suited me, so I went to the Alseya Valley. This is a small valley on a stream of the same name which heads in the coast mountains, and runs in a westerly direction and empties into the ocean. In this valley I took my donation claim on which I remained four years until I secured my land, but not being inhabitants enough here to have schools, I removed to the Williamette where I now live, and have good enough home for anybody, six hundred acres worth about eighteen thousand dollars. Well, I feel very grateful to you for undertaking the task of working up the geneology of our family connection, hope you will be successful, and when you get it published be sure to send me one or more copes for which I am perfectly willing to pay any price you may charge, as it will be likely to cost you considerable at least in time and labor.”

In his next letter he says, “I did not expect when I wrote to you before to awaken any interest in this matter and consequently have forgotten, to some extent, what I did write. However, at the risk of repeating what I have already said I will jot down some of my recollections of the past. Had I such a memory now as I had thirty years ago I could give quite a history of my trip across the plains. For many years after I arrived on this coast I could give a history of the trip from the Missouri River to the Willlamette Valley and scarcely miss a camp on the whole trip, but now I find my memory quite at fault. Well, in reply to yours I will answer your questions as well as I can from memory of the long ago. I went by water from Wheeling to St. Joe, Missouri. I got off the boat at Weston, twenty miles below, and went up by land, and bought my teams of seven yoke of oxen, my wagon I had taken from Ohio with me, the family, with two young men which were with me, went on to St. Joe by boat. Here we stayed one week, bought another wagon (an old one), this I bought for the purpose of carrying some feed for my cattle until the grass would grow. I expected at the time to throw it away at the great desert but finally took it to Grand Round in Oregon, about four hundred miles from here. Well, on the 9th day of April we commenced the overland journey from St. Joe to Council Bluffs, one hundred and fifty miles. Here we camped two weeks waiting for the Company to gather, that is, the Colony. And now, as near as I can by memory, will give you the number of persons, wagons, livestock. In all there were about ninety persons, three hundred head of horses and cattle, twenty nine wagons and carriages. With this caravan we crossed the Missouri River on the 7th day of May and started on a two thousand mile journey on perhaps the best natural road of so great a length on the globe. The year that we came to Oregon, the rivers were much higher than common, owing to the unusual amount of snow which had the winter before in consequence of which we had to ferry many of the streams. I think we paid $4.00 each for our wagons being ferried over the Missouri River and $8.00 at Green River. We crossed to the north side of the Snake River at Salmon Falls in consequence of the grass being very scarce on the south side. It cost us $4.00 each for our wagons with the promise that we should be crossed back to the south side at Old Fort Bois at the same price, as the ferry belonged to the same company, but when we got there they had us safe enough, so we had to pay $8.00 to get back. Still, this was better than to take the south side as those that took the south side found water and grass so scarce that they lost much of their stock.

“Just above the Salmon River Falls is one of the most interesting sights which I saw on the trip. As we traveled along the bank of the river almost on a level with the water, just across on the opposite side for a mile or two was a perpendicular wall of rock, from, I should judge, one to two hundred feet high. This rock is not solid but a dark basalt, almost in square blocks of all sizes. Well, all over the face of this wall of rock every here and there was pouring a stream of beautiful clear water and falling into the river below. Some of these came out near the water and some from there all the way up the wall of rock, perhaps to the height of a hundred and fifty feet. This was to me one of the grandest sights I ever saw. This water comes, I suppose, from a river that sunk some place back in the mountains and finds its way underground. We crossed the Snake River at Salmon Falls and traveled down on the north side, a distance of two hundred miles, to Old Fort Bois, where we crossed back. Twenty miles above Fort Bois, the Boise River empties int the Snake river. This is a considerable stream, but was fordable at that season of the year. We got to this place on Saturday night. Next morning all the company fixed up and went on to Fort Bois that day, a distance of twenty miles, except a Mr. Kent and my family. Mr. Kent’s wife was very sick. We stopped with him to help nurse her and no doubt saved her life. We stayed here twenty four hours, and just as we got over the river in the morning and looked back, we saw about a dozen very mean looking Indians come to the camp we had just left. The next year the Ward company from Missouri were murdered near this same camp by the Indians.

“Well, I have wandered far from the course I expected to pursue when I commenced to write, so I will try now to answer your questions and after that if I think of anything more to write about I’ll do so. I have already said that I left St. Joe with two ox teams. We traveled up on the east side of the Missouri River to Council Bluffs. Here we camped two weeks waiting for the Colony to collect, until the 7th day of May when we crossed over and commenced our long and wearisome journey. The company consisted of twelve families, together with hired hands, making the numer above given. The company traveled together for about two weeks, but finding we could not make much speed with so much stock, we divided into two companies. T. J. Connor, M. Crow, J. Kenoyer, and Mr. Price, all Reverend’s and my own family, composed one family. “Grandfather Mason” (I have forgotten his other name) and his four sons, George, Peter, Jonathan and Joshua, and Simeon, his son-in-law, and Lichenthaler were the other company. We laid up about thirty days on the trip. We made from ten to twenty miles a day, and had to be governed by the company, places where we could get grass and water. We traveled up the north side of the Platte River and up sweet water to the South Pass of the Rocky Mountains, then took what is known as the sublet cutoff, across the great desert lying between Big Sandy and Green River, a distance of forty nine miles without water. We left Sandy about four o’clock in the evening, traveled all night, and got to Green River about two o’clock the next day when we crossed over and camped on the opposite side that night, having ferried our wagons and swam our cattle. Here a man belonging to another company crossing just ahead of us was riding a mule which became restive in the river and threw him off and he was drowned. We had no armed escort, but all companies go well armed on this trip.

“The way over the Rocky Mountains at the South Pass is very easy, for nearly a hundred miles the road is nearly level, much better than the average roads in the hilly parts of Ohio where I came from. High mountains lay to the north and south of us as we went through the South Pass, but appeared a greater way off. For several miles at the summit, the country is nearly level, somewhat undulating, so that it was a question with us where the summit actually was, but at last we came to a spring where the water was running west, and this settled the question.

“You ask what has become of the Colony established by the United Bretheren. When we arrived in Oregon, the country, that is the prarie land, was nearly all claimed so that it was out of the question for any considerable number to settle together, but even had the country much of it been vacant, I doubt if any had settled in a colony. Many companies have come here just as we did, intending to settle in a colony, yet I have known of none that have done so except one German colony, and they had a leader who took command of everything, and that is a thing that young America won’t submit to. Our company nearly all settled in this valley and have had some success as a church. There is now a Conference in this valley composed of some twenty preachers, with perhaps one thousand members. Another Conference has been organized east of the Cascade Mountains, and one also in California. Bishop N. Castle is the Resident Bishop on this coast and has the oversight of these Conferences. The Church has also a very flourishing College at Philomath, a small village in Benton County, on the west side of the Willamette Valley, just at the foothills of the Coast Range of mountains. A railroad is now building from Corvallis, which passes through this village and terminates on the Coast at Yaquina Bay, a distance of sixty miles from Corvallis. At this College my children were educated, several having graduated. Joseph Holt, my youngest boy, is now in school at Philomath and will graduate if he desires to.

“I have already written much more than I expected to when I commenced, but writing about the trip over the Plains has waked up much in my memory that was almost forgotten. Before I had left Ohio I had read of the Steamboat Spring, but at that time did not ever expect to see it but thought I would be willing to go hundreds of miles to see so great a curiosity. Well, when we reached Bear River at the soda spring I had a chance to satisfy my curiosity. I will give you as good a description as I can from memory after a lapse of thirty years. This spring is situated near the bank of the river, some fifteen or twenty feet from and five feet above the water in the river. The water is forced or thrown from an opening, perhaps from three to six inches in diameter in the rock which lays perfectly flat. It is thrown up from three to six feet high in jets every few seconds with a coughing noise much resembling that of a steamboat, and can be heard at a considerable distance. This is repeated for a few minutes; then it subsides for several minutes and the water disappears, then is repeated as before. We saw many springs in this singular region of country from which we took water, when sweetened was very good soda water. Here we camped for the night. At the forks of the road the left hand road leads to California. Our road turned to the north up a beautiful valley of several miles width. Up this valley we traveled all day and next morning we crossed the headwaters of the Portneth River, and that day we crossed over a gap in the wind river mountains, and at a big spring, affording plenty of water to run a pretty good mill, we camped for the night. Next day we came in sight of Fort Hall, on the Snake River, but did not go by the fort but bore to the left and struck Snake River just above the American Falls.

“Little did I think then that I would live to hear that a railroad bridge would span the river at this place, yet such is the case. The Yaquina road will finally connect with the short line and give us a direct through line to the east. And now while on the railroad question I will give you a further history of our railroad system. What is called the Oregon & California R.R. is built from Portland south 250 miles, and will be finished through to California in less than two years. This road runs on the east side of the Willamette River a distance of 125 miles to the town of Harrisburg where it crosses and reaches Junction City in four miles, then the West Side R.R. from Portland to Corvallis is already built. This leaves a gap yet to build of 27 miles from Corvallis to Junction. I live fifteen miles south of Corvallis on the way from there to Junction. The surveyors are now locating the road between these two points. This road will be finished within four months, and passes just between my farms and touches neither, just right. When you come to Oregon, come up on the West Side road from Portland to the Station just north of Monroe; there get off and come over to my house.

“I brought two young men with me across the plains, B. N. Longsworth, my brother-in-law, who is now a minister in the Protestant Methodist Church, and the other, W. D. Hare, is practicing law in Washington County in this state and is quite a popular lawyer. A few years ago his name was before our State Convention for nomination for the office of Governor. He came within one vote of getting the nomination. Had he been nominated, he would have been elected. I was a delegate to the Convention and though I took but little part in politics you may know that I worked then for his success. He was one of the electors on the Grant ticket when Grant was elected President and was Collector in the Custon House at Astoria for eight years. Well, in politics I am a Republican. I am for my country, right or wrong. I have never sought, solicited or desired office, but if I live until our next election I will have served my country fourteen years as Commissioner. You’ll think Commissioner timber is scarce in Oregon.”

This interesting sketch of Mr. Edwards was first dated May 24, 1883, on July 28th following, after an apology for the delay, and of which he says “is inexcusable an apology as anyone can offer.” He attributes it to “sheer neglect, and nothing else,” and he adds a part of their family record previously omitted and adds, “we are having, even for Oregon, a very dry summer. It has not rained enough to wet the ground since the 20th of May, the last month has been very hot, varying much of the time from 80 to 95 degrees. I think the wheat crop will be very light, only about two thirds of a crop. Wheat harvest has just commenced, that is, reaping heading will begin in about ten days. Our fruit crop is almost a failure, that is, the apple crop. This is the first time we have failed of a full crop of apples since I came to Oregon. Plums and all the small fruits are plenty. I have one Royal Ann cherry tree that bore very full this year. It is a very large tree, about thirty feet high, about two feet in diameter, and the branches extend over a space of some thirty five feet. It must have had from ten to fifteen bushels of cherries on it this year, at least after we had used in the family and canned what we wanted to. My wife was talking of getting someone to pick them on the shares. This to me was very laughable, but I’ll stop and send this to the office.”

In the early summer of 1891, the writer and his wife were privileged to visit Mr. Edwards at his home. His son, J. F. Edwards, was then Secretary of the Interstate Investment Company, with his office in Portland. In his company we took the train at Portland for Corvallis, where Mr. J. F. Edwards secured a team and carriage and drove fifteen miles up the valley. The weather was exceedingly dry and the road covered with a fine dust from one to three inches in depth, with which everything adjacent to it was coated a light gray in color. We arrived at his father’s hospitable home, a large and airy homestead among shady trees. Mr. Edwards’ helpmate for so many years had passed to that beyond and he was left alone, except that members of his family kept the home for him. They were at this time away visiting. The short notice of our visit met him unprepared, however delighted with the opportunity to entertain us. He had secured a neighbor woman to open his home to us and extend his hospitality, thinking we had come to remain some time.

My wife, with the rare trait of character and dispositon to adapt herself most naturally to her surroundings, realized at once the rather embarrassing situation, and entered into position with complete complacency as though she were going into her own home. The manner was deeply interesting, as these two women, total strangers an hour before, were as members of the same household in mutual desires and action. It had been our intention to remain but over the sabbath, and we must return to continue our journey north from Portland. We all regretted the brief visit; however it was one of pleasure and delight to meet so interesting a member of our family, since the separation of the two branches of the family to this time was about one hundred years. We saw and ate of the fruit of that beautiful cherry tree Mr. Edwards had described in his historical sketch some years before. A rare sight in his possession was a flock of seventy angora goats or sheep that he had raised for their beautiful and valuable fleece. Mr. Edwards at this time was seventy four years of age, lithe and agile in movement. He was a pride to his children as they were to him. He had the will to overcome and had prospered in living an upright and just life, a man of strong character that makes to the building of a virtuous nature. The graphic story as he has told it is an index to his integrity and purpose.

Isaac Edwards, the third and last child of Isaac N. Edwards and Elizabeth Traer Edwards was born September 19, 1819, in Fayette County Pennsylvania, five months after his father’s death, as we have related. He lived to young manhood, unmarried, and died February 10, 1841, three years and two months after his mother’s death in Guernsey County, Ohio.

Thomas Edwards, son of Gideon who was the son of Thomas and Ann Mc Minn, was born in his home in Penn County, Ohio. Hannah, born December 23, 1881, was unmarried. Elizabeth, born March 25, 1834, married May 18, 1868 to Henry M. Poorman. Their issue, Cecelia, born June 5, 1869, John Edward, born February 4, 1872, Luela, born November 3, 1876, John Milton, born Nobember 15, 1836, unmarried in 1883. Perry, born July 25, 1838 in Hopewell township, Perry County, Ohio. In the year 1862, Perry volunteered in the 90th regiment Ohio V.I. and served until the close of the war. He was in Sherman’s army and went with them from Kentucky to Georgia. He was in the siege of Atlanta. When Sherman started his march to the sea, Perry came north with Thomas’ army. He was severely wounded at the battle of Nashville on December 15, 1864 while their regiment was charging the rebel works. It was thought at the time that he was mortally wounded. The surgeons and nurses all said he could not live, and they attributed his recovery entirely to his firm determination that he would not die. His left lower jaw was all out and the loose part of his tongue was clear cut off back to its roots, and strange to say, it has grown out till he can touch his lips with the end of his tongue.

In 1870, Perry Edwards came to Kansas, bought a farm two and a half miles north of Emporia, on which he now lives. On December 15, 1872, he married Mary E. Plumb, sister to the late honored U. S. Senator Plumb, who was the only man that was ever elected by a unanimous vote by acclimation at the state convention. Perry Edwards and his wife Mary had issue Mabel, born September 20, 1874, Lewis Sidney, born October 27, 1879, Mary Josephine, born May 31, 1882, no account since then, James, born April 24, 1841 and died March 27, 1855, and Martha Jane, born June 16, 1844. Martha Jane married James W. Melick October 11, 1867, and they had one child, Elmer E. Ellsworth, born April 12, 1870 and died January 11, 1872. James W. Melick was the son of James and Elizabeth Melick, born June 10, 1835. He served three years and nine months in the Union Army during the Rebellion, and died of consumption caused by wounds and exposure while in the service on November 17, 1875.

Of the other children of Thomas and Mary Edwards, Maxwell married Francis Eversole March 1, 1849 and they had two children, Catharine born May 1, 1850 and died September 23, 1852, and Emily R., born February 1, 1852 and married Seth Hill September 1, 1870’ they had four children in 1882. They lived in Cromwell, Noble County, Indiana.

Thomas Nelson Edwards, son of Thomas Edwards and Mary Randolph, married Mary Varnel on October 1847. They had one child, Ellen Jane, born Aurust 18, 1848, who married Daniel Marion Chalfant on December 7, 1871. They had issue two sons and two daughters. Thomas N. Edwards died September 8, 1851. Maxwell Edwards, his brother died July 17, 1868.

Richard Randolph, son of Thomas and Mary Edwards, died October 17, 1868 unmarried.

Lydia Ann, daughter of Thomas and Mary Edwards, married William Henderson on January 9, 1851. They had issue three sons and three daughters. Three died young, Mary E., born June 17, 1856, married John E. Jordan. They had two children: Jennie, born January 4, 1878 and Lucille, born September 19, 1880.

Lewis Edwards, son of Thomas and Mary Edwards, died in August, 1870, unmarried. The families of Lydia Ann Henderson, Hannah Edwards, Perry Edwards, and Martha Jane Edwards, children of Thomas and Mary Edwards, live near Emporia, Lyon County, Kansas.

Mrs. Martha Jane Melick says of her parents, Thomas and Mary Edwards, in a letter to the writer, “My parents, with all their children that arrived at years of maturity, were members of the Methodist Episcopal Church. My father moved to Perry County, Ohio in April, 1830, from Green County, south of Newark, on which he lived till the day of his death. He was an excellent farmer. My father was a man that started in life with but very little worldly goods but by industry and careful management he reared a large family, and did it well. For some years before his death he was very comfortably situated with reference to worldly goods. As husband and father he was kind though firm. and no one in the community in which he lived was more highly respected in life or more deeply mourned in death. Mother was one of those sweet, retiring characters that we all admire so much. She was the great attraction of the family circle and greatly beloved by all who knew her, and I think I can truly say their children have all tried to make their lives such as would do honor to their parents.”

We once more returned to the “Old Homestead” of the Edwards in Fayette County, Pennsylvania, from whence so many lives of industry have been sent out to settle throughout the west. On the records of Fayette County, Book “G” of Deeds, p. 197, is stated that “James Frame and Martha Frame deeded to Thomas Edwards a tract of land containing 203 acres, situated in German, Menallen and Luzerne townships, Fayette County, Pennsylvania, in consideration of $2436 dollars, executed the 10th day of March, 1814. Recorded and compared April 30, 1814.”

Thomas Edwards Sr. died August 7, 1821. On his death, Thomas and Lewis, his sons were appointed administrators. There not being enough of personal property to pay the debts, Peter Hess bought this much of the tract the first Monday of July, 1826, which he sold to Thomas Edwards in 1828 as before mentioned. This Deed mentions that Thomas Edwards Sr. was a farmer and that his farm was situated in Luzerne, Redstone and German towndships, bounded by Buth Mc Cormick, Enoch French, Robert Baird, William Ewing and others. Book “R,” page 79, Deeds, Fayette County, Pennsylvania, Peter and Ann Hess sell to Thomas Edwards 101 acres 13 perches, February 20, 1828, for consideration of $700 in hand paid. The Deed from Thomas and Lewis Edwards for sale of above tract to Peter Hess for $753.07, by Public Venue by the October term of the Court, 1826, Recorded February 7, 1828. On the Orphans Court Docket, No. 3, page 166, Fayette County, Pennsylvania, of March Court, 1837:

“Thomas Edwards deceased, on petition of James Edwards, son and heir at low of Thomas Edwards, deceased, setting forth that his father died intestate on the 7th day of August, 1821, leaving issue nine children to wit, Gideon, John, Hannah, Isaac, Thomas, Lewis, Mary, Nancy, and the petitioner, James, that John is since dead and left a widow, Elizabeth and six children, to wit, Rebecca, Hannah, intermarried with Joseph Jones, Elizabeth and Mary, Lewis and Hiram, the three last named being minors. That Isaac is since dead and left a widow named Elizabeth, since married with a Mr. Speers, an issue three children Lewis, James and Isaac, the last two being minors. That the said intestate died seized in his demise as of fee of and in a certain messuage and tract of land situated in Luzerne Township and County aforsaid, bounded by lands of Enoch Trench, Buth Mc Cormick, Moses Baird, James Ewing and others, and containing about one hundred acres with the appurtenances and therefore praying the Court to award an inquest to make partition of the premises aforesaid to and among the children and representatives of said intestate in such manner and in such proportions as by the laws of this commonwealth is directed of such partition can be made without prejudice to or spoiling the whole. But if such partition cannot be made thereof as aforesaid, then the value and appraise the same, and further to inquire and ascertain whether this said real estate with the appurtenances will conveniently accomodate more than one of the children of said intestate, and if so how many of the said children will it conveniently accomodate, and make a report of their proceedings to the next general Orphans Court.

“Whereupon the Court awards Inquest accordingly, Writ issued, and now to wit, June 5, 1837, Matthew Allen, Esq., High Sheriff makes return. That by virtue of the said Writ to him directed on the 20th day of April, 1837, taking with him the jurors whose names and seals to the said return annexed good and lawful men of his bailwick he went in his proper person to the premises mentioned in said Writ, the parties in the same being severally warned and as many as chose being present and the good and lawful men aforesaid upon their oaths and affirmations respectively do say that the property as mentioned in said Writ cannot be parted and divided without prejudice to or spoiling the whole. Therefore they value and appraise the sum of fourteen dollars and fifty cents per acre. Whereupon the said inquisition and return are confirmed by the Court and rule upon the heirs to come in at next term and choose or refuse, or show cause why the property should not be sold. Personal notice where practicable and notice in one of the papers of the County. Some paper in Tazewell County, Illinois, Perry County, Ohio, and Ashtabula County, Ohio. Copy issued.

“And now to wit, September 4, 1837, Gideon Edwards called, does not answer, notice proven. The heirs of Isaac called, and notice proven to James Edwards, their guardian, refused to take. Thomas Edwards called and notice proven, does not answer. Lewis called, notice proven, does not answer. Mary called, notice proven, does not answer. Nancy called, does not answer, notice proven. James Edwards called and answers and elects to take the property at the appraisement. Whereupon it is considered and adjudged by the Court that James Edwards, son and heir at law of the said Thomas Edwards, deceased, shall and may upon paying or securing to be paid unto the other children and represenatives of the said deceased their equal and proportionable parts of and in the valuation aforsaid within twelve months from this time hold and enjoy the real estate of the said deceased, valued as aforesaid to him and his heirs and assigns forever as fully and freely as his said father had and held the same in his life time agreeably to the acts of general assembly in such case made and provided and the said James Edwards offering to the Court Moses Baird, and Alexander Baird as surities for the payment of the shares and dividends aforesaid. The Court here do approve of and accept the said surities: Same day James Edwards, Moses Baird, and Alexander Baird, acknowlege to owe the Commonwealth of Pennsylvania the sum of three thousand dollars to be levied of their respective goods and chattles, lands and temenents upon the condition that if the said James Edwards shall and do within twelve months from this term pay or cause to be paid unto the other children and representatives of the said Thomas Edwards. Deed their several and respective shares of and in the valuation of the Real Estate of the said deceased here adjudged and confirmed to him then their recognisance be void, otherwise valid. Taken and acknowledged in Open Court September 4, 1837, Robert Barton, Clerk.”

In the year 1882, the writer visited the vicinity of the Edwards’ home. There was no one of the family remaining in that region. An old man, a neighbor who knew them well, said that “the Edwards family in Luzerne township, Fayette County, were farmers, members of the Methodist denomination, faithful and consistent attendants on the services held in their region of country at the early day of their residence there. They were consistent Christians, highly respected, and prominent people in their section of the country. Mrs. Edwards, surviving her husband several years, was well remembered as ‘Old Granny Edwards’ by her neighbors who lived in her day and had known her. Thomas and Ann Edwards were buried in the old Hopewell Methodist Church burying ground near Hestersburg.” Ann Mc Minn Edwards, wife of Thomas Edwards, died February 10, 1836, in the seventy seventh year of her age.

The Edwards family during their residence in Fayette County raised flax, spun and wove it into cloth of which they made their clothing. They had large and small wheels for working up the flax and wool into toweling, table cloths, clothing etc. in which they were adepts. The little spinnning wheel, which was the heirloom of the family, brought from Philadelphia in 1796 and used for over fifty years, was given to the writer in 1883 by Mary Edwards, daughter of Thomas and Ann Edwards, in whose possession it now is. The little lamp used in the household was also presented with some linens which had been made by members of the family from flax raised upon their farm. It was remarked by William B. Edwards that he believed as much as a tub of lard had been used in the little lamp while in their possession.

The remaining members of the Edwards family at the old homestead in Fayette County sold the property and removed to Ashtabula County, Ohio, in the spring of 1848. They were Hannah, Mary, Nancy and James, all unmarried, and William B., their nephew, who as we have related was taken when an infant by his aunt Hannah after his mother’s death, to live with them, and had grown into manhood in their family. Now at the age of twenty three, he accompanied those that remained of the family to near the home of his father’s family. Here Hannah died January 31, 1865 of dropsy in the seventy eighth year of her age. James, who had been subject to epilepsy, died in one of these attacks on May 10, 1874 at the age of seventy four. Nancy died of paralysis on April 7, 1880, aged eighty years, nine months and one day. They were all consistent members of the Methodist Episcopal Church, James having been an active member for many years. They were buried in the public burying ground near the church of which they were members, at State Line, Crawford County, Pennsylvania. Nancy Edwards, the first child of Lewis Edwards and Jane Parks, his first wife, was born on June 19, 1820 in Fayette County, Pennsylvania, and married Samuel Hubler on June 26, 1845. Their issue was one child, Margaret, born July 7, 1850, who was unmarried in 1883. Samuel Hubler was born March 3, 1816 in Union County, Pennsylvania. His wife died April 1, 1855. He married second, Harriet Beatty, and they had three children, Malley, Mary Amelia, and Hattie. Samuel Hubler died January 7, 1891. They lived on a farm near Lindenville, Ashtabula County, Ohio.

James, the second child of Lewis Edwards and Jame Parks, was born January 21, 1822, married first to Merila Christy on March 1, 1854. She was born April 16, 1832. They had two children: Altha Laverne, born August ll, 1856, who married Albert Honter on April 24, 1877. They had five children: James LeRoy, born January 23, 1878, Mary Elizabeth, born December 5, 1879, Samuel Ross, born August 28, 1880, Anna, born April 23, 1882, and Adella, date of birth not given. Elizabeth Marilla, born February 24, 1861, was unmarried in February, 1883.

James Edwards married second, Mary Leech on April 23, 1862. She was born July 21, 1841. They had one child, Anna Mary, born January 9, 1868. They resided in Mercer, Mercer County, Pennsylvania in 1883.

Mary J. Edwards, the third child of James Edwards and Jane Parks, was born in Luzerne township, Fayette County, Pennsylvania on September 27, 1823, and moved with her parents to Williamsfield, Ashtabula County, Ohio, with whom she lived until her marriage to Asbury Mc Cormick on October 19, 1843. He was born January 16, 1816 in Green County, Pennsylvania. They had four children, first, Nelson Bergen, born July 24, 1844 in Williamsfield. He enlisted in the army August 26, 1862 in Co. H. 145th regiment, Pennsylvania. He left home September 6, was wounded at the battle of Fredricksburg on December 13, 1862, and lived five days, dying on December 18. Second, Lewes A., born April 22, 1848, who married Mary A. Meikle of Johnson, Trumbull County, Ohio, on November 28, 1878. Twins were born to them April 15, 1883: Edna Irene and Sarah Effie on October 1, 1884. Edith was born, no record was received. Third, Emma L., born December 15, 1850, who married Frank C. King of Vernon, Trumbull County, on January 27, 1876. They had one child, Walter Edwards, born September 2, 1877. Fourth, Frances Eva, born June 24, 1854, died March 16, 1855. Olive C., born March 14, 1856, married Charles A. Kuder, of Turnersville, Crawford County, Pennsylvania, on January 30, 1881. They had one child, Earl Emerson, born May 30, 1883.

Asbury Mc Cormick and family continued to reside in Williamsfield, Ohio, until the year 1854 when they moved to Crawford County, Pennsylvania in the year 1865, then moved to Johnson, Trumbull County, Ohio. In 1883 they were residing there. Asbury Mc Cormick died May 11, 1887.

William B. Edwards, the fourth child of Lewis Edwards and Jane Parks, was born while his parents resided on William Miller’s farm in Fayette County, Pennsylvania, as has been stated, July 28, 1825. In the year 1848, the old home being sold, he accompanied his uncle James and aunts Hannah, Mary and Nancy to Ashtabula County, Ohio, where James bought a farm near the homestead of his brother Lewis. On January 31, 1865, Hannah Edwards died. On May 10, 1874, James died, having bequeathed to Sarah Edwards, William B. Edwards’ wife, a tract of fifty acres, and the balance of his estate to his nephew, William B. Edwards. On April 7, 1880, Nancy Edwards died this same year.

William B. Edwards, having bought a tract of fifty acres almost adjoining, but over the line in Trumbull County, moved on this, where he resided in October 1883 when the writer visited a his home, being received very kindly by them. His aged aunt, Mary Edwards, the only surviving child of Thomas Edwards and Ann Mc Minn, was then in the eighty seventh year of her age, with wonderful strength of mind and memory. Her form was greatly stooped and her body emaciated, and her sightless eyes from cataracts grown over them. She still retains her own apartments in the home, taking the neatest care of them as one whose sight was still retained. She welcomed the writer very cordially, and passing her hands over his shoulders and down his arms, she said, “You are the first of my mother’s people I have ever seen!” The scene was pathetic, for it seemed as though in her mind the vision was perfect and she spoke the truth. The occasion seemed to give her great pleasure and she related the history of the family throughout her life, and recollections of what had been spoken of as occuring before her birth. Her hearing was most acute, and she appeared as a most remarkable woman of her age and physical condition. She has long since passed to her blessed reward. At the time the writer was there, William B. Edwards retained the farm from which he moved in 1880. His nephew, Lewis A. Mc Cormick, son of his sister Mary and residing on the place was in the dairy business for his uncle. William B. Edwards married Sarah Francis Well, October 3, 1855. They had no issue. She was born January 5, 1833. They have since passed away. They were consistent Christians and members of the Methodist Episcopal Church.

Notes and recollections as related to the writer by Mary Edwards: “I was born in the state of Virginia in 1797, near Winchester, when about four or five years of age we moved to Washington County, Pennsylvania in the fall of 1801. In the spring of 1802 we moved to Fayette County, remaining there until the spring of 1807, then moved to Green County, remaining there until 1848 when what were left of the family at home moved to Ashtabula County, Ohio and from thence in 1881 to Trumbull County, Ohio where I now live in the house with my nephew, William B, Edwards.” In answer to the question she said she did not know how old her father was when he married, and said he was very young, not more than 18 or 19 years of age. He was married near Philadelphia, Pennsylvania, and lived there for several years. Four of her brothers and one sister were born near Philadelphia: Gideon, John, Isaac and Thomas, and Hannah. Some time after the birth of Thomas, they went to near Winchester, Virginia. She does not remember what year but thinks it was in the spring of 1796. The August following Lewis was born, then Mary, then Nancy, then they came over the mountains to Pennsylvania.

“John Edwards, an uncle of Thomas Edwards Sr., lived in Virginia, near Winchester. He had a family of several children. He attended Court at Winchester. Two of his daughters accompanied him; I think it was Rachel and Jane, and in telling of their trip, would say that ‘they went to Winchester to court.’ There were three grandchildren of this family, sons named William, James and John. They went to Green County, Pemnnsylvania and were living there when we moved there from Virginia in 1807. William was married; his wife visited at our home. I recollected her being there in the autumn assisisting in hulling walnuts. The two other sons, James and John were single when last I knew of them. William was fair in complexion and middling large; the others were dark complexioned. Their mother married again after their father’s death, to Isaac Clevenger, a shoemaker. They had two sons, Samuel and Amos, and daughters, the names of which I do not remember. They were little girls about 1809. Samuel married and lived in Uniontown, Fayette County. He went to Waynesburg in Green County, where he practiced law and was prominently known. He had a family and he died very suddenly many years ago.”

Lewis Edwards, married second Mary Parks, sister to his first wife, May 10, 1828. She was born November 13, 1800 and was living in February 1883, with memory and reason gone. She has long since passed away. They had three children, the first, Eliza, born February 26, 1829 who married Abram Griffin September 20, 1857 and they had no children. He died January 14, 1879 and she died March 19, 1883. The second, Lewis, born October 10, 1833 who married Margaret Bates on October 14, 1858. They had four children in 1883, Eva La Bell, born August 11, 1859, Lelia Adella, born June 21, 1861, Herbert L., born August 7, 1868, and Jeremiah B., born June 12, 1879, all unmarried in 1883.

Lewis Edwards, in a letter to the writer dated February 20, 1883, says, “I was born in Williamsfield, Ashtabula County, Ohio, and married October 14, 1858 to Miss Margaret Bates, who was born April 5, 1838. Our daughters have been away at home at school for the last seven years, making us an occasional visit. They will graduate next June if a kind Providence spares their lives.”

Third, Hannah, the last child of Lewis and Mary Parks Edwards, was born July 21, 1841 and was married to Samuel Britton on July 7, 1864. A letter written to the writer by Mrs. Britton dated April 3, 1883 says “I received your letter of March 18 as I was returning from the funeral services of my sister, Mrs. Eliza J. Griffin, who died at our house on the 19th day of March, 1883. She had not been in good health for a number of years, and since the death of her husband, which was on the 14th day of January, 1879; she had been gradually failing. Eliza lived alone, never having had any children, and last November I brought her to our house where she had every kindness which we could bestow until the day of her death. She was never able to answer your letter which she received and I will try and answer. Mother was born November 13, 1800, near Farmersburg, Pennsylvania. Father and mother were married on the 10th day of May, 1828, by esquire Bean, near Greenville, Pennsylvania. Father died on the 14th day of November, 1876. Mother is living but very frail. Eliza and Mr. Griffin were married on the 20th day of September, 1857. His full name was Abram Griffin. My husband’s full name is Samuel Britton. He was born in West Shenango township, Crawford County, Pennsylvania, on July 5, 1843. We were married on July 7, 1864 by Rev. Isaac Scofield. We have an only child, a boy whose name is Guy Britton. My father was born on August 29, 1796. Guy was born on July 2, 1878. Guy Britton attended school and graduated at the Ohio State University, choosing the profession of Civil Engineering.”

A letter from Mr. Samuel Hubler dated March 25, Lindenville, Ashtabula County, Ohio says, “My daughter by my first wife, Nancy Edwards, is not married (her name is Margaret Jane, born July 7, 1850). Mrs. Eliza Griffin, whose birth you have by W. B. Edwards, died March 19, 1883 at the old homestead where she was born. A member of the Methodist Episcopal Church, and in the full faith of the Gospel in Christ, and at West Andover, Ashtabula County, Ohio.”

At a reunion of the Edwards family held August 18, 1886 at the home of William B. Edwards, Cornelian, P. O. Trumbull County, Ohio, the following officers were elected: President, Charles Kuder, Secretary, Lewis Edwards. Persons present: James Edwards, wife, two daughters and four grandchildren, Mrs. Mary Mc Cormick, son Lewis Mc Cormick, his wife, three daughters and also her son-in law, Frank King, son Walter, also her daughter Olive C. Kuder and son Earl. Mr. and Mrs. William B. Edwards, Mr. and Mrs. Lewis Edwards, their two daughters and two sons, and Mr. and Mrs. Samuel Britton and their son Guy, and niece Jane Hubler. Subsequently, Mrs. Mary Mc Cormick died, her disease a cancerous tumor in the region of the heart.

A letter from Emily E. Hill, daughter of Maxwell and Francis Eversole Edwards, dated January 30, 1883, Cromwell, Indiana, says “My mother was born May 7, 1826 in Perry County, Ohio. My sister Mary Catherine Edwards, born May 1, 1850, died September 28, 1852. I was born February 1, 1852 in Perry County, Ohio, and lived in Ohio until I was in my thirteenth year. I then removed with my mother and her family to Noble County, Indiana where I have lived since, near Cromwell. I then removed to Cromwell when I married, and have been living here ever since. My father and sister are buried in Perry County, Ohio, near Somerset. My husband was born June 8, 1848, in Licking County, Ohio. My first child, Frank Maxwell Hill, was born May 27, 1871; Charles Coral Hill was born August 19, 1878; Vivian Francis Hill was born March 26, 1882.”

A letter received from Elizabeth Edwards, daughter of John D. Edwards, son of Gideon who was son of Thomas and Ann Mc Minn Edwards. dated July 14, 1887, Pleasant Plains, Iowa, in which she says, “Aunt Lydia Kinsey (daughter of Gideon) is here spending the summer with us from Illinois. She will be eighty years old if she lives till the 11th of August, and we are intending to make her a birth-day dinner if nothing prevents and have a reunion of just the Edwards family, in which we cordially invite you to attend if you can. She is the oldest one of the family living, is real stout for one of her age. She can walk her two miles on a warm day without taking a rest. I will close, hoping to see you at the reunion, as you begin to seem almost like some of our relations. I have some third cousins around here that seem quite near to us. Come and see what the Western people can do. They are not much; still we all know how to cook. Maybe you will get something good to eat if nothing more. I remain ever your cousin, Bessie Edwards.”

A letter received from Miss Edwards, dated September 25, 1887, Pleasant Plains, Iowa, says, “Your message of congratulations received in time for the reunion, getting here just the evening before, which I took and it was read there. All seemed to enjoy it, and some regretted very much that you could not be there. We had a real nice time, there being present in all fifty five, all relations except ten, of whose names I will give as follows: Phoebe and Cary Humphrey, Moses Hoskins and family of four, James Edwards and his family of four, Stanford Humphrey and his family of six, Abraham Hollopeter and family of five, Charles Meyer and family of three, Harvey Hoskins and family of three, Stanford, Elmer and Craig Swartzwelter, Uncle Lewis Edwards from Mt. Pleasant, Rachel Pringle, Kate Walton and son, Mary J. Crumely. This is all of the relations. There were part of four generations there besides some friends. I will send you the notice of it that was printed in our little home paper after I have written the names and number of each family that were present. There were some that were omitted in it, but I think I have got the number right. It was a real surprise to her, Aunt Lydia Kinsey, and she did enjoy it so much. Uncle Gideon Edwards was in such poor health he did not get there, and Walton’s folks had the thrashers that day which took away several of the relations. After having a real nice dinner, and we all were treated to all the ice cream, lemonade, and watermelons we could eat.

“Aunt has gone back home. I will now give you the names of the children that were born in the last year. Winifred Humphrey, born April 12, 1887. John L. Walton, born December 27, 1886. The notice to the Press is here given. ‘On last Thursday, August 11, the residence of Mr. and Mrs. Moses Hoskins west of town, was the scene of a very pleasant and enjoyable affair. It was a family re-union and a birth-day given in honor of Mrs. Lydia Kinsey of Pekin, Illinois, who is visiting them and who was 80 years of age on that day. There were present in all 55 persons, among whom were F. N. Hackney and family, Phoebe Humphrey, I. J. Edwards, Lewis Edwards, Samuel Vantine Sr. and Samuel Jr. and family, Abraham Hollopeter and family, Stanford Humphrey and family,William Edwards and family, Mary J. Crumley, Mrs. W. D. Pringle, Dr. and Mrs. Mealey, Mrs. Joseph Kendall, Mary Henshaw, Charles Meyer and family, Miss Kirkpatrick, Elmer and Carrie Swartzwelter. At the dinner hour a rich repast was served the guests which was heartily enjoyed and to which all did ample justice. After dinner was over, Mrs. Kinsey was made the recipient of a number of useful and valuable presents by her by her friends as mementos of this memorable occasion.”

The descendants of Gideon Edwards are numerous. His nine married children out of a total of fifteen children of Gideon and Mary Dillon Edwards, having issue sixty three grand children, those living and with families have been traced and located in the several states of the West, going out from the family home in Tazewell County, Illinois. John Edwards, brother of Gideon, whose descendants from three married children out of seven, are Hannah, married to Joseph Jones who had thirteen children, the family with the exception of two living and four dead emigrated to Shingle Spring, Eldorado County, California. Lewis had five children. A letter from his wife dated February 25, 1894 says that her first husband, Lewis Edwards, at the age of 41 enlisted August 2, 1862 at Mt. Pleasant, Henry County, Iowa, and remained there in camp till the first day of November. They went from there to St. Louis and there remained in camp till they were called for. He belonged to Company B, the 25th Iowa infantry. He enlisted under Captain Smith and Colonel Stone. He died at Atlanta, Georgia July 9, 1864 as he was hit by a spent ball while on duty July the 8th and died early the next morning. On December 10, 1866, his widow married John Mc Kiernan. Two of Lewis Edwards’ sons and a daughter lived in Keokuk, Iowa in 1994. Hiram, the third married child of John and Elizabeth Lemon Edwards married Hulda Barton, cousin to his brother Lewis’ wife. They had four children. He married second Esther Swan and had one child. He married third Susan Nicolson and they had one child. Hiram Edwards was killed by the caving in of a well he was digging for his brother-in-law Eli Barton on January 21, 1868. His daughter, Mary Forrestall, lived a Dover, Burean County, Illinois. His daughter, Elizabeth R. Day, lived at Mt. Pleasant, Iowa, his son Joseph at Blair, Nebraska. His daughter Mrs. Bertha E. Tracy lived at Cunningham, Missouri and his son George lived in Missouri. His widow lived five miles west of Mr. Pleasant, Henry County, Iowa.

These lines of descent were all traced and recorded by the writer from the years 1883 to 1894. Their numbers are legion, honored and worthy people whose industry and perserverance give them prestige among their fellows.

In closing the history of Angus Mc Minn, our paternal ancestor, and his issue to the fifth generation from his time down to the present day, the writer would remind those whose privilege it is to follow this account to bear constantly in mind that it has been the work of years, of thought, of research, of travel, and expense that cannot be repaid with greater price than the appreciation of the labor involved in thus recovering the history that was fast passing into oblivion, and in thus perpetuating to untold generations what would have been forever lost and forgotten the origin and ancestry of our family. This story had its beginning years ago when the writer was a boy from nine to sixteen years of age, living in the home of his grand-parents, in Chester County, Pennsylvania, and hearing them relate matters concerning family history. While at that time no special note was taken, there was always a lingering in the memory these fireside homely stories of the past. It was not until later years that special interest manifested itself in an intense desire to learn the origin of the family and the relation of those who claimed kinship.

In March 1870, the writer was offered a position as Assistant Engineer on the North Pennsylvania R.R. by Solomon W. Roberts, Chief Engineer of that road, a man of noble heart and mind and who, under the Providence of God, gave him the earnest start in the profession that has ever since been the work of his life. It was at this time, when alone and among strangers, that he sought acquaintance with a family of distant relatives on his paternal grand-mother’s side who resided in Frankford in the City of Philadelphia, and in expression of gratitude for kindness shown cannot here omit the name of the family of J. E. Mc Mullen.

It was here in their home on being introduced to several who claimed relationship that the desire and resolution was formed to learn who the writer’s relations were, and at once set about the work of tracing each family as they as they appeared from information gleaned of those who assisted freely and kindly to compile as complete a history as could be obtained, both on paternal and maternal side. It has been found to be a never ending task; the most complete, however, has been obtained that exists.

Having started in with the work so long ago was a most favorable circumstance, being favored with the recital of family history from those whose memory carried them back to the times of the children of our emigrant forefather. This particularly was the case with the line that is herein given of Angus Mac Calman, which Americanized to Mc Minn is the result. Having visited and talked face to face with the grand-children of Angus, the great uncles and aunts, and grand father of the writer, having searched Public Records, private papers, correspondence, and interviewed many persons bearing the name of Mc Minn has made it possible to arrive at the truth as to who are of kin to the family here represented.

Having found numerous families of the same name who are Scotch and “Scotch Irish,” the latter distinction only being given to the Scotch who settled in the north of Ireland about the Cromwellian times, whether any of them descended from the line of ancestors of Angus Mac Calman is doubtful. It was the custom to some extent during the times of the religious persecutions in Scotland for members of families in being driven from their homes to assume another name on going into another part of the country for settlement.

It is quite easily understood how the name of Angus Mac Calman takes the present form on examining the tax lists of his time, and seeing the gradual change, as it was spelled phonetically, from the Gaelic pronunciation to the English. The name Calman is Gaelic meaning “Dove,” Mac being simply a prefix meaning “son of” Dove. The name seems to have been adopted originally most appropriately to designate the quality and spirit of the family, for they seem to have been “messengers of Peace,” and have never departed from the spirit so far as war and arbitrary measures for the settlement of dsputes is concerned, and never sought the false heroism that war offers but rather to deprecate such a position.

As early as 1736, one John Mc Minn was a resident of Concord township, Chester County, and in 1741, settled in Aston township on a farm of 51 acres, afterwards increased to 150 acres. From this family proceeded many families, a number of them settling in various parts of Chester County. So closely were some of those families located to those of the members of Angus’ family that it would naturally lead to the assumption that they were of the same stock. This, however, was not the case, and it may be asserted with all certainty that none bearing the name of Mc Minn, excepting of the direct line of Angus, are in any manner related, and are herein given, and the only persons bearing the name of Mc Minn who are descendants of Angus Mac Calman now living, in the male line, are as follows, viz:

Alfred, son of Samuel, Jr., born September 5, 1837,
Harry Irvin, his son, born December 2, 1871,
Alfred Carver, also his son, born October 10, 1882,
John Baulsler, son of Samuel, son of John R., born February 2, 1864,
C. V. Linnaeus, son of John M., born February 11, 1847,
Herman S., son of John M., born May 27, 1849,
Edwin, son of John M., born May 12, 1851,
B. Frank, son of John M., born December 12, 1857,
David Ellis, son of Joseph H., born November 24, 1882,
Robert, son of Joseph H., born November 11, 1885,
Louis James, son of Joseph H., born September 19, 1888,
Charles C., son of Linnaeus, born September 27, 1888,
Herman Samuel, son of Linnaeus, born February 5, 1855, and
George Rupert, son of Edwin, born February 9, 1884,

...in all fifteen persons, of whom perhaps not more than seven may be enumerated to perpetuate the name in the seventh generation, while ther were a host in the female line who are descendants of Angus. It surely is a most remarkable circumstance that after a space of one hundred and seventy five years since the birth of Angus, there are also few in the male line of this family. Surely there is a meaning in this full of significance, in the Providence of God.

In tracing the several branches and numerous families there is noticeable absence of the illiterate or criminal class. On the contrary, there is a high order of integrity and Christian virtue manifested, largely members of some Christian organization with high purpose and ideals toward a true and upright life. While honestly striving in the race of life, it is no where evident that a spirit of avarice or gain but what is conscientiously and honestly earned is their motive. Believing fully in the brotherhood of man, independent always in spirit but full of and free in concession when by reason they are convinced of error. Believing that a Divine Providence governs all things by natural law that He has created, superstition is not entertained; the belief in omens is a nonentity. We find in the descendants of Angus these prominent characteristics as the inheritance of his qualities. He came of a literary and religious line, an independent people that were subject to no lord of the manor. Subjected to unjust chiding or rebuke, his proud spirit in boyhod, as we have seen, he leaves his home and people, and alone except with strangers, he comes to the shores of the new world, where he subjects himself to servitude for years to meet the obligations voluntarily assumed to make the ocean voyage, and enters life’s toils bravely to earn by his endeavors and industry a home and protection of a companion, and children who are a part of this great Republic, granting to his descendents its illimitable blessings. Himself meeting with and suffering the misfortunes and disasters of fratricidal war of revolution, both adering to principle, so far as the civil government was concerned, and both were right as the sequence has demonstrated. Passing through the fiery trial that “tried men’s souls” to the utmost, in which the strongest gave way, no darker picture can be painted or conceived that brought forth this nation at its birth, and from out of darkness in the then highest order of civilization and human liberty an evolution and unfolding one of still higher order.

Angus Mac Calman has done his part, and in his children, although scattered to go their several ways, they inherit the same steadfast principles now the fifth generation. Shall it not be that those yet to come shall advance and increase in knowledge and make plain the purposes of the Most High throughout the future generations, each one standing independent in his own individuality, rejecting all that degrades and elevating every principle, and by acts consistent living a most strenuous and worthy life to the end, that the world may be made better, this Republic live, and the kingdom of God reign in the hearts of men, and the race of Angus Mac Minn will have fulfilled its mission on earth.

An Incomplete Genealogy


Angus Mac Calman (Mc Minn)

With Mary Evans: Samuel, Ann, Mary, Hannah, James and John
With Mary Williams: Hannah and Rebecca

Samuel Mc Minn Sr.
With Christiane Field: John Ross

John Ross Mc Minn
John Mathias Mc Minn

John Mathias Mc Minn, with Caroline Youngman Mc Minn
Joseph Henderson, Herman Samuel, Charles Von Linnaeus, Edwin, Mary Amelia, Caroline, Benjamin Franklin

Joseph H. MacMinn
Lewis James, Robert, David Ellis

Lewis James MacMinn
Robert Renn, James

James MacMinn
Jean, James, Richard

Robert Renn MacMinn Richard, Marilyn, Robert

Edwin MacMinn
George Rupert

George Rupert MacMinn
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BIOGRAPHY OF SAMUEL MC MINN, Sr. 1757-1811

by Herman S. MacMinn




Angus Mac Calman, a native of the Parish of Muckairn, Argyleshire, Scotland, emigrated to America about 1743 or 1744, at the age of 14. About 1756 he married Mary Evans of Chester (now Delaware) County. They settled in Marple Township, where Samuel, their eldest child, was born in 1757. His mother died when he was a small lad. He was taken into the family of John Jones, a farmer, of Radnor township, and in due time, indentured to learn the business of farming. He remained with Jones until he had arrived at his majority; he was given a few advantages the subscription schools afforded at that time. While attending school at one time, a school mate, in their play, accidentally stuck a stick into his left eye, thereby destroying the sight.

At the time of the battle of Brandywine on September 11, 1777, which could be heard from their home, about fifteen miles away. Upon hearing of the defeat of the American army, Jones, with the assistance of Samuel Mc Minn, secreted his silverware and money in Ithan Creek, that ran through the big farm. After the evacuation of Philadelphia by the British and there was no longer fear of their marauding parties that had been overrunning the country, plundering the people of everything they could carry off, Jones, unable to find his treasure, hunted up Samuel Mc Minn, who at this time had gone from his employ and the neighborhood. Returning with him, he pointed out the place of concealment, where everything was found as had been placed there by them.

In the year 1779, he was taxed as a freeman in Marnie township. In the following year we find he was in Radnor township, where he was taxed as a freeman.

At that time it was the custom of the young men in the neighborhood to practice shooting at a mark, and Samuel Mc Minn was considered the best marksman. It was in the year 1780 that Samuel Mc Minn, along with others, responded to the call for the emergency Militia to reinforce Washington in New Jersey, in his active campaign against the British in that state and around New York.

On his return from this military service he entered the employ of the family of the Millers, who kept the famous “Buck Tavern” on the Lancaster turnpike, nine miles west of Philadelphia, in Haverford township, where he remained for about three years. Washington was entertained there. He was a taxable in that township in 1783 to the amount of two pounds, two shillings and six pence. Two years later, in 1785, he was taxed as a freeman in the same township to the amount of six shillings.

At this time, the family of William Fields and Mary Morris, his wife, lived in Haverford township, on Darby Creek, the line dividing Haverford from Marple, about a mile west of Cooperstown, near where Ithan Creek empties its waters into Darby Creek. The family consisted of nine children -- four sons and five daughters. Of these one was Christiana. They were members of the Society of Friends.

On Ithan Creek, not a great distance was the farm of John Jones, which had been the home of Samuel Mc Minn from his youth to manhood. Samuel and Christiana were neighbors and perhaps schoolmates, and had known each other for years. Samuel was now twenty eight, and Christiana twenty two years of age. They had learned in their association to love one another. He sought her hand and heart, but his attentions were not looked upon with favor by her parents and family because he was not in unity with them in their religious belief. However, they were determined to get married. The time and place were arranged, and they clandestinely met. She mounted his horse beside him and they rode off to Philadelphia and were married in Christ’s Church on Second Street by Rev. William White, D.D. on March 29, 1785. For this unpardonable act, Christiana was disowned by the Friends and unforgiven by her people. They returned to Haverford to live. The following year their home was in Newton township, where he was returned as a freeholder. His tax was given as five shillings and six pence, and a second tax of the same amount.

On December 10, a son was born and named Albin. They continued to reside in Haverford until spring of 1787. On the first of March of this year, a daughter was born and named Amelia. A month later they were located on Thomas Willing’s farm near Sugartown, in Willistown township. Thomas Willing was the great financiers in Philadelphia. Samuel entered Mr. Willing’s employ to take charge of his farm. Mr. Willing so much admired the little babe Amelia that he requested that she receive the name of his daughter Dorothea, which the parents acceded to.

Samuel Mc Minn remained on the Willing farm for about ten years. It was the latter part of July or the beginning of August of the year 1792 that Christiana Mc Minn was returning home on horseback on one of her frequent trips to market at Philadelphia. The day was very warm, and being in a delicate condition, the journey had become very fatiguing. On reaching the tavern at Newton Square, she dismounted and asked for a cup to attain a drink of water at the pump. When she fainted from exhaustion, Judge Ross, the presiding judge of the Circuit Court of Philadelphia, Delaware and Montgomery counties, happened to be there. He immediately went to her assistance, and on loosening her garments and “cutting her stays,” she revived, and was tenderly cared for until she felt she was able to resume her journey. Out of gratitude for the kindness Judge Ross had shown her, she promised that in the event the child was a boy, to give it his name. On September 20th following, a son was born, and true to her promise he was named Ross.

On November 13th, 1794, a son was born and named Samuel Jr. Samuel, having left the Willing farm, we find that in the fall of 1797, he was a resident of Marple township, where on September 9th, a son was born to them and named Thomas. Soon after this time a distressing accident occurred in their home. During the temporary absence of his mother, Samuel, their little son who was now three years of age, became overheated. When a servant girl in their employ placed him in cold water, the sudden change in temperature brought on an acute inflammation of the knee joint, known as white swelling. From this he was a sufferer for about twelve years, becoming a great charge on his mother. A great deal was done in the endeavor to relieve him from suffering. They spent largely of their means. As much as two hundred dollars was paid a physician in Philadelphia, but he failed to cure him. His mother at last resolved to try her own skill, being a woman of good judgment and acquainted with the medicinal qualities of herbs used as remedies for diseases common in every neighborhood. By application of certain herbs which she prepared, she was gratified with the result, and brought about a cure in good time. Samuel was now about fifteen years of age. He lived to near the age of seventy six years, and but for the lameness due to the shrinkage of the limb, was in perfect health.

The same year in which this misfortune overtook their son Samuel, 1797, and after they had moved from the Willing farm into Marple, their daughter Dorothea, being ten years of age and their son Ross not yet five years old, their aunt Mary, sister to their father, and uncle John Wolf, who lived in Philadelphia, having no living children of their own and John Wolf being a sea captain absent from home a great deal, prevailed on Samuel and Christiana Mc Minn to allow these two children to accompany them to their home, that they would be great company for their aunt and that they would take great care of them. Time passed and their aunt became very fond of them. John Wolf soon after sickened and died. Ross became a favorite of his aunt, and she had him christened and named John after her husband and would have adopted him could she have obtained his parents consent.

His sister Dorothy was not so dutiful and of a high spirit. She vexed her aunt so that she received frequent reprimands. She was a beautiful child and attractive. At one time when her aunt had reproved her and for punishment sent her from the house onto the street, she seated herself on a door step weeping. When a nurse maid of about her own age came by wheeling a little child, inquired of her trouble, she replied that her aunt had drive her from her home and she had no place to go. She was told by the little girl that she knew of a lady who wanted a little girl and if she would go with her she would take Dorothy to her. To this she readily consented and accompanied her to the home of the Hamiltons, at Seventh and Chestnut streets. When Miss Mary Hamilton, charmed by her appearance, asked if she would like to live with her, Dorothy gladly assented. Miss Hamilton called on Dorothy’s aunt, who lived in a three story brick home of her own on the east side of Fifth Street, between Walnut and Spruce, three and a half blocks away from the Hamilton’s residence. Receiving her consent, Dorothy remained in the Hamilton home as Miss Mary Hamilton’s waiting maid for seven years, or until her marriage to William Jackson. The Hamiltons were wealthy and prominent in affairs of state and in society. Their summer home was on their farm in ”Hamilton’s Woods,” now Woodlawn Cemetery, West Philadelphia.

Ross, or now, John Ross, Dorothy’s brother, remained with his aunt until he was sixteen years of age when he was apprenticed to learn the milling trade at the “Gulf Mills,” near Valley Forge in upper Merion township, Montgomery County, from 1808 to 1813, where he was serving when his aunt Mary died on April 18, 1811, and his father the same year. While with his aunt Mary Wolf in Philadelphia, he saw Washington, Jefferson, Adams, and Congress assembled in that city.

In after years he spoke of these events and could recollect something of the sensation and sorrow expressed at the news of the death of Washington and the preparations and funeral procession to his respect. He would speak too of seeing at the home of his aunt his father and three brothers, namely Samuel, James and John Mc Minn, sons of Angus, and described them as three great powerful men in size and noble looking men in appearance.

After serving his apprenticeship, John Ross entered the employ of John Black, at Black’s Mills, near Frankford, Philadelphia, where he remained until he purchased his mill property in Bradford, Chester County, and moved there on April 1st, 1828.

Samuel Mc Minn Sr. returned for the second time to the Willing farm in Willis town, remaining there two or three years. When to be nearer a physician, he moved near the Great Valley Baptist Church (Rosemont) in Tredyffrin township. Here a daughter was born to them, on August 15th, 1801. She was named Lydia. After a residence there of about two years, he bought a piece of land in Eastown township, on the north side of the Lancaster turnpike about a mile west of the Spread Eagle tavern. Here he built a house and resided in it until his death.

In August 1804, a son was born and named Nathan. He died of dysentery in July 1805. In 1806 a son was born and named Edward, and on February 9th, 1808, a daughter was born and named Mary.

Samuel Mc Minn was affected with some mysterious malady that was preying on his system. That brought on a decline of health and disabled him from labor. The long suffering of his son and his own ill health wasted much of the substance of his years of toil. A cancer in his liver was eating his life out. On August 8th, 1811, he passed away at the age of fifty four years. His body was borne to the Eagle School house burying ground, in Tredyffrin township, and laid to rest beside that of his infant son Nathan. His grave is located about the distance of a second row of graves from the north wall, and half was from east to west, or opposite the entrance gate in the south wall, as pointed out to the writer by his son Thomas in the summer of 1870. No stone marks his resting place. His will, made a short time before he died, written by Benjamin Brown whose signature appears first, followed by John Lewis and John Brooke, is upon record at West Chester. It reads:

“I, Samuel Mc Minn, of Eastown township, in the County of Chester, and State of Pennsylvania, being weak of body but of a sound and disposing mind, knowing that it is appointed for all men once to die, do make, constitute and ordain this my last will and testament in writing as follows. First I will that all my just debts and funeral expenses be fully paid and discharged by Executors hereinafter named.

“Item: I give and bequeath the Lott and house I live in in the township of Eastown aforesaid together with all the moveable property I now have on said premises to my beloved wife Christiana for and during her natural life, and after her decease I order and empower my Executors to sell and convey the same to the highest and best bidder and divide the money arising equally amongst my seven children hereinafter named, or their heirs.

“Item: I do hereby authorize and empower my Executors as soon as they may see proper to sell and convey all my right title and interest in and to a certain house and Lott and appurtenances in the city of Philadelphia lately belonging to my sister Mary Wolf, deceased, to the highest and best bidder and make a good and sufficient Deed for the same and the money arising from the sale of my share of said house and Lott and appurtenances and likewise my share or dividends of my said sister’s Personal Estate, I order my Executors to put out at interest four hundred dollars of said money which said Interest is to be paid yearly to my wife during her natural life. The remainder of the money coming to me out of my said sister’s Estate, I order and empower my Executors to divide equally amongst and between my seven children, namely, Albin, Dorothy, John Ross, Samuel, Thomas, Edward and Mary, each one to receive their shares when they arrive at the age of twenty one years. Those children who are of age to receive their shares as soon as the money arising from the sale of my said sister’s property comes into the hands of my Executors, the shares of the minor children to be put out at interest by my Executors till each one of them successively arrives at the age of twenty one years, the interest accruing to and arising from each of the minors’ shares I order my Executors to pay to my wife Christiana yearly and every year during her natural life. At her decease, I order my Executors to pay said principal sum to my seven children above named or to their heirs, each one to have an equal share.

“Further, it is my will that my wife have the bringing up and guardianship of my younger children or minor children. The interest of their dividends is bequeathed to her for their support during their minority. And I do hereby nominate, constitute and appoint John Sites and John Brooke, both of Radnor township, Delaware County, Executors to this my last will, hereby revoking and making null and void all other and former wills by me heretofore made, declaring this to be my last will and testament.

“In Witness whereof I have hereunto set my hand and seal this twenty seventy day of July in the year of our Lord, one thousand and eight hundred and eleven.

“Signed, sealed, published and declared to be his last Will and Testament in the presence of us:

Benjamin Brown Samuel Mc Minn

John Lewis (his mark) Seal

John Brooke”

Samuel Mc Minn was a thoroughly conscientious man. Honesty and integrity were strong characteristics. He was a member of no religious denomination, yet his mind was imbued with the spirit and faith of his father and ancestors in Scotland, the Covenanting Presbyterian doctrine. He was strict in the observance of the sabbath, considering it a day for spiritual meditation and worship of Almighty God. He impressed this thought by word and example in the minds of his children, which remains to this day.

In his wife Christiana, in whom he had so much confidence and faith, was a woman of strong will and good judgment, and a kind neighbor. For her knowledge of herbs, their medicinal use and her excellent nursing, she was widely known and sought after in times of sickness throughout the neighborhood. She kept up the home for her children, and remained there until after her youngest child, Mary, was married to George Williams on April 5th, 1830. They went to their own home, two and one half miles east of Downingtown, on the Lancaster turnpike. They afterwards settled near Springton, west Nantmeal township, where George Williams carried on the business of wagon making and farming. Christiana Mc Minn lived with them there until her death, which occurred October 4th, 1850, at the age of eighty seven years.

By her social and sympathetic nature she was widely known as “Granny Mc Minn,” having been a Friend, but disowned on account of her choice in marriage she became estranged to her people, and her religious affiliation thereafter was with the Church of England, she being an earnest and faithful member of that church until her death. Sincere in that faith, always declaring, whenever her religious belief was questioned, that she was a member of the Church of England and acknowledging it in no other name.

It has been said of her that when offered her share or portion due her from her parents’ estate and personal property, she refused to accept the money but would receive a portion of the household effects that were dear to her when she was a member of the home. Of these there was a family chest, in which these were placed and which she always kept.

She was interred in the Goodwill Methodist Episcopal burying ground, located a mile north of where she made her home. No stone or memorial marks her resting place; the spot was pointed out to the writer, her great grandson, many years ago.

In May of 1856, George Williams, his wife Mary and their three children Christiana, George Richard and Enoch, moved to Iowa and settled in Solon, Johnson County, where George Williams carried on wagon making and had a lumber yard for a number of years. He then retired to a home on the farm John Jr. had bought, five miles north of town, and Enoch bought a farm on which he lived a quarter of a mile distant. George and Mary Williams, having long since passed away, their descendants are numerous and reside principally in that part of Iowa a prosperous people.

When George Williams resided near Springton, Chester county, Pennsylvania, they were members of the Goodwill M. E. Church. Mr. Arnold of that Church said he knew them well as worthy members of that Church, that they belonged to George Frescoln’s class, and on removing took their certificates with them for membership in Church where they were going to in the far west, at that time.

H. S. MacMinn, C. E.

1 mo 23, 1905

Caroline Youngman Mc Minn

by Herman S. MacMinn




Caroline, the wife of John M. Mc Minn and daughter of Elias P. Youngman and Amelia Antes, was born in Youngmanstown, now Mifflinburg, Union County, Pennsylvania on January 7, 1822. When she was nine years of age her father, with his family, removed to Lycoming County and settled themselves in the old Antes Homestead, near the site of the Antes Fort in the year 1830. They remained there until the spring of 1835, when they moved to Nippenose Narrows, at the mouth of Morgan’s Run, taking up their residence in the strong stone building that had been built and used for a number of years for a dwelling, and Fulling Mill, the latter being abandoned and the building transformed into a dwelling. There her parents dwelt as long as they lived.

Caroline from this home attended for a time the Ladies Seminary at Jersey Shore, a school of considerable note in its day. During the terms of office when her father was County Recorder, from 1839 to 1842, he remained in Williamsport, the County Seat. At this time also, his son George W. Youngman studied and began the practice of law and his brothers Henry and John attended school, Henry learning the tannery business. Their father, after the first year, purchased a property on the north side of Fourth Street above William, adjoining Andrew Mc Murry’s Hotel, afterwards the American house. Caroline went there to keep house for them and remained there in that capacity until the fall of 1842 when her father’s term expired. He sold the property to Henry D. Ellis and returned to Nippenose.

In the winter of 1843-44, Caroline’s cousin, Mrs. Ira Canfield, visited at their home and Caroline returned with her to Centre County. At a party given her she met her future husband, John M. Mc Minn. Mr. Mc Minn was at this time a book-keeper in the employ of the Washington Iron Works Company. The company failed that winter and Mr. Mc Minn secured a School in the neighborhood and went into teaching. In the summer or early autumn of 1844, Mr. Mc Minn entered into partnership with James Hays to carry on the tanning business in Penns Valley. On October 15 following, Caroline and John were married in Williamsport and for a wedding trip drove to the home of his parents in East Bradford, Chester County, a distance of nearly two hundred miles. On their return to Centre County they found Hays had changed his mind and the partnership was dissolved.

Mr. Mc Minn now accepted a position of teacher in Nittany Valley. On the first of April, 1845, they moved to Milesburg, where they remained until the fall of 1849. Here three children were born to them: the first, Joseph, on February 11, 1847, second, Charles Von Linnaeus on February 11, 1847, and third, Herman Samuel, on May 27, 1849.

At the time of their residence in Milesburg, Caroline Mc Minn attended a Methodist revival meeting where a manifestation of conversion came over her, and choosing the Baptist Church, was baptized into fellowship of that Church. Mrs. Mc Minn had been brought up in the faith and doctrine of the German Reformed Church, the Church of her ancestors. Upon taking up their residence at Nippenose, the family attended the Presbyterian Church at Jersey Shore, of which Church her father became a consistent member about 1842, and under his pious influence and devout example the Spirit of the Master prevailed in the household and remained throughout the lives of his children.

During their residence in Milesburg, Mr. Mc Minn was engaged in teaching until the year 1847, when he went into the lumbering business on the Moshannon Creek, a rapid and rocky stream that rises high on the western slope of the Allegheny mountains and flows northward to its confluence with the West Branch of the Susquehana River. In the fall of 1849, Mr. Mc Minn was in partnership with Samuel Mc Kean with their lumbering interests at the mouth of Bear Creek, when in a night in October of that year, an unprecedented rain fell and raised the waters of the stream to such a height that it swept away the accumulation of their labors and their total investment went down in the flood.

As there was great need of transportation facilities in the Valley of Bald Eagle, Mr. Mc Minn turned his attention to Civil Engineering and Surveying and decided to locate in Unionville and thus endeavor to bring about an improvement. In 1850, he was engaged in making surveys for the construction of the Bald Eagle Plank Road from Milesburg to Tyrone, and following up this work by the construction of the road.

On May 12, 1851, a son was born to them and named Edwin; on June 14, 1853, a daughter was born and named Mary Amelia. In this year Caroline Mc Minn’s husband made the first surveys for the Lock Haven & Tyrone Railroad when he was offered the position of Principal Assistant Engineer to Robert Faries, who was engaged in making surveys for the Sunbury & Erie Railroad, with his office at Williamsport. Accepting the offer, he left his home in Unionville four days after the birth of his daughter Mary. In October following, in 1853, Mrs. Mc Minn, with her family, went to Williamsport to reside. They were soon settled in their new home, a small house on the south side of Fourth Street below Mulberry. In March following they moved to a more commodious dwelling on the north side of the same street, between Academy and Franklin Streets. Here on December 8, 1856, a daughter was born and named Caroline.

On December 17 of this year, the First Baptist Church of Williamsport was organized. Mrs. Mc Minn was one of the sixteen who first constituted this religious body, the others being Rev. J. Green Miles, Foster Taylor, Elizabeth Coulton, Amanda Hurdic, Virginia Hall, Mary Sprout, A. R. Sprout, Washington Newberry, Susanna Newberry, Susan Brewer, Isabella H. Miles, J. N. Black, Annie K. Trainer, Ellen Donnelly, and Angeline Titus. Mrs. Mc Minn remained in the fold of that Church, except during her stay in Philadelphia, until her death.

On December 12, 1857, a son was born to Mr. and Mrs. Mc Minn, the seventh and last child. They named him Benjamin Franklin. In
September of 1858, they moved from their rented home on East Fourth Street to their newly built home at the northeast corner of Fourth and Locust Streets, now owned by Mr. Frank Bowman. Here they remained until October of 1869, when to seek a milder climate for the benefit of her husband’s health, they purchased a Plantation near Norfolk, Virginia, to which they removed. After a residence there of only eleven months, Mrs. Mc Minn’s husband died of malarial fever after a sickness of ten days’ duration, on the eleventh of September, 1870.

The following year Mrs. Mc Minn returned to Williamsport, where she resided for several years for several years. Then she went to Philadelphia to keep a home for her son and daughter who were employed there, remaining about ten years. Again returning to Williamsport, she remained until her death on January 8, 1903, aged eighty one years and one day, which occurred without pain or suffering. She had been blessed with a vigorous constitution, never having suffered sickness in all her life, and when her lamp went out it was in peace.

Mrs. Mc Minn was fond of traveling. In the year 1865 she went alone to visit her brother Henry, who was living near Rockford, Illinois. This was considered at the time quite an undertaking. Several years following the death of her husband, she took a trip down the Mississippi River as far as Louisiana, spending a winter there and witnessing one of the terrible floods following the breaking of the levies. She also went to Ireland. In her last visit there she spent the winter of 1888 in Dublin, and greatly enjoyed the quaint ways of the Irish people.

Mrs. Mc Minn was a faithful wife and her seven children living today testify of her love as a mother. She was an exemplary Christian. She had a brilliant mind, a retentive memory and a penetrating analytical critical ability. She was observant of every thing about her and was able to see the amusing side of things, and it was a treat to hear her describe the people whom she met on her travels. She had strong likes and dislikes and despised intensely every thing that was a sham or a fraud.

In her home she was exceedingly hospitable, and although a faithful Baptist, always opened her house to its fullest capacity when the Presbyterians or the Methodists of her town held a convention. She fully sympathized with her husband in his public spiritedness, and in the festivities of public events, she took a prominent part with him and always did her share valiantly. She was thoroughly patriotic, and during the Civil War, aided in making up boxes and barrels of clothing, food and medicines for the use of the Sanitary Commission.

She trained her children to be patriotic, honest, sincere, and Christian. She taught them to hate everything that was false and to stand by the truth with inflexible determination. There was never a blot on her fair name and until her death she possessed the respect of all who had known her.

Mrs. Mc Minn was of Palatinate German stock. On her father’s side she was descended from Johan Ditrich Youngman, who came to this country in 1732, and Joachin Nagle, who came to this country in 1751. She also came from John Henry Pontius, one of the earliest settlers in Buffalo Valley. On her mother’s side she was a descendant of Henry Antes, the famous Colonial Justice and the founder of Bethlehem, and the first business manager and property owner of the Moravians in Pennsylvania. He came to Pennsylvania about 1720. She was also descended from William DeWees, who in 1690 came as one of the earliest settlers in Germantown, and also of John Paul, who came to Pennsylvania in the latter part of the seventeenth century. She was also descended from Jacob Shoemaker, one of the earliest settlers in Germantown, coming to this country in the latter part of the seventeenth century. Thus she could boast that her ancestry were among the earliest and best of the settlers of this fair land.

She could also boast of having seven Colonels of the Revolutionary War as belonging to her kinship. Of these were Colonel Frederick Antes, member of the Convention of 1775, Colonel William Antes, sub-Lieutenant of Philadelphia County, Lieutenant Colonel John Henry Antes, the famous scout and warrior, and Colonel David Rittenhouse, the treasurer of Pennsylvania during the Revolutionary War and also a celebrated astronomer. Colonel William DeWees, who was sheriff of Philadelphia, led the procession of the day and commanded the bells to be rung when the Declaration of Independence was officially announced in Philadelphia.

She was also descended from Henry Shoemaker, who was a Sub-Lieutenant of Berks County, who hauled three hundred loads of produce to Washington while he was at Valley Forge. Also Colonel George Nagle, who was the Captain of the first company of Riflemen to answer to the appeal of Washington to go to Boston. There was also Captain Peter Nagle, who was a particular friend of Washington, and Charles Shoemaker, who was a member of the Constitutional Convention of 1776, and others of lesser fame.

Mrs. Mc Minn always appreciated the honorable careers of her ancestors and urged her children to be worthy of the fame that was their rightful inheritance. She sleeps by the side of her husband in Wildwood, the beautiful cemetery that was his creation and his greatest delight and pride as a public benefactor, the development of which she had watched with keen interest. Only a modest stone marks her resting place, but the memory of her good deeds will live as her greatest monument in the hearts of her children forever.



John Mathias McMinn

by Joseph H. McMinn

Transcribed and Edited by Mary Rocamora, M. A.




Angus MacMinn was a genuine Scottish Highlander, and came to America before the Revolution. His oldest son, Samuel, was born in 1757, and died August 11, 1811. He was a farmer by occupation, and died of cancer of the liver. His eldest son, John Ross, was born in Williston Township, Chester County, Pennsylvania on September 20, 1792, and at an early age was taken to live with an aunt in Philadelphia until he was apprenticed to learn the milling trade. On November 19, 1818, he married Mary Brown, of Irish and Welsh extraction, who was born April 11, 1799 and died February 13, 1874, by whom he had seven children. He removed with family from near Frankford (now in Philadelphia) to East Bradford Township, Chester County, in April 1828, where he continued to reside and operate a flour mill on Valley Creek for about forty years. In 1867 he removed with his son Samuel to a farm in Honeybrook Township, Chester County, where he died July 28, 1870, at the age of 78 years.

John Mathias McMinn, the oldest child and the subject of this sketch, was born in East Cheltenham Township, Montgomery County, Pa. on August 23, 1918. As he was a boy of studious habits, his father determined to educate him, that he might be well fitted to make his way in the world. With this object in view he sent him to the celebrated boarding school kept by Professor Gause at Unionville, Chester County, where his chum was James Bayard Taylor, between whom sprung up a friendship that abated not while life lasted.

At the age of seventeen years, young Taylor became apprenticed to learn the printing trade, but before his time expired, he left to realize his fondest dreams of seeing Europe, which gave to the world “Views A-Foot with Knapsack and Staff,” and his subsequent remarkable literary career, which began July 1, 1844 and ended by his death in 1878.

John M. McMinn left school before he was eighteen years of age and engaged in teaching in the neighborhood of Downington, where he became acquainted with the Pyles. They persuaded him to look after their interests at the Washington Iron Works, Nittany Valley, Centre County, where he remained until the firm was dissolved. About this time he became captivated by Caroline, daughter of Elias P. Youngman, Esq., of Nippenose Township, Lycoming County, and was married October 15, 1844.

He left the iron works and invested his savings with James Hays, of Cedar Run, in the tannery business, in Penns Valley, near Millheim; but when he returned with his bride he found that he had fallen into the hands of a heartless sharper, who now left him without money and without occupation.

He then went to Milesburg and engaged in teaching school for two years with remarkable success, but tiring of it on account of the large number of incorrigibly bad boys, he engaged in lumbering with Samuel McKean on the Moshannon. By working very hard in the woods, and investing all the money he could command, he managed to get a thousand dollars worth of lumber piled upon the bank of the stream ready for rafting. A forest fire burned the sawmill and the flood of ‘47 swept all the lumber away, leaving him bankrupt in money and credit, which subjected his family to scandalous persecution and hardship for a little time.

In 1849 he removed to Unionville, six miles away, and took up civil engineering, becoming connected with the Bald Eagle and Tyrone plank road as engineer and superintendent until its completion. During this time he paid off all the claims held against him and acquired a comfortable home.

The plank road referred to extended from Milesburg to Tyrone, a distance of thirty one miles, and was a great enterprise in its day as it was the means of developing a region rich in agriculture, mining and lumbering resources by affording easy transportation to the head of the Bald Eagle Canal at Milesburg.

In September of 1853 he sold his property and removed with his family to Williamsport. Here he had taken the position of First Assistant under Robert Faries, then Chief Engineer in the construction of the Sunbury and Erie Railroad, having immediate charge of the division from Williamsport eastward. His name may yet be seen cut in the masonry of the south abutment of the Williamsport railroad bridge.

In 1852 it became absolutely necessary for the Sunbury and Erie Railroad Company (chartered in 1837) to commence work between Sunbury and Williamport, a distance of thirty nine miles, or else allow the ground to be occupied by their rival, the Catawissa Railroad, so that the work was earnestly prosecuted to a successful completion by the autumn of 1857.

During a lull in his business engagements about this time, Mr. McMinn served as City Engineer and made the first lithograph map of the borough of Williamsport, which was published in 1857.

The Tyrone and Lock Haven Railroad, now known as the Bald Eagle Valley Railroad, was chartered in 1853, and was designed to connect with the Sunbury and Erie at Lock Haven and the Pennsylvania Railroad at Tyrone, a distance of 54 miles. The project languished until 1856, when the scheme was revived, and by January 12, 1857, it showed renewed life.The reorganization divided the line into two divisions and preparations were made for completing the western division at once. Defects in the charter caused some delay, until a new act of incorporation could be obtained, which was granted March 26, 1858.

John M. McMinn became connected with this road as Chief Engineer about March 28, 1857, and his report to the managers, dated August 1, 1857, says: “This entire Western Division is permanently located, and the grubbing done; grading, bridging and finishing ready for the superstructure of the 33 miles,” etc. But the enterprise could not withstand the notable panic that soon followed and the work was suspended before January 1, 1860.

Up to the year 1860, Williamsport could boast of very little more enterprise than any other town along the river; quiet, conservative, easy going, without ambition or energy, it had hardly got out of the old stage coach ruts before the new railroad, just starting its wheels between Philadelphia and Erie, was beginning to awaken the people to a realization of their future possibilities in the business world. Then, too, the agitations and clashings between the North and the South were beginning to arrange the elements for a political storm that had become plainly discernable.

About this time came the Rev. Cyrus Jeffries to Williamsport. He was a gifted man intellectually, and was a preacher in the religious denomination known as “United Bretheren.” He possessed deep religious knowledge and bold convictions, and at once became the leading exponent of anti-slavery principles, courting public debate. This resulted in a three nights’ contest with a Mr. Atwood of Lock Haven in Youngman’s Hall (the most spacious public room in town at that day), at which his opponent suffered ignominious defeat.

John M. McMinn and Cyrus Jeffries united their literary and political zeal in starting a newspaper which they named the West Branch Bulletin. Its avowed aim was to act as a special advocate for the various railroad enterprises centering in Williamsport as well as the development of the resources of the West Branch Valley, upon which subjects Mr. McMinn indulged a constant and jealous enthusiasm. Politically, the paper espoused the principles then recently crystalized from the best elements of the old American Party, Know Nothings, and Anti-Slavery party that had become assimilated and produced the Republican party, with Lincoln and Hamlin selected as their leaders.

The first number of their paper appeared on the 6th day of June, 1860, as a semi-weekly. In the following November (the 17th), it became a weekly and passed into the hands of P. C. Van Gelder and John R. Campbell, and continued to be regularly issued, with various changes in proprietership, until November 22, 1869, when it ceased as a separate and distinct paper and became consolidated with the Lycoming Gazette, the old Democratic party organ, established in 1801. After this time it was published as the Gazette and Bulletin by an association, and has so continued to the present day as a Republican paper.

Although Mr. McMinn’s business connection was severed soon after its establishment, his interest in the success of the paper never ceased, and he continued to be a regular contributor to its columns and a champion for its interests as long as he lived.

Early in the year 1866, he was engaged in making surveys for the West Branch Canal Company, when he located the road that was afterward built and operated in working the Tangascootac coal basin, with an outlet at Farrandsville, Clinton County.

During the same year he conducted a preliminary survey for a route up Pine Creek called the Jersey Shore, Pine Creek and State Line Railroad.

After the termination of this latter engagement, he became Chief Engineer of the Atlantic and Great Western Railroad Company and conducted their explorations and surveys for a route in the Western Part of Pennsylvania.

He became identified with the Winslow Colliery Railroad Company as their Chief Engineer soon after its incorporation on April 10, 1862. The original design of this road was enlarged so as to become a line connecting with the Catawissa Railroad at Milton, and extending to Franklin, Venango County, where it was to connect with the Allegheny Valley Railroad, or the Atlantic and Great Western.The entire length of the line would have been 248 miles. The Bennett’s Branch Division was under construction from April 24, 1866 to May 1, 1868, between Driftwood, Cameron County, where it was to connect temporarily with the Philadelphia and Erie Railroad, to Red Bank, Jefferson County, on the line of the Allegheny Valley Railroad, a distance of 66 miles.

The location obtained and adopted by the Winslow Colliery Railroad crosses the Alegheny Mountains at a summit which is at least 300 feet lower than any other pass known to exist north of Tennessee, with the advantage of having a maximum gradient of only twenty six feet to the mile coming east; the sharpest curvature allowed was fixed at six degrees. It afforded a cheap construction, most favorable alignment, and a road that could be easily kept in repair and cheaply operated.

In June of 1868, the Pennsylvania Railroad Company sent a corps of engineers into this region who boasted that “their company would spend six million dollars to prevent the construction of the Winslow Colliery Railroad, and as they had the money they could build the road.”

At a point on Bennet’s Branch, about 6000 feet above its mouth where the locations of the rival roads crossed, a test case was started, and in the end the Winslow Colliery Railroad was buried and the “Low Grade Road” built under the charter of the Allegheny Valley Railroad.

On the lower end of the location of the line from “Milton to Franklin,” the Philadelphia and Reading Railroad Company extended the Catawissa Division to Newbury Junction to connect with the Jersey Shore, Pine Creek and Buffalo Railroad in the summer of 1882.

Mr. McMinn always viewed with feelings of sadness the disassociation of churches and burying grounds, as by their separate establishment, the latter soon became filled up without anyone to exercise an especial care over them, resulting in neglect, and a little later on, the most barbarous desecration. Observing that such a fate awaited the six small graveyards of Williamsport, he conceived an idea of founding a large cemetery where all religious sects could at least adjoin, in a locality where they would have room for enlargement without the possibility of encroachment, by the expansion of the city limits.

He published a number of articles bearing upon this subject in order to enlist public interest in the matter, and one day observing that a tract of land desirable for the purpose could be bought, he consulted with G. W. Youngman, Esq., as to the propriety of the act, who advised him to buy it in his own name, promising that in case a company could not be formed, he would help pay for it and they would hold it as an investment. Thus originated the project of Wildwood Cemetery, and the sequel may best be learned from the following brief extract from the minutes of the organization: “The Wildwood Cemetery Co., owes its origin mainly to the enterpise of Mr. J. M. McMinn, Civil Engineer, who having examined the high ground in the vicinity of Williamsport for a suitable location, purchased, by articles of agreement, upon the 23rd day of March, 1863, from Augustus Hagerman, a piece of ground containing eighty three acres, situated in Loyalsock Township, adjoining the creek on the west.

“At a meeting of the citizens of Williamsport, held at the office of James Armstrong, Esq. upon the 25th day of April, 1863 for the purpose of taking measures to organize a new Cemetery Company and procure lands for the same, there were present: Robert Faries, James Armstrong, B. H. Taylor, George W. Lentz, Dr. W. F. Logan, George W. Youngman, Abraham Updegraff, Peter Herdic, Samuel M. Crans, H. B. Mellick and Clinton Lloyd.

“Hon. James Armstrong was elected President and Clinton Lloyd Secretary. On motion, a committee consisting of Clinton Lloyd, William H. Armstrong and George W. Youngman was appointed to prepare a Charter of Incorporation for a Cemetery Company, with such name as the committee see fit to adopt, and present the same to the term of the court of Common Pleas of Lycoming County for allowance.

“On motion a committee consisting of James Armstrong, A. Updegraff and George Youngman was appointed to negotiate for the purchase of additional lands from McClintocks and Mrs. Vanada (now the Mound and Catholic Cemetery). On motion a committee consisting of Oliver Watson, Matthias Eder and W. H. Armstrong was appointed to urge upon the viewers appointed to view a route for a public road running along the east end of the proposed cemetery ground, the propriety of reporting in favor of the same. On motion, resolved that an agreement be at once drawn up to be signed by those willing to contribute, pledging themselves to contribute equal proportions to the payment of certain purchase money due to Agustus Hagerman, on agreement with him by J. M. McMinn for the purchase of sixty acres for cemetery purposes, and also the purchase of such other adjoining lands as a majority of the contributors might determine to acquire, which agreement being drawn and signed by all present, the meeting adjourned.”

The charter was granted August 18, 1863. The Company was organized under the charter on September 28, 1863, with Abraham Updegraff as President and Clinton Lloyd as Secretary. John M. McMinn was elected Engineer and Superintendent by the Committee on Surveys, and continued to act in that capacity until September 2, 1869, when he resigned. In the meantime he had built all the roads and drives, laid out the lots, and made two maps for the use of the Company.

One of these maps illustrates the cherished dream of the enthusiastic originator. It took in all the territory now embraced by the Mound Cemetery and the Catholic Cemetery. Anyone looking at this map, now in the hands of the Secretary, Mr. John F. Laedlein, will be impressed by the exhibition of practical foresight there presented, as well as the irremediable misfortune in the present situation of three conflicting interests, which will forever prevent the original plan from being carried forward to the perfection of symmetry and beauty that nature had placed so easily within reach of man’s handiwork.

Although Mr. mcminn’s general health might have been considered vigorous, he suffered from dyspepsia and the long list of ailments that follow in its train, the most serious of which was sick headache. The attacks of this malady became so frequent that he felt his intellectual power becoming impaired and his usefulness destroyed, so that he determined upon seeking a more equable climate. He readily yielded to the persuasion of William Underwood, an old Quaker with whom he had been associated for more than thirty years, to join him in the purchase of a plantation near Norfolk, Virginia. He accordingly sold his property in Williamsport and removed south in September, 1869.

He at once identified himself with the interests of the general public, and contributed his enthusiasm and energy to the various local schemes for advancing the prosperity of the community. His public speech advocating the construction of the Norfolk and Western Railroad was well-received and satisfied the people that he had settled among them as a permanent citizen.

He was selected as Chief Engineer and Superintendant of the Norfolk and Princess Ann Canal Company, and his report, published May 17, 1870, glows with the bright possibilities of the enterprise.

While engaged upon this work between Newton’s Creek and Tanner’s Creek, where the object was to promote surface drainage, accomplish tide water sewage disposal for the city of Norfolk, develop choice oyster grounds, and open up direct waterways, his system absorbed so much of the poisonous miasma that after an illness of but ten days, he suddenly died, September 11, 1870, in his 51st year.

As a civil engineer he had attained a high place in the profession; his greatest skill being shown in preliminary surveys and location. He was never idle, always devoting his spare moments to scientific study and investigation. His special favorites were geology and botany, which were thoroughly mastered in their local significance, which aided him immensely in acquiring professional thoroughness. His herbarium of plants and cabinet of minerals were something wonderful for a private individual, and would have been brought back to Williamsport if a suitable public sapce could have been obtained for them; as it was, they were donated to the Smithsonian Institute in Washington, D. C.

His correspondence extended to the highest institutions of America and Europe, and his scientific acquaintance with Agassiz, Torrey, Gray, Darlington, Henry, Porter, Dana, Baird and other eminent men had developed into a personal intimacy.

From his associations in early life with Orthodox Quakers about West Chester, he had imbibed the peculiar doctrines taught by the Society of Friends to such an extent that his entire after life was molded by their influence.

He naturally became identified as an abolitionist, and when the cause of Negro slavery appeared as a factor in politics, he was one of the staunchest co-workers with Abraham Updegraff, Tunison Coryell and others whose lives became conspicuous for their sympathy for the needy and oppressed. He became an early member of the
“Washingtonians,” that remarkable total abstinence society that was born during the year 1840 in Chase’s Tavern, Baltimore. He was a leading spirit in the Milesburg “Laurel Leaf” Division, Sons of Temperance, sometime earlier than May, 1846, and tremained an active worker in the cause of temperance both public and private as long as he lived.

His dislike for tobacco was so pronounced that he frequently subjected himself to ridicule on account of it; believing the habit was simply intolerable, he could indulge no sort of forbearance with it.

Any aspirations for political office were never detected in his life. He wanted to work and not to lead, and this fact has been the means of many ambitious persons receiving credit for valuable services which justly belonged to him. He was once elected Alderman in his ward, which annoyed him very much and he never qualified.

Although of strong religious convictions, he never connected himself with any church organization, feeling that he could not conscientiously hold fellowship with men whose lives were notoriously impure and hypocritical.

Yet he contributed regularly and liberally to all benevolent objects for which he was approached, and systematically joined in the support of the First Baptist Church, in which his wife and some of his children held membership. His own creed was the Golden Rule and his ambition was to be called “an honest man.”

When he died his remains were brought from his Southern home to be laid upon a spot he had often admired in the city of the dead, and which his own genious and tender sympathy had created.

His widow and seven children -- five sons and two daughters -- survive him and are well known.



Joseph H. McMinn Claimed by Death After a Long Illness

Well Known Resident Dies At Home At Age of 74 Years
Was Active in Various Businesses Before Retiring

Newspaper Obituary



Death on Sunday morning claimed Joseph H. McMinn, for years one of the most active citizens and businessmen of Williamsport. Several years ago he was compelled to retire owing to failing health, and for months had been confined to his home. The end came at 11 o’clock at the family residence, 425 Locust street. The funeral will be held at the house tomorrow afternoon at 3 o’clock. Friends are asked to omit flowers.

Joseph Henderson McMinn, the son of John Mathias and Caroline Youngman McMinn, was born in Milesburg October 21, 1845. After living a short time in Unionville, where his school days began, the family removed to Williamsport in 1848. His education really began in the old brick building, still standing, and is now known as 219 East Church street. The teachers were Wesley Miles and George Everett. Afterward he attended what was then the new Franklin building and and spent one year in Dickinson seminary. from 1863 to 1867 he was apprenticed to the apothecary shop of James P. Shin in Philadelphia and graduated from the College of Pharmacy in 1867 with a high average, but a nervous dyspepsia prevented him from following his chosen profession. He did, however, act as apothecary in the navy on board the battleship Minnesota from July 2, 1867 to February 2, 1868. On July 1, 1863, he enlisted in Company B, 37th regiment P. V., and served during the emergency in Cumberland Valley.

In 1869, he entered the employ of Peter Herdic, serving as receipter for him on the boom during rafting season, and as cashier for the street railway and collector of the Lycoming Gas and Water Company.

In 1879 he became superintendent of the newly organized Citizens Gas and Water company, and after the consolidation with the Williamsport Water Company was superintendent of both until 1888, when he purchased the coal business of William Edler on the site now occupied by the National Paint Works. This business he continued in connection with the Arcadia stone quarry until failing health obliged him to sell out in 1917.

Mr. McMinn had been a member of the First Baptist Church since 1869, and served as treasurer, trustee and other offices. He was a member of Reno post, G. A. R., a member of the board of health for several years, a member of the Board of Trade, a charter member of the Merchants’ Association, a charter member of the Y. M. C. A., a member of the Historical Society and of the school board. He was also auditor of the Susquehana Trust and Safe Deposit company for twenty six years.

Mr. McMinn was an authority on local history and had one of the finest collections of Indian relics in the state. His literary works consisted of short historical sketches written for the newspapers, History of Lycoming County, History of West Branch Valley, Historical Journal and Gernard’s Now and Then, and the following pamphlets: History of Bloomingrove, History of the First Baptist Church, History of Jaysburg, History of Mosquito Valley, History of Nippenose Valley and Peter Pence.

In 1872 he was married to Emma E. Adams of Daretown, Salem County, N. J., who survives him, with the following children, David Ellis of Williamsport, Lewis James, Caroline, Robert.


Sketch of Useful Career of the Late Joseph H. McMinn

The funeral of the late Joseph H. McMinn took place at the family residence at 425 Locust street, the Rev. Edwin Simpson, pastor of the First Baptist congregation officiating. Mr. McMinn had passed away at his home on Sunday after a prolonged illness; he was in his seventy-fourth year and left his widow, who was Miss Emma E. Adams of New Jersey, and the following children: Caroline, serving as reconstruction aid in the General Hospital in Spartanburg, S. C., David Ellis McMinn, city mail carrier, Robert McMinn, Pittsburg, civil engineer, and Lewis James of St. Louis, Mo.

Mr. McMinn was the son of John and Caroline McMinn, and was born in Milesburg, Center County, Oct. 20, 1845. Since 1855 he had been a citizen of Williamsport. He was a student at Dickinson seminary, then studied pharmacy, but found his state of health made it inadvisable for him to practice the profession of pharmacist, after he had served for a time in foreign waters as apothecary on the United States ship Minnesota. Retiring from the Navy, he came to Williamsport and assisted his father, who was a civil engineer and minerologist, in laying out Wildwood cemetery. He early entered the employ of Peter Herdic, and was connected with some of his larger enterprises. He was accountant for the Citizens’ Water company when that corporation was organized, and also was the accounting official for all logs that were floated into the Williamsport boom. He also filled office positions of first responsibility for the Williamsport Passenger Railway company during its early years. Later in life he engaged in the coal business, with years on East street, and so continued until he sold the same on his retirement from active pursuits several years ago. Mr. McMinn efficiently served the city as school director for several years. He served in the Union army three months and was a member of Reno post. He was one of the oldest, most prominent and most active members of the First Baptist Church, of which he was a charter member. He took great and continued interest in local history, and was the author of a number of larger and smaller volumes on Indian and Colonial matters relating more particularly to this county and this section of Pennsylvania, the data for which he gathered, often at considerable financial outlay, and the expenditure of much time and thorough labor that was conscientiously and most intelligently directed, with the result that his writings are accepted as authoritative records of the facts.

# # #

